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خبر
داستان های هزار توی زباله در شمال؛ 

بمب ساعتی در آستانه انفجار!
داستان پرقصه زباله و پسماند در مازندران باز هم از 
ابرچالش  به عنوان یک  از مسئولان دولتی  سوی یکی 
در استان بیان شد، موضوعی که بیش از دو دهه در 
مازندران وجود دارد و همچنان این استان در مدیریت 

و حل این مشکل با ضعف های فراوان روبه روست. 
همچون  دنیا  کشورهای  از  بسیاری  در  که  حالی  در 
شغل  یک  به  کثیف،  طلای  زباله،  واردات  سوئد، 
در  متأسفانه  است  شده  تبدیل  علمی  و  پردرآمد 
نیز  گردشگرپذیر  و  سرسبز  استان  یک  که  مازندران 
محسوب می شود، نه تنها بخشی از این مشکلات رفع 
نشده است که همواره از آن به عنوان یک معضل بزرگ 

یاد می شود.
و داستان های هزارتوی  مازندران  محیط زیست 

زباله
سازمان  رئیس  انصاری  شینا  پیش  چندی  مثال،  به عنوان   
این  به  نوشهر  زباله سوز  نیروگاه  از  بازدید  در  زیست  محیط 
مازندران  استان  در  محیط زیستی  »مشکلات  کرد:  اشاره  نکته 
نیست  اولویت  پررنگ است زیرا محیط زیست در  فراوان و 
و عدم اولویت بندی محیط زیست موجب تخریب و تعرض و 

دست درازی شده است«.
وی همچنین ضمن بازدید میدانی از مکان دپو و دفن سنتی 
زباله و کارخانه زباله سوز  نوشهر این موضوع را مدنظر قرار 
کارخانه  متولی  دست اندرکار  مدیران  »عملکرد  گفت؛  و  داد 
زباله سوز ضعیف است و جای انتقاد دارد.«، این در حالی است 
که نیروگاه زباله سوز نوشهر حدود 5 سال پیش در زمان رییس 
جمهور اسبق حسن روحانی در 27 آذرماه  1399 به صورت 
ویدئوکنفرانسی افتتاح شد و قرار بود با هدف »فرآوری 200 
تن زباله تولیدی شهرستان های نوشهر، چالوس و کلاردشت و 
تولید حدود سه مگاوات برق در ساعت« به رفع معضل زباله 

مردم در غرب این استان کمک کند.
البته انصاری در ادامه به این موضوع نیز تأکید کرد: »موضوع 
مدیریت اصولی پسماند و دفع شیرآبه ها پیگیری خواهد شد تا 
منابع آب وخاک این استان بیش از این آلوده نشود، همچنین در 
اولین جلسه کارگروه ملی پسماند در دولت چهاردهم موضوع 

مدیریت پسماند استان مازندران در اولویت قرار می گیرد«.
انفجار زباله!

به گزارش تسنیم، معضل زباله فقط به غرب مازندران محدود 
نمی شود، به عنوان نمونه، در 22 اسفندماه سال 1401، مهدی 
حاجی پور نماینده مردم آمل در مجلس شورای اسلامی نیز به 
وی  داد.  نشان  عجیبی  واکنش  انتقادی  نگاه  با  ابرچالش  این 
کرد:  تصریح  خبرنگاران  و  مجازی  فضای  فعالان  جمع  در 
»عمارت«  منطقه  در  شهرستان  این  زباله  دفن  محل  وضعیت 
در 30کیلومتری جاده هراز )آمل به تهران( از مرز هشدار و 

بحرانی هم گذشته است.
وی از پسماند با هشدار »بمب ساعتی« یاد کرد و افزود: دپوی 
2.5 تن زباله در یک فضای 7هکتاری در محل دفن و دپوی 
زباله آمل، شرایط زیست محیطی این شهرستان را به مرز انفجار 

رسانده است.
زباله؛ ابرچالش استان مازندران

تقریباً  که  گفت  می توان  قطع  به طور  گزارش،  این  اساس  بر 
مشکل  این  به  نسبت  حوزه  این  به  مربوط  مسئولان  تمامی 
بزرگ، اظهار نظری تند و واکنش هایی چالش برانگیز داشته اند 
نگرفته  این معضل شکل  برای رفع  اتفاقی  اما در عمل، هیچ 

است.
سخنرانی  در  موضوع  این  به  نیز  مازندران  فعلی  استاندار 

در  آمل  بهمن  اسلامی ششم  مراسم سالروز حماسه  در  خود 
مصلای این شهرستان واکنش نشان داد و گفت: »مازندران از 
پتانسیل ها و ظرفیت های بالایی برخوردار است و امروزه یک 
زیست محیطی  مشکل  آن  که  دارد  استان وجود  در  ابرچالش 

خصوصاً پسماند است«.
یونسی این را هم گفت که مجموعه مدیریتی این استان به دنبال 
استفاده  با  و  علمی  متدهای  و  معیارها  طریق  از  مسئله  حل 
مازندران  نقاط مختلف  نظرات کارشناسان صاحب نظر در  از 

باشند.
مدیریت زباله مازندران در چشم اندازی تاریک!

با  بابل  نوشیروانی  دانشگاه  علمی  هیئت  عضو  عابسی  عزیر 
ابراز  مازندران  در  زباله  و  پسماند  آخرین وضعیت  به  اشاره 
زباله  انتقال  به  مجبور  مازندران  در  کلان  شهر  چندین  کرد: 
استان هستند و شنیده شده است که  از  به سایت های خارج 

به تازگی از پذیرش زباله این استان نیز امتناع می کنند.
وی با بیان اینکه »سال هاست امیدی به بهبود وضعیت پسماند 
ندارد.«، تصریح کرد: چشم انداز  مازندران وجود  در  زباله  و 
بحران  به  تبدیل  مسائل  و  ندارد  زمینه وجود  این  در  روشنی 

شده است.
سایت های  برخی  تعطیلی  تصمیم  اینکه  بر  تأکید  با  عابسی 
یک  به  نباید  و  است  بوده  درست  کاملًا  مازندران  در  زباله 
سایت های  تعطیلی  شد:  متذکر  شود،  تبدیل  موقتی  موضوع 
زباله در مازندران کار سختی نیست اما این که چگونه صدها 
تن زباله ای را که در شبانه روز در این استان تولید می شود، 

مدیریت کرد، داستانی اساسی است.
عضو هیئت علمی دانشگاه نوشیروانی بابل با اشاره به اینکه 
در  پسماند  مدیریت  بودجه  و  انرژی  تمام  دهه،  از یک  بیش 
دو دستگاه  به سوی ساخت  و کشور  مازندران  در  این حوزه 
زباله سوز در چالوس و ساری رفته است، گفت: بر اساس نظر 
نامناسب  چالوس  در  زباله سوز  دستگاه  تکنولوژی  مسئولان، 
بوده است و حتی اگر این دو دستگاه درست عمل کنند، تنها 
600 تن از زباله های این استان تعیین تکلیف می شوند این در 
مازندران  در  زباله  تن  هزار   3 روزانه حدود  که  است  حالی 

تولید می شود.
زباله سوز؛ حل معضل پسماند یا تأمین منفعت منفعت طلبان!

عضو هیئت علمی میهمان تحقیقاتی سابق دانشگاه جرجیاتک 
دستگاه های  راه اندازی  برای  اینکه  از  تأسف  ابراز  با  آمریکا 
زباله سوز که هنوز با افق ترسیم شده شان فاصله زیادی دارند، 
میلیاردها تومان هزینه شده است تا تنها 20 درصد از مشکل 
قابل  عنوان  هیچ  به  امر  این  و  شود  برطرف  استان  این  زباله 
که  می دهد  نشان  امر  این  کرد:  خاطرنشان  نیست،  پذیرش 
بیشتر  و  ندارد  وجود  زباله  معضل  رفع  برای  برنامه ای  هیچ 
راه اندازی  در  گروه ها  و  افراد  یک سری  منفعت طلبانه  جنبه 

بوده  مطرح  مازندران  شرق  و  غرب  زباله سوزهای 
است.

معضل  این  رفع  »برای  اینکه  به  تأکید  با  عابسی 
تصمیم گیری   جایگاه  در  نخبگان  حضور  نیازمند 
بالا  علمی  سطح  با  افرادی  وقتی  گفت:  هستیم.«، 
مدیریت  به ویژه  حوزه ها  تمامی  در  تحصیلکرده  و 
شوند،  پاسخگو  مسئول  و  کار  به  مشغول  پسماند 

بخش زیادی از مشکلات برطرف می شود.
در  پسماند  معضل  رفع  برای  ویژه  راه حل 

مازندران
بیان  با  بابل  نوشیروانی  دانشگاه  علمی  هیئت  عضو 
اینکه برای رفع مشکل زباله در مازندران باید یک 
سیستم ریلی ویژه از غرب به شرق این استان کشیده 
شود و وارد کویر گردد و سایتی در کویر مشخص شود، اظهار 
کرد: این سایت باید دور از شهر و آبادی و کاملًا ایمن باشد 
و زباله ها هرروزه به وسیله قطار از استان خارج و به صورت 

ایمن در آن سایت دفن شود.
استاد مهمان در دانشگاه فدرال پارانای برزیل این موضوع را 
نیروگاه  یا  »این که هر شهر محل دپوی زباله  یادآور شد؛  نیز 
یک  مانند  خود  که  مازندرانی  در  باشد  داشته  زباله سوز 
راهکارهای  از  یکی  افزود:  نیست.«،  ممکن  است،  کلان شهر 
اساسی که در بسیاری از کشورهای مدرن دنیا انجام می شود، 

تفکیک زباله است.
این استاد دانشگاه با تصریح به اینکه »باید حجم زباله کم خطر 
از  پس  همچنین  و  دهیم  کاهش  مازندران  در  را  بی خطر  یا 
بازیافت و تفکیک زباله ها، می توانیم به حوزه کمپوست نیز در 
همین استان ورود کنیم که نیازمند مدیریت یکپارچه است.«، 
استان  این  در  زباله  مدیریت  روش های  از  دیگر  یکی  گفت: 
این است که چند سایت مرکزی برای دفن زباله مشخص و 
همچنین تعداد کمی زباله سوز دیگر راه اندازی شود، البته باید 
به این موضوع نیز توجه شود که این پیشنهادات تنها در مرحله 
کشور  وزارت  که  چرا  نشد  عمل  آن  به  و  ماند  باقی  حرف 

متعهد به مدیریت زباله نشده است.
مدیریت  قانون  اساس  بر  که  کرد  اشاره  نکته  این  به  عابسی 
اما هیچ  است  با وزارت کشور  پسماند  و  زباله  اصلی حوزه 
متأسفانه  و  نمی شود  دیده  زمینه  این  در  مشخصی  مدیریت 
مدیریت محلی حاکم بر این حوزه موجب شده است مافیای 

زباله به فکر منفعت طلبی خود باشد.
راهکار غلبه بر غول زباله چیست؟

کنار  مازندران  در  زباله  غول  معضل  رفع  تسنیم،  گزارش  به 
نیاز به یک عزم ملی به یک برنامه ریزی صحیح و اصولی نیز 
اصلی ترین  و  گفت خطرناک ترین  می توان  چرا  است  نیازمند 
به تبع آن سلامت  و  بردن محیط زیست  بین  از  اساسی  عامل 

اجتماعی محسوب می شود.
در  که  محدودی  اعتبارات  با  نیز  دولت  که  است  پرواضح 
اختیار دارد نمی تواند به تنهایی از پس این مشکل برآید چرا 
سال ها،  گذشت  از  پس  و  امروز  تا  می بود  این چنین  اگر  که 
نه تنها این معضل کمرنگ نشده بلکه به گفته مسئولان به مرحله 
انفجار رسیده است و این امر لازم است که بخش خصوصی و 
سرمایه گذار داخلی و خارجی را نیز به این حوزه وارد نمایند.

ورود شیرآبه های حاصل از این زباله ها به رودخانه و اراضی 
نوک  آبی،  منابع  به حوزه  آسیب جدی  بر  کشاورزی، علاوه 
پیکان را به سوی سلامت مردم این استان نشان گرفته به طوری 
که این استان در ابتلا به بسیاری از بیماری های خطرناک در 

صدر استان های کشور قرار گرفته است.

تبدیل  اخیر،  انرژی گفت: در سال های  یک کارشناس حوزه 
شدن ایران به هاب گاز طبیعی در منطقه بارها مطرح شده و 
در دهه های گذشته، صادرات گاز ایران به اروپا جزء اهداف 
بلندمدت بوده است و اکنون در صورت اجرایی شدن واردات 
گاز ترکیه از ترکمنستان و وجود ظرفیت لازم در ایران؛ این 

امکان وجود خواهد داشت که گاز به اروپا برسد. 
محمود خاقانی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره 
سال  داشت:  اظهار  ایران  مسیر  از  ترکمنستان  گاز  صادرات 
97 میلادی یعنی 2۸ سال قبل مرحوم هاشمی رفسنجانی که 
روابط خوبی با نیازف رئیس جمهور  وقت ترکمنستان داشت؛ 
یک دیپلماسی انرژی با این هدف که ایران تبدیل به دروازه 
به  قفقاز  و  کاسپین  مرکزی،  آسیای  انرژی  صادرات  طلایی 
بار ترکمنستان  اولین  برای  بازار جهانی شود؛ تعریف کرد و 
راهی برای صادرات گاز به بازار جهانی پیدا کرد و احداث 
مکعب  متر  میلیارد   10 ظرفیت  با  کرکوی  کرپچه-  لوله  خط 
زمان  آن  دیگر  بعبارت  گرفت.  قرار  کار  دستور  در  سال  در 
اینگونه برنامه ریزی شد که ما به دیپلماسی انرژی نفت و گاز  
میدان دهیم و فقط در چارچوب دیپلماسی هسته ای خودمان را 
محدود نکنیم کمااینکه اگر موفق می شدیم؛ می توانستیم اهداف 

هاب شدن در حوزه انرژی را محقق کنیم.
گاز  و  نفت  انتقال  لوله  خط  پروژه  زمان  آن  افزود:  وی 
قزاقستان- ترکمنستان از مسیر ایران به بازار جهانی تعریف شد 
و شرکت های اروپایی مثل توتال و شل و برخی شرکت های 
آلمانی آن را مطالعه کردند و به این نتیجه رسیدند که ایران از 
نظر اقتصادی و زیست محیطی بهترین مسیر صادرات نفت و 

گاز آسیای مرکزی به بازار مصرف است. 
این کارشناس حوزه انرژی تصریح کرد: در عین حال ترکیه 
یعنی  منطقه  گاز  صادرات  محور  داشت  نظر  در  همواره  نیز 
به  ایران  گاز  نمی خواست  باشد، روسیه هم  اروپا  به  کاسپین 

اروپا برود مثلا زمانی که ترکمنستان از روسیه واردات و به 
ایران صادرات گاز داشت؛ نرخ گاز را در زمستان بالا می برد 
تا ترکمن ها نیز اعمال فشار کرده و بابت ارسال گاز به ایران 
بهای بیشتری را تقاضا کنند که همین امر به دفعات منجر به 

قطع صادرات گاز به ایران شد. 
وی بیان داشت: اکنون بر اساس توافق بین ترکیه و ترکمنستان 
قرار است 1.3 میلیارد متر مکعب گاز ترکمنستان تا پایان سال 
بزرگ ترین  از  یکی  ترکیه  داده شود.  تحویل  ترکیه  به   2025
واردکنندگان گاز طبیعی در جهان است. در سال 2022، این 
کشور حدود 59 میلیارد متر مکعب گاز وارد کرد که بخش 
می شد.  تأمین  آذربایجان  و  ایران  روسیه،  از  آن  از  عمده ای 
این توافق جدید با ترکمنستان، سهم ترکیه از گاز وارداتی را 

متنوع  تر می کند و امنیت انرژی آن را افزایش می دهد.
خاقانی گفت: ترکیه از طریق چندین خط لوله اصلی از جمله 
که  می کند  وارد  گاز  ایران؛  لوله  خط  و  ترک استریم  تاناپ، 
این توافق جدید، خط لوله ایران را به عنوان مسیر انتقال گاز 
ترکمنستان به ترکیه فعال تر خواهد کرد و البته موقعیت ترکیه 
را به عنوان یک بازیگر در تجارت انرژی منطقه ای و جهانی 

تقویت می کند.

میزان  اگر  می رسد  نظر  به  اکنون  البته  کرد:  خاطرنشان  وی 
صادرات گاز ترکمنستان به ترکیه افزایش یابد روسیه واکنش 
نشان داده و برای تمدید قراردادهای خود با ترکیه تجدیدنظر 
کند. علاوه بر این ایران با کمبود گاز مواجه است و قرارداد 
بنابراین  می رسد؛  اتمام  به  آینده  سال  نیز  ایران-ترکیه  گازی 
تمدید این قرارداد در ابهام خواهد بود و همین امر ترکیه و 

ترکمنستان را برای تجارت گازی به هم نزدیک کرده است.
سال های  در  حال  هر  در  گفت:  انرژی  حوزه  کارشناس  این 
بارها  منطقه  در  طبیعی  گاز  هاب  به  ایران  تبدیل شدن  اخیر، 
مطرح شده و در دهه های گذشته، صادرات گاز ایران به اروپا 
صورت  در  اکنون  و  است  بوده  بلندمدت  اهداف  جزء  نیز 
اجرایی شدن واردات گاز ترکیه از ترکمنستان و وجود ظرفیت 
لازم در ایران؛ این امکان وجود خواهد داشت که گاز به اروپا 

برسد.
ترکیه  انرژی  وزیر  بایراکدار  ارسلان  آلپ  ایلنا،  گزارش  به 
گفت: گاز ترکمنستان از روز گذشته از طریق ایران به ترکیه 
تنوع  آن،  مناسب  و  رقابتی  قیمت  به  توجه  با  منتقل می شود. 

سبد انرژی برای ما بسیار مهم است.
وی افزود: این گاز در اولین سال، یک و نیم میلیون خانه را 
تامین خواهد کرد و سعی می کنیم در انتهای سال، رقم وارداتی 
را افزایش دهیم. بدنبال تمدید 5 ساله آن از این طریق هستیم 
و پس از آن انتقال گاز از طریق دریای خزر و توسط لوله های 
انتقال گاز را در میان مدت و بلندمدت دنبال می کنیم تا گاز را 

علاوه بر مصرف داخلی به اروپا نیز صادر کنیم.
نقطه   14 از  حال حاضر  در  ما  داد:  ادامه  ترکیه  انرژی  وزیر 
را  گاز  نیز  بلغارستان  و  یونان  نقطه   2 و  داریم  گاز  واردات 
صادر می کنیم. در پایان این هفته، پروژه انتقال گاز از ایغدیر 
به  گاز  انتقال  شاهد  و  خورده  کلید  نیز  نخجوان  به  ترکیه 

نخجوان خواهیم بود.

نماینده مردم لنگرود در مجلس عمق دریای خزر در 10 سال 
گذشته 2.5 متر کاهش یافته است و باید پیش از تبدیل شدن به 
این مسئله یک بحران نظیر دریاچه ارومیه به آن رسیدگی شود.

مهرداد بائوج لاهوتی در نشست علنی مجلس شورای اسلامی 
در تذکر شفاهی اظهار داشت: دریای خزر به شدت در حال 
آن  عمق  متر   2.5 گذشته  سال   10 در  و  است  نشینی  عقب 
کاهش یافته است و تنها در شش ماه پیش 35 سانتیمتر کاهش 
به  تبدیل شدن  از  پیش  باید  این مشکل  و  است  داشته  عمق 
ارومیه نباشیم و کمیسیون های کشاورزی و امنیت این موضوع یک بحران مورد توجه قرار گیرد تا شاهد اتفاقی نظیر دریاچه 

را مد نظر قرار دهند.
بخش  در  اسلامی  شورای  مجلس  در  لنگرود  مردم  نماینده 
دیگری از سخنان خود با اشاره به مشکلات صیادان براساس 
قانون برنامه باید تولید محصولات شیلاتی به 1.۸ میلیون تن 
و صیادان  است  مسیر صیادان  در  زیادی  مشکلات  اما  برسد 

استان های شمالی از هیچ پشتوانه ای برخوردار نیستند.
وی با دعوت از عسگری رئیس کمیسیون کشاورزی و سایر 
نمایندگان به استان گیلان و حوزه انتخابیه لنگرود گفت: باید 

برای حل مشکل صیادان تدبیری بیندیشیم.

صادرات گاز ترکمنستان به ترکیه از مسیر ایران؛ دروازه ای طلایی یا پایان بازار؟ 

لاهوتی در تذکر شفاهی :

دریای کاسپین با سرعت در حال عقب نشینی است 

ما  ملی  نهضت  افتتاح های  اینکه  بیان  با  شهرسازی  و  وزیر 
واقعی است و به دنبال افزایش سقف وام خود مالکی هستیم، 
را  رشت-آستارا  خط آهن  مشارکت  در  ها  روس  انصراف 

تکذیب کرد. 
پیشرفت  میزان  درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  صادق  فرزانه 
پروژه های نهضت ملی مسکن در دولت قبل و طی 6 ماه 
اخیر اظهار کرد: پیشرفت پروژه های نهضت ملی مسکن در 
ما  است  مشخص  که  چیزی  آن  اما  است  مختلف  مراحل 

تسهیلات را اخیراً افزایش داده ایم.
کار  به  شروع  در  کردم  اشاره  که  همانطور  داد:  ادامه  وی 
به  مسکن  ملی  نهضت  واحد  هزار   370 چهاردهم  دولت 
تسهیلات متصل شده بودند، از بهمن ماه سال قبل به دلیل 
ناترازی های موجود مطالبات پیمانکاران پرداخت نشده بود. 
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه افتتاح های ما در نهضت 
ملی مسکن واقعی است در پاسخ به پرسش دیگر تسنیم در 
رابطه با چرایی عدم افزایش وام مسکن خود مالکی، گفت: 
تدوین  نیازمند  کار  این  البته  که  هستیم  وام  افزایش  پیگیر 
بسته های دیگری است که به زودی درباره آن اطلاع رسانی 

خواهیم کرد.
از ۸00 هزار متقاضی نهضت  وزیر راه و شهرسازی گفت: 

ملی، 300 هزار نفر جزو دهک 5 به بالا هستند.
میلیون  مالکی در زمان حاضر 300  وام مسکن خود  سقف 

تومان است.
خط آهن  ساخت  در  مشارکت  از  روسیه  انصراف  تکذیب 

رشت-آستارا 
آینده  سال  پایان  تا  گفت:  همچنین  شهرسازی  و  راه  وزیر 
تملک اراضی خط آهن رشت آستارا انجام می شود همزمان 
انجام  را  پروژه  مطالعاتی  کارهای  هم  روس ها  کار،  این  با 

می دهند.
وی تاکید کرد: کشور آذربایجان به شدت روی موضوع خط 
روسیه  با  را  بار  تن  میلیون   5 تضمین  و  است  مشتاق  آهن 
از  را  تن  میلیون   15 حمل  بینی  پیش  البته  ما  است.  گرفته 

مسیر ریلی داریم.
و  ریل  پتانسیل  و  بضاعت  به  توجه  با  کرد:  بیان  راه  وزیر 
همکاری های  راه  نقشه  روس ها  با  نشست  در  کشور  جاده 

حمل ونقل را آنها مبادله کرده ایم.
صادق در خصوص برخی شایعات مبنی بر انصراف روسیه 
از همکاری برای ساخت خط آهن مذکور گفت: روس ها نه 
تنها برای همکاری در این پروژه منصرف نشده اند، بلکه با 

قدرت بیشتر در حال پیگیری آن هستند.

وزیر و شهرسازی اعلام کرد
تکذیب انصراف روسیه از مشارکت 
در ساخت خط آهن رشت-آستارا 

نمایندگان مجلس در جریان رسیدگی به لایحه اصلاح ماده 
شورای  از  شده  اعاده  کشوری  مدیریت خدمات  قانون   ۸7
نگهبان بر مصوبه خود درباره بخش ابتدایی ماده واحده این 
لایحه اصرار کردند که بر اساس آن موضوع کاهش ساعت 
کار اداری برای تعیین تکلیف به مجمع تشخیص مصلحت 

نظام ارسال می شود.
نمایندگان در نشست علنی  دیروز مجلس شورای اسلامی 
در جریان بررسی گزارش کمیسیون اجتماعی در خصوص 
لایحه اصلاح ماده ۸7 قانون مدیریت خدمات کشوری اعاده 
شده از شورای نگهبان بر مصوبه خود درباره بخش ابتدایی 
ماده واحده این لایحه اصرار کردند که بر اساس آن موضوع 
مجمع  به  تکلیف  تعیین  برای  اداری  کار  ساعت  کاهش 

تشخیص مصلحت نظام ارسال می شود.
کشوری  خدمات  مدیریت  قانون   )۸7( ماده  واحده:  ماده 
تبصر  بعدی و  الحاقات  و  با اصلاحات  مصوب ۸/7/13۸6 

ه های آ ن به شر ح زیر اصلاح می شود:
 40 اجرائی  های  دستگاه  کارکنان  کار  ساعات   -۸7 ماده 
ساعت در هفته است و ترتیب و تنظیم ساعات کار ادارات 
تصویب  و  کشور  استخدامی  و  اداری  سازمان  پیشنهاد  به 
کارمندان  کار  ساعت  تغییر  گردد.  می  تعیین  وزیران  هیأت 
دستورالعمل  چهارچوب  در  و  مذکور  سقف  رعایت  با 
پیشنهادی سازمان اداری و استخدامی کشور که به تصویب 
هیأت وزیران می رسد، بر عهده دستگاه ذی ربط می باشد. 
از  علمی  هیأت  اعضای  و  معلمان  تدریس  ساعات  میزان 
ربط  ذی  مشاغل  بندی  طبقه  طرحهای  در  موظف،  ساعات 

تعیین می شود.
به  لایحه  این   4 و   3 تبصره  ارجاع  با  نمایندگان  ادامه  در 

کمیسیون موافقت کردند.

اصرار مجلس بر مصوبه کاهش ساعت کار 
اداری؛ موضوع به مجمع تشخیص ارجاع شد

در  مرکز  این  گفت:  کشور  احوال  ثبت  سازمان  رئیس 
خصوص کاهش نرخ باروری، هشدارهای جدی به تصمیم 
گیران داده و داده ها منجر به طراحی و اجرای سیاست های 
کلان برای حمایت از خانواده و جوانی جمعیت شده است.

هاشم کارگر معاون وزیر کشور و رئیس سازمان ثبت احوال 
اساسی  ابزارهای  از  یکی  جمعیتی  داده های  تحلیل  گفت: 
برای برنامه ریزی در حوزه های مختلف اقتصادی، اجتماعی 
کمک  سیاست گذاران  به  داده ها  این  و  است  فرهنگی  و 
برای  و  کرده  پیش بینی  را  جامعه  آینده  نیازهای  تا  می کند 

آن چاره اندیشی کنند.
کاهش  مانند  جمعیتی  روندهای  تحلیل  با  داشت:  بیان  وی 
نرخ باروری، افزایش میانگین سنی جمعیت و مهاجرت های 
مدیریت  برای  سیاست هایی  می توان  خارجی،  و  داخلی 
بحران های احتمالی مانند پیری جمعیت، کمبود نیروی کار 
بهداشتی و درمانی طراحی  برای خدمات  تقاضا  افزایش  و 

کرد.
ثبت  سازمان  جمعیت  رصد  مرکز  جایگاه  به  اشاره  با  وی 
مرکز  داشت:  اظهار  کلان  سیاست گذاری های  در  احوال 
رصد جمعیت سازمان ثبت احوال کشور با ارائه گزارش های 
دقیق و به روز، به عنوان مرجعی معتبر برای تصمیم گیری های 
کلان در سطح ملی عمل می کند و این مرکز با استفاده از 
داده های ثبت شده از تولد، مرگ، ازدواج، طلاق و مهاجرت، 
تصویری جامع از وضعیت جمعیتی کشور به مسئولین ارائه 
می دهد تا از این اطلاعات برای برنامه ریزی در حوزه هایی 
تأمین  مختلف همانند آموزش، بهداشت، اشتغال، مسکن و 

اجتماعی بهره برداری کنند.

هشدار نسبت به کاهش نرخ باروری؛ 
جوانی جمعیت جدی گرفته شود

نتانیاهو: برای مرحله بعدی از جنگ آماده می شویم
نخست وزیر رژیم صهیونیستی اعلام کرد: ما با حمایت رئیس جمهور 
نتانیاهو،  بنیامین  می شویم.   آماده  جنگ  آتی  مراحل  برای  آمریکا 
نخست وزیر رژیم صهیونیستی در سخنرانی خود در پارلمان رژیم 
صهیونیستی اعلام کرد: تا زمانی که تمامی اهداف جنگ را محقق 
نکنیم، دست بر نخواهیم داشت.وی ادعا کرد: ما توافق آتش بس را به 
هیچ وجه نقض نکرده و حق خروج از مذاکرات پس از پایان مرحله 
نخست را داریم. ما برای مرحله بعدی از جنگ آماده می شویم و نیاز 
به صحبت در مورد هیچ چیزی نداریم.نتانیاهو گفت: استیو ویتکوف، 
فرستاده آمریکا به خاورمیانه برای بازگرداندن تمامی اسیران از طریق 

دو مرحله تلاش می کند.
ثانوی  اطلاع  تا  اوکراین  به  آمریکا  نظامی  کمک 

تعلیق شد
ثانوی  اطلاع  تا  را  اوکراین  به  نظامی  ارسال کمک های  سفید  کاخ 
تعلیق کرد.به نوشته رویترز، آمریکا ارسال »کمک ها را متوقف کرده 
و با هدف اطمینان یافتن از موثر بودن این اقدام در دستیابی به یک 
و  کمک هاست.«بلومبرگ  این  ارسال  در  بازنگری  حال  در  راه حل، 
فاکس نیوز نیز گزارش داده اند که توقف ارسال کمک ها تا زمانی که 
دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا به این نتیجه برسد که کی یف »با 
حسن نیت به صلح تعهد نشان می دهد«، به قوت خود باقی خواهد 
ماند.یک مقام کاخ سفید دراین باره گفت: رئیس جمهور به روشنی 

اعلام کرده است که روی صلح تمرکز دارد. 
را  خود  هسته ای  هواپیمابر  ناو  بزرگترین  چین 

می سازد
چین در راستای رقابت با نیروی دریایی آمریکا یک سوپر ناو هواپیمابر 
جدید با نیروی پیشران هسته ای را که بزرگتر و پیشرفته تر از تمامی 
شناورهای دیگر ناوگانش است، در دست ساخت دارد. این سوپر ناو 
هواپیمابر جدید چین به جنگنده ها اجازه خواهد داد از چهار بخش از 
عرشه ناو به پرواز در بیایند در حالی که ناوهای قبلی تنها می توانستند 
اجازه به پرواز از سه بخش از عرشه پرواز را بدهند به این ترتیب 
هواپیمابر  ناو  توانمندی  با  هواپیمابر جدید چین  ناو  این  توانمندی 
»یواس اس جرالد آر فورد« ایالات متحده که بزرگترین و پیشرفته ترین 

ناوهواپیمابر نیروی دریایی آمریکا است تطابق خواهد داشت.
امنیت  به  درصد  صد  متحده  ایالات  هگست:  پیت 

اسرائیل متعهد است
وزیر دفاع آمریکا در گفتگو با وزیر جنگ اسرائیل به وی اطمینان داد 
که ایالات متحده صد درصد به امنیت اسرائیل متعهد است.وزارت 
دفاع آمریکا )پنتاگون( از تماس تلفنی پیت هگست وزیر دفاع آمریکا 
و کاتز وزیر جنگ اسرائیل خبر داد.پنتاگون بدون اشاره به جنگ طلبی 
رژیم صهیونیستی و حمایت تمام قد واشنگتن از تل آویو در بی ثبات 
کردن منطقه مدعی شد: هگست و کاتز توافق کردند که ایران همچنان 
تأکید  چالش  این  با  مقابله  بر  و  است  منطقه  امنیت  برای  تهدیدی 
کردند.پنتاگون افزود: هگست و کاتز همچنین درباره منافع مشترک، 

فرصت های منطقه ای و اولویت های کمک امنیتی گفت وگو کردند.
کانادا با اعمال تعرفه های ترامپ مقابله به مثل کرد
کانادا تعرفه های گمرکی متقابل علیه واردات آمریکا اعمال می کند.

بر  درصدی  تعرفه 25  اعمال  امروز  از  که  کرد  اعلام  کانادا  دولت 
واردات آمریکایی به ارزش 30 میلیارد دلار کانادا را آغاز می کند.

کانادا تأکید کرد: در صورت اجرایی شدن تعرفه های گمرکی آمریکا، 
تعرفه های متقابل بر واردات آمریکایی را از امروز اعمال خواهد کرد.

دولت کانادا همچنین اعلام کرد که طی 21 روز آینده، بر واردات 
آمریکایی به ارزش 125 میلیارد دلار کانادا تعرفه های گمرکی جدیدی 

وضع خواهد کرد.
کاخ سفید: »زلنسکی« برای مذاکرات صلح آماده 

نیست
مشاور امنیت ملی کاخ سفید در مصاحبه ای اعلام کرد: »زلنسکی« 
برای مذاکرات صلح آماده نیست.»مایک والتز«، در سخنانی اعلام کرد: 
آنچه در آن جلسه )نشست خفت بار زلنسکی با ترامپ در کاخ سفید( 
برای ما آشکار شد این بود که رئیس جمهور اوکراین برای مذاکرات 
صلح آماده نیست؛ اما زمان هم به نفع او نیست. صبر آمریکائی ها 
هم  آمریکا  تسلیحاتی  های  زرادخانه  و  تسلیحات  است؛  نامحدود 
نامحدود نیستند. زمان گفتگو الان است. آن نشست یک کمین نبود، 
برای  زلنسکی  تمایل  داد: شاهد  ادامه  بود.او  اوکراین  برای  فرصتی 

انجام اقداماتی که منجر به آتش بس شود، نیستیم.
وزیر جنگ رژیم صهیونیستی، مصر را تهدید کرد

وزیر جنگ رژیم صهیونیستی با اشاره به توافقنامه صلح امضا شده 
میان تل  آویو و قاهره، مصر را تهدید کرد.یسرائیل کاتز مدعی شد 
که توافقنامه صلح مذکور باعث شد که مصر از دایره جنگ خارج 
داد  نخواهد  اجازه  قاهره  به  هرگز  آویو  تل  کرد:  اضافه  شود.کاتز 
توافقنامه صلح را زیر پا بگذارد.وی همچنین گفت که مصر بزرگترین 
و قدرتمندترین کشور عربی محسوب می شود. پیشتر نیز رئیس ستاد 
ارتش رژیم صهیونیستی نسبت به توان نظامی ارتش مصر و دستیابی 

این کشور به تجهیزات رزمی پیشرفته ابراز نگرانی کرده بود.
برای  انگلیس  تسلیحات  باری حامل  روسیه کشتی 

اوکراین را غرق کرد
روسیه اعلام کرد که یک کشتی باری حامل تسلیحات انگلیس برای 
اول مارس سال  اعلام کرد که  اوکراین را غرق کرده است.روسیه 
به مقصد  نظامی  تجهیزات  و  باری حامل سلاح  جاری یک کشتی 
اوکراین را غرق کرده است.کانال تلگرامی روسی موسوم به »تالیپوف 
آنلاین« اعلام کرد که نیروهای روسیه با 2 موشک اسکندر-ام، کشتی 
کانتینری MSC Levante F با پرچم پاناما را در بندر اودسا هدف قرار 
داده است. کشتی کانتینری در حالی که برای تخلیه بار آماده می شد، 
مورد اصابت قرار گرفت، محموله آن به طور کامل نابود شده و کشتی 

نیز غرق شد.
وزیر خارجه فرانسه: روسیه خط مقدم را به اروپا 

نزدیک تر کرده است 
وزیر خارجه فرانسه نسبت به نزدیک تر شدن خط مقدم جنگ میان 
فرانسه  وزیر  خارجه  بارو«،  نوئل  »ژان  داد.  هشدار  روسیه  و  اروپا 
در توضیح جنگ در اوکراین هشدار داد که به دلیل جاه طلبی های 
امپریالیستی روسیه، خط مقدم دائما به اروپا نزدیک می شود.بارو گفت: 
»خطر جنگ در قاره اروپا، در داخل اتحادیه اروپا هرگز به اندازه 
امروز نبوده است، زیرا حدود 15 سال است که خطر به طور مداوم به 

ما نزدیک شده است و خط مقدم دائما به ما نزدیک می شود«.
تغییر  از  بشر  عالی حقوق  کمیسیونر  نگرانی  ابراز 

جهت بنیادین در آمریکا 
 کمیسیونر عالی حقوق بشر  نگرانی خود را از تغییر جهت بنیادین در 
آمریکا تحت ریاست جمهوری »دونالدترامپ« ابراز کرد و هشدار داد 
که لفاظی های تفرقه افکنانه برای فریب و دو قطبی سازی میان مردم 
مورد استقفاده قرار می گیرد.»فولکر تورک« گفت: »ما در طوفل دهه ها 
از  حمایت های دو حزبی از سوی آمریکا از حقوق بشر لذت برده ایم 
و اکنون من شدیدا به دلیل تغییرات اساسی در مسیر آمریکا، که چه 
در زمینه داخلی و چه در زمینه بین المللی در این کشور در جریان 

است شدیدا نگرانم«.  
درخواست رئیس جمهور کره جنوبی برای اتحاد در 

پاسخ به جنگ تجاری آمریکا 
رئیس جمهور کره جنوبی گفت که تمام بخش های مسئول دراین کشور 
باید برای مواجهه با جنگ تجاری آمریکا متحد شوند. »چوی سانگ«، 
رئیس جمهور کره جنوبی امروز-سه شنبه- گفت: »دولت، پارلمان و 
بخش های خصوصی باید برای مواجهه با جنگ تجاری آمریکا متحد 
شوند«.چوی، در جریان دیدار کابینه همچنین گفت که کره جنوبی 
و آمریکا توافق کرده  بودند تا یک گروه مشاوره ای برای گفت وگو 

درباره تعرفه ها و همکاری  در زمینه کشتی سازی داشته باشند.
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پلمب یک مطب دندانپزشک قلابی
 در شهرستان رشت

مدیرعامل شرکت توزیع برق گیلان:
نصب ۶۰ هزار کنتور هوشمند در 

گیلان؛ مشترکان برق مصرفی شان 
را مدیریت می کنند

استاندار گیلان از آغاز فرآیند تملک اراضی در مسیر پروژه 
راه آهن رشت-آستارا خبر داد و گفت: با توجه به اینکه این 
برش  در  رو  این  از  است  تاکید  مورد  ملی  سطح  در  پروژه 

استانی رفع موانع لازم با اولویت انجام می شود. 
چگونگی  روند  آخرین  بررسی  جلسه  در  حق شناس  هادی 
بازوند،  هوشنگ  حضور  با  که  رشت-آستارا  راه آهن  اجرای 
راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت ساخت و  معاون وزیر 
توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور در سالن شهید انصاری 
اجرای  متولیان  تمامی  اینکه  بیان  با  شد،  برگزار  استانداری 
پروژه راه آهن رشت- آستارا آماده اجرای کامل این طرح ملی 
هستند، اظهار داشت: در جلسه فوق العاده مشترک با حضور 
فرمانداران، بخشداران و دهیاران مسیر احداث این راه آهن و 
مشاور پروژه، بزودی ضمن توضیح روند تسریع در اجرا، هم 

افزایی لازم برای تملک اراضی موجود عملیاتی شود.
وی با اشاره به  عدم وجود مشکل در تأمین مصالح مورد نیاز 
در احداث راه آهن رشت -آستارا گفت: با توجه به اینکه این 
برش  در  رو  این  از  است  تاکید  مورد  ملی  سطح  در  پروژه 

استانی رفع موانع لازم با اولویت انجام می شود.
استاندار گیلان از آغاز فرآیند تملک اراضی در مسیر پروژه 

راه آهن رشت -آستارا خبر داد و افزود:
در مسیر این پروژه، مقرر شد ۱۶۲ کیلومتر اراضی تملک شود 
همچنین  و  شده  آغاز  آن  کیلومتر   ۵۰ تملک  اجرای  کار  که 
فرآیند تملک ۳۰ کیلومتر از اراضی فوق به اتمام رسیده است.

 ۴۲ اجرای  برای  لازم  ارزیابی  اینکه  به  اشاره  با  حق شناس 
کیلومتر از مسیر راه آهن رشت - آستارا به صورت احداث 
پل در حال انجام است، تاکید کرد: در روند عملیات اجرای 
این پروژه بزرگ ملی، کمترین مسایل به محیط زیست استان 

وارد خواهد شد.
ساخت  شرکت  مدیرعامل  و  شهرسازی  و  راه  وزیر  معاون 
با  این جلسه  نیز در  نقل کشور  و توسعه زیربناهای حمل و 
راستای  در  ویژه ای  اهتمام  جمهور  رئیس  اینکه شخص  بیان 
اجرا و تکمیل راه آهن رشت- آستارا بعنوان یک پروژه ملی 
دارد، اظهار داشت: در چند روز گذشته الحاقی با یک شرکت 
سرمایه گذاری روسی به امضا رسید و این امر نشان دهنده نگاه 
ویژه کشور روسیه در خصوص اجرای کامل راه آهن رشت- 

آستارا است.
هوشنگ بازوند با اشاره به ابلاغ ۳۶۵ میلیارد تومان به شرکت 
ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور در خصوص 
تعیین تکلیف اراضی مسیر پروژه راه آهن رشت- آستارا گفت: 
با توافقاتی که صورت خواهد گرفت،  با این میزان اعتبار و 
اراضی مسیر پروژه راه آهن رشت-آستارا تملک خواهد شد، 
لذا لازم است محیط زیست، منابع طبیعی و دیگر متولیان برای 
صدور استعلامات و مجوزهای لازم هماهنگی را بعمل آورند.

از همین الان به فکر مدیریت مصرف انرژی در تابستان 
باشید

استاندار گیلان همچنین در شورای اطلاع رسانی استان نیز با 

ناترازی های انرژی از جمله برق  اشاره به شرایط موجود و 
تاکید کرد: برای مدیریت مصرف برق در بخش های مختلف 
طی تابستان آینده باید از هم اینک تدبیر و برنامه ریزی شده و 

راهکارهای متعددی ارائه شود.
کاستی  تامین  برای  برنامه جدی  اگر  کرد:  اظهار  شناس  حق 
برق نداشته باشیم، همین شرایط در تابستان نیز تکرار می شود، 
از این رو باید از هم اکنون با توجه به وقفه دو، سه ماهه ای 
برای  لازم  پیش بینی های  تابستان  فرارسیدن  از  قبل  داریم  که 

مدیریت شرایط و نیز نحوه خاموشی ها صورت گیرد.
آموزشی گیلان  ادارات و واحدهای  تعطیلی   به  اشاره  با  وی 
تعطیلی  این  اضافه کرد:  هفته های گذشته  برخی روزهای  در 
است،  داده  کاهش  را  مصرف  درصد   ۱۰ حدود  مجموع  در 
افزود: تعطیلی ها راهکار موردی و مقطعی است و باید برای 
راهکارهای  ها  تعطیلی  و  گیلان  در  انرژی  مصرف  مدیریت 

مختلفی ارائه شود.
حق شناس با بیان اینکه برای مدیریت مصرف انرژی تابستان 
آثار منفی  با  باید راهکارهایی متعدد و موثر  آینده در گیلان 
اندک ارائه شود، اضافه کرد: یکی از راهکارها می تواند این 
دمای  که  مناطقی  در  هواشناسی  گزارش  اساس  بر  که  باشد 
برای  و  شود  انجام  خاموشی  زمان بندی  دارند؛  متعادل تری 
مجتمع های پزشکی، استخرها و سالن های ورزشی نیز تدابیر 
لازم برای حرکت به سمت استفاده از انرژی های تجدیدپذیر 

از جمله پنل های خورشیدی اتخاذ شود.
استاندار گیلان با تاکید بر اینکه برای مدیریت مصرف انرژی 
تدبیر  باید  نیز  غیره  و  مسکونی  واحدهای  و ساز  در ساخت 
شود، اظهار کرد: اگر چه در ساخت و سازها محدودیت وجود 
ندارد اما باید تعرفه برق و گاز در واحدهای )بیشتر از متراژ 
نرمال و تعیین شده( بیشتر و در همان زمان ساخت مشخص 

و اعلام شود.
 ۲۰ نزدیک  به  گیلان  در  خانگی  گاز  مصرف  کرد:  بیان  وی 
میلیون مترمکعب در روز رسیده و طبیعی است که سال آینده 
این میزان افزایش هم دارد بنابراین باید بخش های مربوطه در 
از  لحاظ همه جوانب  با  راهکارهای علمی، کارشناسی  ارائه 

جمله مردم برای مدیریت مصرف انرژی تدبیر کنند.
در این جلسه در زمینه اقدامات اجرایی مرتبط با پیوست رسانه 
ای طرح های دستگاههای اجرایی موضوع بند ت تبصره ۱۳ 
ماده واحده قانون بودجه ۱۴۰۳و برنامه ریزی برای استفاده از 
و  موثر  یکپارچه، خدمات  اطلاع رسانی  در  ها  رسانه  ظرفیت 
تبلیغات فراگیر ویژه نوروز ۱۴۰۴ هم بحث و بررسی و مقرر 
تر  به صورت جدی و گسترده  این شورا  شد در جلسه آتی 

بدان پرداخته شود.

در نشست مشترک با حضور استاندار گیلان و معاون وزیر راه و شهرسازی مطرح شد

اختصاص ۳۶۵ میلیارد تومان اعتبار برای تملک اراضی 
مسیر راه آهن رشت-آستارا

شده  منعقد  ماهه   ۸ قرارداد  اساس  بر  گفت:  رشت  شهردار 
پیست  ،احداث  عینک  تالاب  زیرساخت های  توسعه  برای 
دوچرخه سواری، مسیرهای پیاده روی، سکوهای حریم استخر 
با  تا  گرفته  قرار  کار  دستور  در  ماهیگیری  مکث  فضاهای  و 
بهره برداری از این پروژه ها، ظرفیت های گردشگری و تفریحی 

این منطقه به شکل مطلوبی ارتقا یابد.
»رحیم شوقی« شهردار رشت در بازدید از پروژه تالاب عینک 
با حضور» محمد حسن عاقل منش« رئیس کمیسیون گردشگری 
شورای اسلامی و مدیران شهرداری از تداوم اجرای پروژه های 
ساماندهی تالاب عینک در راستای مصوبات ستاد بازآفرینی 

شهری در سطوح ملی، استانی و شهرستانی خبر داد.
 وی با اشاره به اقدامات صورت  گرفته در این خصوص اظهار 

آب  سازمان  و  رشت  شهرداری  میان  داشت:موافقت نامه ای 
منطقه ای جهت بهره برداری از سه پهنه آبی تالاب منعقد شد 
و در ادامه عملیات لایروبی حوزه آبی سوم با نظارت معاونت 

عمرانی و با اعتباری بالغ بر ۱۴ میلیارد تومان به پایان رسید.
منعقد  ماهه   ۸ قرارداد  به  اشاره  با  پایان  در  رشت  شهردار   
شده برای توسعه زیرساخت های تالاب عینک تصریح کرد: بر 
اساس این قرارداد، احداث پیست دوچرخه سواری، مسیرهای 
پیاده روی، سکوهای حریم استخر و فضاهای مکث ماهیگیری 
این  از  بهره برداری  با  تا  است  گرفته  قرار  کار  دستور  در 
پروژه ها، ظرفیت های گردشگری و تفریحی این منطقه به شکل 

مطلوبی ارتقا یابد.
 وی همچنین از اقدامات شهرداری در خصوص رفع معارضین 

و ساماندهی فاضلاب های غیر اصولی محدوده تالاب خبر داد 
بدنه  در  به ویژه  تالاب،  حاشیه  معارضین  کرد:رفع  تصریح  و 
اداره کل محیط  با همکاری  تجاری شمالی حوزه آبی سوم، 

زیست و شهرداری رشت انجام شد.
 شوقی در ادامه با اشاره به برنامه های شهرداری در حوزه آبی 
دوم تالاب عینک گفت:رفع معارضین پارک ۷۰۰۰ متری این 

حوزه و تسطیح زمین توسط شهرداری رشت انجام شد.
 وی با اشاره به اینکه مابقی عملیات اجرایی ازجمله ساخت 
در  نیز  دوم  آبی  حوزه  لایروبی  تکمیل  و  مکث  فضاهای 
برنامه های شهرداری قرار دارد و با جدیت دنبال خواهد شد، 
بیان داشت:پس از آماده سازی، ساخت پارک از طریق سازمان 

سرمایه گذاری به بخش خصوصی واگذار خواهد شد.

 فرماندار رشت از نیازسنجی لایروبی حدود ۵۰۰ کیلومتر از 
انهار آب کشاورزی در این شهرستان خبر داد و گفت:از این 
از  امسال، ۱۵۰ کیلومتر  از آغاز فصل کشاورزی  میزان پیش 
انهار کشاورزی شهرستان رشت توسط شرکت آب منطقه ای 

لایروبی می شود.
آب  منابع  از  حفاظت  شورای  نشست  در  عاشوری«  »کیا   
شهرستان رشت با اشاره به قرار گیری در آستانه سال  زراعی 
حوزه  در  متولی  دستگاه های  آمادگی  کرد:  اظهار  جدید 
کشاورزی و تامین آب در رشت برای استقبال از سال زراعی 

پیش رو مورد تاکید می باشد.
فرماندار رشت با اشاره به بارش باران در سالجاری بیان کرد: 
نسبت  به  رو  پیش  زراعی  سال  بارش  میزان  این  به  توجه  با 

سال های گذشته کمتر با تنش آبی روبرو خواهیم شد.
بر لزوم حفظ منابع آبی اضافه کرد: حفظ  با تاکید  عاشوری 
منابع آبی و به ویژه بارش باران از طریق لایروبی مناسب انهار 

و آب بندان ها یک ضرورت است.
وی با بیان اینکه آب بندان ها در گذشته نقش مهمی در تامین 

آب کشاورزی ایفا می کرد، افزود: امروزه به علت هزینه های 
بالای لایروبی، آب بندان ها رها شده است.

در  کشاورزان  جایگاه  و  اهمیت  به  اشاره  با  رشت  فرماندار 
گیلان  جمعیت  سوم  یک  کرد:  اضافه  غذایی  امنیت  تامین 
کشاورز هستند و بخش قابل توجهی از افراد از راه تولید و 

فروش برنج ارتزاق می کنند.
عاشوری از نیازسنجی لایروبی حدود ۵۰۰ کیلومتر از انهار آب 
کشاورزی در رشت خبر داد و بیان کرد: از این میزان پیش از 

آغاز فصل کشاورزی امسال، ۱۵۰ کیلومتر از انهار کشاورزی 
شهرستان رشت توسط شرکت آب منطقه ای لایروبی می شود.

کشاورزی  آب بند  دریچه های  درصد   ۱۰۰ اینکه  بیان  با  وی 
اندازی  راه  و  تعمیر  افزود:  می گیرد،  قرار  مدار  در  رشت، 
هم  پمپاژ  ایستگاه  و  دارد  قرار  کار  دستور  در  پمپاژ  ایستگاه 
تا آغاز فصل کشاورزی به همت دستگاه های متولی در مدار 

قرار خواهند گرفت.
اینکه حجم موجود آب سد سپیدرود  بیان  با  فرماندار رشت 
میزان در مدت  این  میلیون متر مکعب است، گفت: که   ۳۷۸
مشابه سال گذشته ۲۵۷ میلیون متر مکعب بود و سال قبل تر 

هم در همین مدت مشابه ۲۰۰ میلیون متر مکعب بوده است.
اضافه کرد:  تقویم زراعی  لزوم رعایت  بر  تاکید  با  عاشوری 
لازم است کشاورزان منطبق با تقویم کشاورزی کار را پیش 

ببرند تا در روند امور دچار مشکل نشوند.
به گفته وی، اولویت ها در لایروبی انهار و آب بندان های مربوط 
به نقاط دور دست از محل آبشخور آب سد سپیدرود از جمله 

دو بخش لشت نشا و خشکبیجار است.

ماه  اقتصادی  کمیسیون  گفت:  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  عضو 
گذشته در بازدیدهای میدانی خود سفری را به استان گیلان داشتند 
در این سفر هم یک بازدیدی از شرکت صنایع ابریشم گیلان که 
جریان  در  و  آورد  عمل  به  دارد  قرار  صومعه سرا  شهرستان  در 

مشکلات و نظام مسائل این شرکت قرار گرفتند. 
نشست  تشریح  در  ملت  خانه  با  گفتگو  در  رحمت زاده  سعید 
در  گذشته  ماه  اقتصادی  کمیسیون  گفت:  اقتصادی  کمیسیون 
بازدیدهای میدانی خود سفری را به استان گیلان داشتند در خلال 
که  گیلان  ابریشم  صنایع  شرکت  از  بازدیدی  یک  هم  سفر  این 
جریان  در  و  آورد  عمل  به  دارد  قرار  صومعه سرا  شهرستان  در 

مشکلات و نظام مسائل این شرکت قرار گرفتند.
وی افزود: شرکت ابریشم گیلان که از سال ۱۳۵۴ فعالیت خود 
را شروع کرده یکی از شرکت ها و مراکز تولیدی بسیار با ارزش 
ابریشم است و نخ صومعه برند نخ ابریشم ایران بوده که در فرش 
دست بافت ابریشمی ایران و پارچه های ابریشمی جایگاه شایسته 
واسطه  به  گذشته  سال های  در  و  دارد  کشور  در  را  بسزایی  و 
اشکالاتی که در واگذاری ها و سوء استفاده هایی که به وجود آمده 

بود قوه قضاییه ورود کرد و مالکیت شرکت را از آن مشکلات 
کرده  خارج  بود  داده  که صورت  تخلفاتی  و  داشته  که  حقوقی 
که  رئیسی  شهید  الله  آیت  دوره  در  شرکت  این  احیای  و  است 

ریاست قوه قضاییه را داشتند صورت پذیرفت.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس بیان کرد: کمیته امداد از همان 
موقع همکاری و مساعدت خود را برای احیای شرکت ابریشم با 
تامین پیله طرح و پرداخت حقوق و دستمزد کارگران آغاز کرد و 

اکنون قریب به ۸۰ نفر شاغل در شرکت ابریشم ایران هستند که با 
کمترین حجم تولید خودش این سال ها را تا به امروز سپری کرده 
است در این بازدید به این تصمیم رسیدیم که جلسه هماهنگی را 
بین بانک مرکزی و بانک ایران زمین که در تهاتر طلب خود از 
مالکیت مولی الموحدین را با حکم دادگاه الان بر عهده دارد و 
کمیته امداد نشستی را داشته باشیم تا واگذاری مدیریت شرکت 

صنایع ابریشم گیلان تعیین تکلیف بشود.
با  امروز  کرد: جلسه  عنوان  مجلس  در  مردم صومعه سرا  نماینده 
امداد،  کمیته  رئیس  مجلس،  اقتصادی  کمیسیون  رئیس  حضور 
معاون نظارتی بانک مرکزی، سرپرست بانک ایران زمین و مدیران 
جهاد کشاورزی کشور و استان برگزار و تصمیم گیری شد مبنی 
بر اینکه در ۱۰ روز آینده توافق نامه ای بین بانک مرکزی و کمیته 
امداد با حضور سرپرست بانک ایران زمین و بنده به عنوان نماینده 
کمیته  معاون  و  ناظر  عنوان  به  جمع  آن  در  اقتصادی  کمیسیون 
امداد و نماینده استانداری و نماینده قضایی استان تنظیم شود و 
احیای شرکت  و  توسعه  برای  ابریشم  مدیریت سرمایه  واگذاری 

ابریشم عملیاتی شود.

شهردار رشت در بازدید از پروژه تالاب عینک : 

توسعه گردشگری ورزشی در تالاب عینک با جدیت دنبال خواهد شد 

فرماندار رشت خبر داد 

نیازسنجی لایروبی حدود ۵۰۰ کیلومتر از انهار آب کشاورزی در رشت

نماینده صومعه سرا در تشریح نشست کمیسیون اقتصادی مجلس: 

واگذاری شرکت صنایع ابریشم گیلان طی روزهای آینده تعیین تکلیف می شود

مدیر نظارت و اعتباربخشی دانشگاه علوم پزشکی گیلان از 
پلمب یک مطب دندانپزشک قلابی که به صورت غیر قانونی 
و بدون مجوز در شهرستان رشت فعالیت می کرد خبر داد. 

دکتر »زهره تیموری« مدیر نظارت و اعتبار بخشی دانشگاه 
گزارش های  براساس  داشت:  اظهار  گیلان  پزشکی  علوم 
بلوار  در  واقع  غیردندانپزشک   فردی  فعالیت  از  مردمی، 
مطب  یک  قانونی  غیر  صورت  به  که  رشت  افتخاری 
بازدید  طی   ، می کرد  درمانی  مداخله  و  دایر  دندانپزشکی 
نظارتی توسط کارشناسان نظارت بر درمان دانشگاه  از محل 
مورد نظر فرد فاقد صلاحیت  فنی بود و خود را  دندانپزشک 
معرفی می کرد  و در  زمان حضور کارشناسان نظارتی در 

حال انجام کامپوزیت برای فرد مراجعه کننده بود.
همراهی  با  متخلف   فرد  این  کار  محل  کرد:  تصریح  وی 
پلیس اماکن استان پلمب و پرونده جهت رسیدگی به مراجع 

قضایی ارجاع شد.
 دکتر تیموری به شهروندان توصیه کرد: فریب تبلیغات غیر 
واقعی و اغوا کننده در این حوزه ها را نخورند و از مراجعه 

به افراد بدون دانش و صلاحیت لازم خود داری نمایند.
گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  کرد:  تاکید  ادامه  در  وی 
هیچگونه مماشاتی با افراد متخلف که بدون داشتن مجوز به 
صورت غیر مجاز در حوزه هایی که خدمات درمانی ارائه 
قانونی خواهد  برخورد  قاطع  به طور  می دهند نمی کند و 

کرد.

مداخله  و  تشخیص  غربالگری،  از  گیلان  بهزیستی  معاون 
زودهنگام شنوایی نوزادان و شیرخواران در استان خبر داد و 
گفت: در ۹ ماهه سال جاری نیز تعداد ۱۲ هزار ۸۰۲ نوزاد 

مورد غربال گرفتند. 
عابدین قاسمیان به مناسبت روز جهانی شنوایی  درخصوص 
شنوایی  زودهنگام  مداخله  و  تشخیص  غربالگری،  برنامه 
نوزادان و شیرخواران در استان گیلان، گفت: این برنامه از 
سال  هر  و  است  شده  شروع  گیلان  استان  در   ۱۳۸۴ سال 
دارند،  فعال  زایمان  بخش  که  مراکزی  و  بیمارستان ها  در 

غربالگری توسط شنواسنج انجام می شودو
مداخله  و  تشخیص  غربالگری،  اهمیت  به  اشاره  با  وی 
زودهنگام شنوایی نوزادان و شیرخواران، افزود: نوزادانی که 
فاکتورهای خطر شنوایی را دارند برای مراحل تشخیص و 

مداخله ارجاع می شوند.
معاون توانبخشی اداره کل بهزیستی گیلان با بیان اینکه سال 
گذشته ۱۹ هزار و ۶۵۲ نوزاد و شیرخوار استان مورد غربال 
قرار گرفتند، عنوان کرد: از این تعداد، ۱۲۶ نوزاد به مرحله 
تشخیص و ۲۲ نوزاد به مرحله مداخله مراجعه کردند؛ ۱۱ 
مورد با سمعک، چهار مورد با کاشت حلزون و هفت مورد 
با جراحی عفونت گوش مورد پیگیری و درمان قرار گرفتند.

قاسمیان ادامه داد: در ۹ ماهه سال جاری نیز تعداد ۱۲ هزار 
۸۰۲ نوزاد مورد غربال گرفتند که تعداد ۷۴ مورد تشخیصی 
مداخله شدند؛ همچنین ۱۰  مرحله  وارد  مورد  بودند و ۱۷ 
مورد با سمعک و سه مورد با کاشت حلزون مورد پیگیری 
قرار گرفتند و چهار مورد به واسطه گرفتگی مجاری گوش و 

عفونت های گوش، درمان شدند.
وی با اشاره به برنامه غربالگری شنوایی سنین سه تا پنج سال 
)پیش دبستانی(، خاطرنشان کرد: این برنامه از سال ۱۳۹۶ به 
صورت پایلوت شروع شده است و کودکان در مراکز مثبت 
زندگی و مهدهای کودک با همکاری مراکز بهداشت توسط 
همکارهای شنوایی سنج مورد معاینه و غربال قرار می گیرند.

غربالگری شنوایی حدود ۱۳ هزار 
نوزاد در گیلان

مدیرعامل شرکت توزیع برق گیلان گفت: تاکنون ۶۰ هزار 
کنتور هوشمند در گیلان نصب شده که در این راستا جزو 
فهام  هوشمند  کنتورهای  اجرای  در  کشور  برتر  استان  پنج 
»طرح ملی فراسامانه هوشمند اندازه گیری و مدیریت انرژی« 
هستیم که با نصب آنها مشترکان می توانند مصرف برق خود 

را کنترل و مدیریت کنند. 
مسعود صادقی خمامی در گفت و گو با ایرنا اظهار کرد: با 
اجرای این طرح هم اینک تمامی ادارات و بخش کشاورزی 
بتوانیم  است  امید  و  برخوردارند  هوشمند  کنتور  از  گیلان 

کنتور هوشمند فهام را برای همه مشترکین نصب کنیم.
وی افزود: یکی از مزیت های کنتور هوشمند برق این است 
که در هر لحظه می توانیم مطلع شویم که مشترکان ما در چه 
وضعیتی قرار دارند و مصرف برق آنان به چه میزان است و 

از مرکز نیز پایش مصرف مشترکان را هم قابل انجام است.
مشترکان  برق  هوشمند  کنتور  نصب  با  داد:  ادامه  وی 
می توانند به صورت دقیق تر مصرف برق خود را کنترل کرده 
و هزینه هایشان را کاهش دهند ضمن آنکه برای شرکت های 
توزیع برق هم مزیت هایی دارد به گونه ای که می توان به 
هزینه های  کاهش  برق،  مصرف  اندازه گیری  در  بیشتر  دقت 
به  خدمات  کیفیت  بهبود  و  نگهداری  پشتیبانی،  خدمات 

مشترکین اشاره کرد.
برق  کنتورهای  از  استفاده  دیگر  سوی  از  کرد:  اضافه  وی 
هزینه های  در  را  برق  توزیع  هوشمند، وضعیت شرکت های 
خدمات پشتیبانی و نگهداری بهبود می بخشد و با دقت بیشتر 
بهبود کیفیت  تلفات و  برای کاهش  اندازه گیری مصرف  در 

خدمات به مشترکان موثر است.
مدیرعامل شرکت توزیع برق گیلان بیان کرد: کنتور هوشمند 
برق به مشترکان این امکان را می دهد تا به راحتی از انواع 
مختلف قرائت و پرداخت حساب استفاده کنند و به صورت 
آنلاین میزان مصرف برق خود را مشاهده و با توجه به آن 

مصرف خود را مدیریت کنند.
صادقی در ادامه گفت: البته برای کاهش مصرف برق باید از 
ظرفیت هوش مصنوعی نیز بهره ببریم و از سویی با تبلیغات 
مناسب و اطلاع رسانی به روز بتوانیم تغییر رویکرد مصرف 
و  اجرایی  جامعه  در  را  برق  مصرف  خصوص  به  انرژی 

نهادینه کنیم.
آن  ما  هدف  افزود:  گیلان  برق  توزیع  شرکت  مدیرعامل 
است با نصب کنتورهای هوشمند، اطلاع رسانی تعاملی را 
جایگزین اطلاع رسانی عمومی کنیم یعنی رفتار مصرف هر 

مشترک را جداگانه به خود او اطلاع رسانی کنیم.
مدیرعامل شرکت توزیع برق گیلان اظهار کرد: البته برای این 
امر نیاز به حمایت داریم و تمرکز بر آن است از ظرفیت های 
موجود داخل استان این امر تحقق یابد و بتوانیم برای همه 

مشترکان کنتور هوشمند نصب کنیم.
ایجاد  ضمن  برق  مصرف  کاهش  برای  البته  کرد:  بیان  وی 
رویکرد جدید، سایر اقدامات متعارف شامل اطلاع رسانی، 
بازتاب عملکرد و تبلیغات کاهش مصرف برق در رسانه ها 
و فضای مجازی و همچنین حضور در مدارس انجام می شود 
که در این راستا نیز تعامل بسیار مناسبی با آموزش و پرورش 
داریم و در این مدت تولید محتوای مناسبی نیز در راستای 

تبلیغات برای کاهش مصرف برق انجام شده است.
در حال حاضر شرکت توزیع برق گیلان بیش از یک میلیون 
و ۶۵۷ هزار مشترک دارد که از این تعداد بیش از یک میلیون 

و ۲۸۰ هزار مصرف کننده خانگی هستند.

فرمانده سپاه قدس گیلان بر لزوم هم افزایی بیشتر دستگاه 
ها در برگزاری بهتر کنگره شهید استان تاکید کرد و گفت: 
گیلان آماده برگزاری دومین کنگره ۸۰۰۰ شهید دفاع مقدس 

استان است.
سردار حمید دامغانی در جلسه شورای ترویج فرهنگ ایثار با 
تبریک حلول ماه مبارک رمضان و قبولی طاعات و عبادات، 
اظهار کرد: با همکاری دستگاه ها در برگزاری دومین کنگره 
۸۰۰۰ شهید استان گیلان، این استان آمادگی کامل برای این 

رویداد بزرگ را دارد.
تأمین  و  کنگره  شدن  برگزار  بهتر  برای  اینکه  بیان  با  وی 
ساخت و سازه ها، تأخیر صورت گرفته است، اضافه کرد: 
دفاع  شهید   ۸۰۰۰ کنگره  دومین  برگزاری  در  هم افزایی  با 

مقدس استان گیلان آمادگی کامل داریم.
به نگاه ویژه مقام معظم رهبری به  با اشاره  سردار دامغانی 
دانشنامه همکاری دستگاه ها در تدوین گفت: با همکاری در 
پیشبرد تدوین دانشنامه دومین استانی باشیم که این دانشنامه 

را رونمایی کنیم.
و  کرد  تاکید  شهدایی  فرهنگ  بیشتر  هرچه  ترویج  بر  وی 
سازی  فضا  شهرستان،  سپس  و  مرکز  در  دستگاه ها  گفت: 
به سمت تصاویر شهدای همان دستگاه، استفاده از وصیت 

همان شهدا و برنامه های فرهنگی داشته باشند.

فرمانده سپاه قدس گیلان خبر داد
گیلان آماده برگزاری دومین کنگره 

۸۰۰۰ شهید دفاع مقدس است

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای گیلان با بیان اینکه در حال 
حاضر ۳۷۵ میلیون مترمکعب، نزدیک به ۳۶ درصد حجم سد 
مخزنی سفیدرود ذخیره شده است،  گفت: گیلان ۲۳۸ هزار 
هکتار شالیزار دارد که آب زراعی بیش از ۷۱ درصد معادل 
۱۷۱ هزار هکتار از شالیزار ها، زیر پوشش شبکه مدرن و نیمه 

مدرن آبیاری و زهکشی سفیدرود و فومنات قرار دارند
در  گیلان  منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل  خرمی  وحید    
حاشیه بازدید از سد سفیدرود و در جمع خبرنگاران با بیان 
به ۳۶  نزدیک  مترمکعب،  میلیون  اینکه در حال حاضر ۳۷۵ 
درصد حجم سد مخزنی سفیدرود ذخیره شده است،  اظهار 
سفیدرود  پشت سد  در  شده  ذخیره  آب  از  میزان  این  کرد: 
با مدت مشابه سال گذشته ۱۱ و ۹ دهم درصد  مقایسه  در 

افزایش داشته است.
برای  به تلاش کارشناسان آب منطقه ای استان  با اشاره  وی 
آبی،  سال  ابتدای  از  سد  آب  ذخیره  روزانه  و  دقیق  پایش 
مهرماه امسال گفت: هر سال ۲ هزار و ۲۰۰ میلیون مترمکعب 
تأمین  سفیدرود  سد  آب  ذخیره  از  گیلان،  مصرفی  آب  از 
آبیاری  برای  آن  مترمکعب  میلیون   ۷۴۵ و  هزار  که  می شود 

شالیزار های داخل شبکه سد سفیدرود مصرف می شود.
توجه  با  گیلان،  منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل  گفته  به 
سفیدرود،  مخزنی  سد  آب  مترمکعبی  میلیون   ۳۷۵ حجم  به 
موضوع تأمین آب مورد نیاز زمین های کشاورزی گیلان در 

کمیته منابع و مصارف استان در حال بررسی است.
خرمی نقش سد سفیدرود در تأمین آب زراعی را بسیار مهم 
دانست و تصریح کرد: گیلان ۲۳۸ هزار هکتار شالیزار دارد 
که آب زراعی بیش از ۷۱ درصد معادل ۱۷۱ هزار هکتار از 
و  آبیاری  مدرن  نیمه  و  مدرن  شبکه  پوشش  زیر  شالیزار ها، 
زهکشی سفیدرود و فومنات قرار دارند و ۶۷ هزار هکتار بقیه 

هم با روش های سنتی آبیاری می شوند.

۳۶ درصد حجم سد سفیدرود 
تکمیل شد



ورزش؛ کلید بهبود سلامت روان 
زنان مبتلا به آندومتریوز

 نوشیدنی های مفید برای کاهش 
وزن بعد از زایمان

غذایی،  رژیم  تغییرات  دلیل  به  زایمان  از  پس  وزن  کاهش 
سطح استرس بالاتر و کمبود خواب می تواند چالش برانگیز 

باشد.
 از بی خوابی های شدید گرفته تا یادگیری نحوه شیر دادن و 
مراقبت از نوزاد، یک مادر باید وظایف زیادی را انجام دهد. 
با این حال، یکی از نگرانی های رایج در این دوران، کاهش 
وزن پس از زایمان است. این فرآیند به دلیل برنامه های شلوغ 

مادر و تغییرات هورمونی می تواند دشوار باشد.
در این مقاله، به چند نوشیدنی ساده اشاره می کنیم که می تواند 
با  نوشیدنی ها  این  کند.  کمک  زایمان  از  پس  وزن  کاهش  به 
می شوند  تهیه  زیره  و  هلو  دانه های  زردچوبه،  مانند  ترکیباتی 
مدیریت  و  سوزی  چربی  افزایش  وزن،  کنترل  به  می توانند  و 

هوس های غذایی کمک کنند.
چرا کاهش وزن پس از زایمان چالش برانگیز است؟

کاهش وزن پس از بارداری به دلیل تغییرات هورمونی، سبک 
باشد.  چالش برانگیز  می تواند  متابولیک  تغییرات  و  زندگی 
در  مشکل  دچار  زایمان  از  پس  دوران  در  زنان  از  بسیاری 
حفظ وزن خود )PPWR( می شوند. این مسئله اگر به درستی 
طولانی مدت  وزن  افزایش  به  منجر  می تواند  نشود،  مدیریت 
و  دیابت  چاقی،  مانند  بیماری هایی  به  ابتلا  خطر  افزایش  و 

بیماری های قلبی عروقی شود.
مطالعه ای که در مجله پزشکی بالینی منتشر شده، نشان می دهد 
عواملی مانند کمبود خواب، استرس، کاهش فعالیت بدنی و 
تغییرات رژیمی می تواند روند کاهش وزن را پیچیده تر کند. 
از  غنی  و  متابولیسم ساز  نوشیدنی های  ترکیب  حال،  این  با 
مواد مغذی می تواند به کاهش وزن پس از زایمان و بهبودی 

کمک کند.
و  زنان  متخصص  با  حتما  زیر  های  نوشیدنی  مصرف  از  قبل 

زایمان مشورت کنید.
خوردن و نوشیدن موارد مناسب می تواند در کاهش وزن بعد 
از زایمان تاثیر زیادی داشته باشد. در اینجا چند نوشیدنی که 

می تواند به تسریع این روند کمک کند، آورده شده است:
کبد  می کند،  کمک  غذا  هضم  به  لیمو  آب  گرم:  لیمو  آب 
می کند.  حمایت  بدن  هیدراتاسیون  از  و  کرده  سم زدایی  را 
ویتامین C موجود در این نوشیدنی، متابولیسم بدن را افزایش 
لیمو  همچنین  می دهد.  کاهش  را  اکسیداتیو  استرس  و  داده 
از  ناشی  چاقی  کاهش  به  که  است  پلی فنول هایی  دارای 
از  بیشتر،  بهره مندی  برای  می کند.  کمک  غذایی  رژیم های 

افزودن شکر خودداری کرده و از آب ولرم استفاده کنید.
مفید  نوشیدنی های  از  دیگر  یکی  شنبلیله  آب  شنبلیله:  آب   
قند  سطح  تنظیم  به  شنبلیله  دانه های  است.  وزن  کاهش  برای 
دانه ها  این  می کنند.  کمک  نفخ  کاهش  و  هضم  بهبود  خون، 
همچنین باعث افزایش شیر مادران شیرده می شوند، که علاوه 
تهیه  برای  می کند.  کمک  نیز  شیر  تولید  به  وزن،  کاهش  بر 
روز  صبح  و  کنید  خیس  قبل  شب  را  دانه ها  نوشیدنی،  این 

بنوشید. بعد 
را  متابولیسم  که  است  کاتچین  حاوی  سبز  چای  سبز:  چای 
این،  بر  علاوه  می شود.  چربی سوزی  باعث  و  داده  افزایش 
زایمان  از  پس  بهبودی  از  حمایت  برای  آنتی اکسیدان هایی 
سبز  چای  مصرف  که  داده اند  نشان  تحقیقات  می کند.  فراهم 
باعث کاهش وزن، کاهش دور کمر و کاهش کلسترول خون 
کافئین  بدون  نسخه های  شیرده،  زنان  برای  می شود.  زنان  در 

می شود. پیشنهاد 
آب زیره: آب زیره یکی دیگر از نوشیدنی های مناسب برای 
کمک  غذا  هضم  به  زیره  است.  زایمان  از  پس  وزن  کاهش 
کرده و نفخ را کاهش می دهد. همچنین با افزایش متابولیسم 
تهیه  برای  می کند.  تسریع  را  چربی سوزی  فرآیند  چربی ها، 
این نوشیدنی، زیره را در آب بجوشانید و آن را گرم بنوشید.

خواص  زردچوبه  و  زنجبیل  زردچوبه؛  زنجبیل  چای 
ترموژنز  زنجبیل  دارند.  متابولیسم  تقویت کننده  و  ضدالتهابی 
را تحریک می کند، که باعث سوزاندن کالری ها می شود، در 
حالی که کورکومین موجود در زردچوبه به تنظیم متابولیسم 
کمک می کند. این ترکیب همچنین به کاهش نفخ و احتباس 
استفاده  تازه  مواد  از  نتیجه،  بهترین  برای  می کند.  کمک  آب 

کنید و از شیرین کننده های مصنوعی اجتناب کنید.
درمان  یک  آجوین  آب  خراطین(:  گل  )دانه  آجوین  آب   
بهبودی  و  زایمان  از  پس  وزن  کاهش  برای  که  است  سنتی 
استفاده می شود. آجوین به بهبود هضم، کاهش نفخ و تسریع 
از  پس  رحم  انقباض  به  همچنین  و  می کند  کمک  متابولیسم 
با  را  نوشیدنی  این  اثر،  بهترین  برای  می کند.  کمک  زایمان 

معده خالی مصرف کنید.
و  می کند  کمک  وزن  کاهش  به  دارچین  آب  دارچین:  آب   
وزن  افزایش  از  هوس ها  کاهش  و  خون  قند  سطح  تثبیت  با 

می کند.  جلوگیری 
کمک  چربی سوزی  به  بدن،  متابولیسم  افزایش  با  همچنین 

می کند. 
آن  حد  از  بیش  مصرف  از  و  کنید  استفاده  طبیعی  دارچین  از 

خودداری کنید.
به  می توانند  پروتئینی  اسموتی های  پروتئینی:  اسموتی های   
غذایی  رژیم  یک  کنند.  کمک  زایمان  از  پس  وزن  کاهش 
غنی از پروتئین به ریکاوری عضلات کمک کرده و احساس 
سیری طولانی تری ایجاد می کند. به جای استفاده از پودرهای 
شیر  یونانی،  ماست  مانند  طبیعی  منابع  از  مصنوعی،  پروتئینی 

بادام و دانه ها استفاده کنید.
به  و  است  الکترولیت ها  از  سرشار  نارگیل  آب  نارگیل:  آب   

هیدراته نگه داشتن بدن کمک می کند.
 این امر از نفخ جلوگیری کرده و مواد معدنی از دست رفته 
به  را  تازه  نارگیل  آب  می کند.  جبران  را  بارداری  دوران  در 

جای انواع بسته بندی شده با شکر استفاده کنید.
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بدنی  فعالیت  که  می دهد  نشان  جدید  تحقیق  یک  نتایج 
به  مبتلا  زنان  روان  بهبود سلامت  بر  زیادی  تأثیر  می تواند 
آندومتریوز و دردهای مزمن لگنی داشته باشد. این تحقیق 
که در سومین کنفرانس بین المللی پرستاری و مامایی ارائه 
از  گروه  این  برای  ورزش  فواید  از  قوی  شواهدی  شد، 

بیماران ارائه می دهد.
که  است  کرده  ارائه  قانع کننده ای  شواهد  جدید  تحقیقات 
فعالیت بدنی می تواند به طور قابل توجهی به سلامت روان 
زنان مبتلا به آندومتریوز و سایر اختلالات درد مزمن لگنی 
بین المللی  مقاله ای که در سومین کنفرانس  کمک کند. در 
نقش  بررسی  به  شد،  ارائه  مراقبت  و  مامایی  پرستاری، 
ورزش در تسکین دردهای مزمن لگنی پرداخته شده است. 
آندومتریوز، که یک بیماری التهابی مزمن است و ۱۰ تا ۱۵ 
درصد از زنان در سنین باروری را تحت تاثیر قرار می دهد، 
مشخص  رحم  حفره  از  خارج  در  اندومتر  بافت  رشد  با 

می شود و معمولًا با دردهای شدید لگنی همراه است.
محققان این تحقیق دریافتند که ورزش منظم می تواند اثرات 
آندومتریوز  مانند  التهابی  بیماری های  برابر  در  محافظتی 
داشته باشد و خودکارآمدی مدیریت درد را افزایش دهد، 
که این امر بهبود کیفیت زندگی و کاهش علائم درد را به 
مقاله،  این  در  بررسی  مورد  تحقیق  هشت  در  دارد.  دنبال 
ورزش به طور موثری علائم آندومتریوز، از جمله دردهای 
مزمن لگنی را کاهش داد. به نظر می رسد انجام فعالیت های 
بدنی حداقل دو تا سه بار در هفته می تواند به تسکین این 
دردها کمک کند، هرچند هنوز برای رسیدن به نتیجه قطعی 

در این زمینه نیاز به تحقیقات بیشتری است.
مانند  ورزشی  فعالیت های  که  است  داده  نشان  مطالعات 
پیاده روی سریع یا ورزش های هوازی می توانند بدون توجه 
به سطح درد یا وجود اختلالات اضطرابی و افسردگی در 
داشته  روان  سلامت  بر  قابل توجهی  مثبت  تأثیرات  افراد، 
باشند. این یافته ها در مقاله ای منتشرشده در مجله تحقیقات 
که  لگنی  مزمن  درد  اختلالات  شده اند.  تأکید  نیز  درد 
میلیون ها زن را در سراسر جهان تحت تاثیر قرار می دهند، 
به طور جدی کیفیت زندگی آن ها را کاهش می دهند و خطر 
این  با  می دهند.  افزایش  را  افسردگی  و  اضطراب  به  ابتلا 
حال، روش های درمانی مؤثر هنوز محدود هستند و فعالیت 
بدنی می تواند به عنوان یک استراتژی ساده و در دسترس، 

به بهبود سلامت روان این بیماران کمک کند.
مدل سازی پیشرفته برای بررسی تأثیر فعالیت بدنی

محققان این تحقیق که بر روی ۷۶ زن مبتلا به اختلالات درد 
فناوری  از  استفاده  با  انجام شد، طی ۱۴ هفته  لگنی  مزمن 
به  مربوط  اطلاعات  هفتگی  به صورت  همراه  تلفن  سلامت 
را  بیماران  درد  سطح  و  فیزیکی  عملکرد  روان،  سلامت 
برای  فیت بیت  دستگاه های  از  همچنین  کردند.  جمع آوری 
ثبت فعالیت های فیزیکی روزانه استفاده شد. از مدل سازی 
فعالیت  تأثیر  تجزیه وتحلیل چگونگی  برای  پیشرفته  آماری 
بدنی بر نتایج سلامت روان در طول زمان بهره گرفته شد.

نتایج این تحقیق نشان داد که مزایای فعالیت بدنی در طول 
زمان به طور تدریجی ایجاد می شوند، به طوری که فواید آن 
برای  نکته  این  باقی می ماند.  به صورت ذخیره شده در بدن 
بیماران و پزشکان اهمیت زیادی دارد، زیرا بر اهمیت ثبات 

در فعالیت بدنی تأکید می کند.
فناوری های نوین و آینده تحقیقات

هوش  مانند  نوین  فناوری های  نقش  همچنین  تحقیق  این 
مصنوعی و فناوری های پوشیدنی را در کنترل بیماری های 
مزمن برجسته می کند. استفاده از این فناوری ها می تواند به 
شناسایی الگوهای حرکتی و تاثیرات آن ها بر سلامت روان 

و رفتارهای مرتبط با بیماری های مزمن کمک کند.
نباید  بدنی  فعالیت  که  کردند  تأکید  محققان  نهایت،  در 
به عنوان جایگزینی برای درمان پزشکی در نظر گرفته شود، 
درمان های  کنار  در  مکمل  راهبرد  یک  به عنوان  باید  بلکه 
دیگر استفاده گردد. تحقیقات آینده به بررسی تأثیر انواع و 
شدت ورزش ها بر سلامت روان، درد و خستگی در زنان 
مبتلا به آندومتریوز خواهد پرداخت تا راه حل های درمانی 

شخصی سازی شده تری ارائه شود.

داروهای خواب آور را بدون مشورت 
پزشک مصرف نکنید!

هستید؟  خود  بی خوابی  برای  سریع  راه حلی  دنبال  به  آیا 
به داروهای  برای درمان اختلالات خواب  افراد  از  بسیاری 
خواب آور روی می آورند، اما مصرف خودسرانه این داروها 
باشد. داشته  همراه  به  جبران ناپذیری  خطرات  می تواند 
داروهای خواب آور را بدون مشورت پزشک مصرف نکنید!

بیهوشی،  متخصص  و  خواب  فلوشیپ  نیک اقبالیان،  زهرا 
تحت  باید  تنها  خواب آور  داروهای  که  می دهد  هشدار 
ممکن  آنها  بی رویه  و مصرف  تجویز شوند  پزشک  نظارت 
است به اعتیاد و بروز مشکلات جدید منجر شود.بی خوابی و 
کم خوابی از مشکلات شایع در جامعه امروز هستند، اما برای 
درمان این اختلالات نباید به داروهای خواب آور به صورت 
مهر  خبرنگار  به  نیک اقبالیان  زهرا  شد.  متوسل  خودسرانه 
)لورازپام،  بنزودیازپین ها  مانند  خواب آور  داروهای  گفت: 
آلپرازولام( اگر بدون تجویز پزشک مصرف شوند، به تدریج 
این  می شوند.  منجر  دارویی  مقاومت  ایجاد  و  وابستگی  به 
را  دارو  دوز  باید  مدتی  از  پس  فرد  که  معناست  این  به 
افزایش دهد، چرا که دوز قبلی دیگر تأثیرگذار نخواهد بود.

اختلالات خواب به دو دسته حاد و مزمن تقسیم می شوند. 
باشد،  موقتی  و  روزمره  استرس های  دلیل  به  بی خوابی  اگر 
ممکن است اختلال خواب حاد ایجاد شود. در این موارد، 
به  می تواند  اختلال  این  نگیرد،  مداخله صورت  سریعاً  اگر 
اختلال خواب مزمن تبدیل شود. نیک اقبالیان توضیح داد که 
درمان بی خوابی های حاد و مزمن با یکدیگر متفاوت است و 
نیاز به مشاوره و تشخیص دقیق دارد.برای درمان بی خوابی، 
ابتدا باید علل آن شناسایی شوند. در برخی موارد، استرس 
این  درمان  شود.  بی خوابی  به  منجر  می تواند  اضطراب  و 
نوع اختلالات نیازمند رویکردهایی چون مشاوره و اصلاح 
بهداشت خواب است. اصلاح بهداشت خواب شامل عادات 
ساده ای مانند محدود کردن استفاده از گوشی قبل از خواب 

و ایجاد محیطی آرام برای استراحت است.

4
اجتماعیسلامت

معاون وزیر بهداشت اعلام کرد:

توسعه پوشش بیمه ای برای درمان کم شنوایی
 وجود بیش از ۲۰۰ هزار کودک کم شنوا زیر 4 سال

متقاضی سفرهای قسطی زیاد شد

با  معاون درمان وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
تاکید بر اهمیت توانبخشی در درمان ناشنوایی، از برنامه ریزی 
بیشتر  حمایت  گوش،  متخصصان  تعرفه های  اصلاح  برای 
افراد  به  کمک  برای  جدید  آیین نامه های  تدوین  و  بیمه ها 

کم شنوا خبر داد.
 سجاد رضوی روز دوشنبه در همایش روز جهانی شنوایی که 
در دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی برگزار شد، با اشاره 
از کاشت  مراحل پس  مهم ترین  از  یکی  توانبخشی  اینکه  به 
توانبخشی  جلسه   ۱۵۰ حدود  افزود:  است،  شنوایی  حلزون 
برای این بیماران ضروری است و اگر به درستی انجام نشود، 

ممکن است کاشت حلزون نتیجه مطلوبی نداشته باشد.
وی اظهار داشت: در این راستا، بیماران باید این جلسات را 
در مراکز نزدیک به محل زندگی خود و با توجه به راحتی 
در رفت وآمد، چه در مراکز دولتی و چه خصوصی دریافت 

کنند.
معاون وزیر بهداشت از برآورد هزینه های درمان و توانبخشی 
برای ۲۰۰ هزار کودک کم شنوا زیر ۴ سال خبر داد و اظهار 
باید از  نیازمند حمایت جدی هستند و  داشت: این کودکان 
طریق صنعت و استفاده از وسایل کاشتنی، وضعیت شنوایی 
آنها را بهبود بخشیم. در این زمینه، آیین نامه های حمایتی در 

حال تدوین است و به زودی ابلاغ می شود.
تعرفه های  »اصلاح  برای  بهداشت  وزارت  برنامه  به  رضوی 
پزشکان متخصص گوش« در سال آینده اشاره کرد و گفت: 
و  تجهیزات  تأمین  روند  بیمه گر،  سازمان های  همکاری  با 
یافت.  خواهد  ادامه  کم شنوا  بیماران  برای  موردنیاز  وسایل 
هدف وزارت بهداشت این است که هیچ فردی در ایران از 
نعمت شنوایی محروم نماند و همه بتوانند از خدمات درمانی 

و تجهیزات لازم بهره مند شوند.
متولد  کشور  در  ناشنوا  کودک  هزار  حدود  سالانه 

می شوند
مدیرعامل بنیاد خیریه بخشش در این همایش گفت: این بنیاد 
تاکنون  است  توانسته  حمایتی  نهادهای  و  خیرین  کمک  با 
کاشت  خدمات  پوشش  تحت  را  ناشنوا  کودک  هزاران 

حلزون، توانبخشی و تأمین قطعات موردنیاز قرار دهد.
محمد اجل لوئیان با اشاره به اینکه سالانه حدود هزار کودک 
حلزون  کاشت  با  گفت:  می شوند،  متولد  کشور  در  ناشنوا 
شنوایی، این کودکان می توانند شنوایی کامل خود را بازیابند 
اما مشکل اصلی هزینه های پس از کاشت از جمله تعمیر و 
تعویض قطعات و توانبخشی است که بسیاری از خانواده ها از 
عهده آن برنمی آیند. به همین دلیل، بنیاد خیریه شنوایی بخشی 
نهادهای حمایتی تلاش  با همکاری خیرین و  شفا »بخشش« 
نجات دهد.وی  از محرومیت  را  این کودکان  تا  است  کرده 
با اشاره به اینکه دولت تأمین پروتز را به صورت رایگان بر 
قطعات،  پشتیبانی  توانبخشی،  هزینه های  افزود:  دارد،  عهده 
پیشگیری و ایاب و ذهاب در این برنامه پیش بینی نشده است 
 ۴ زیر  کودکان  شامل  تنها  رایگان  کاشت  پروژه  همچنین، 
درحالی که  می شود؛  ناگهانی«  »کری  با  بزرگسالانی  و  سال 
به صورت  را  عمل  هزینه های  باید  کاشت  مستعد  افراد  سایر 

نیمه دولتی پرداخت کنند.
اجل لوئیان تصریح کرد: دولت برای ناشنوایان بالای ۴ سال، 
سایر  اما  می کند  تأمین  تومان  میلیون   ۲۰ قیمت  به  را  پروتز 

متقاضی  عهده  بر  توانبخشی  و  جراحی  بستری،  هزینه های 
است.

 ۱۴۰۱ سال  از  بنیاد  مشکل،  این  رفع  وی،برای  گفته  به 
کمک هزینه پروتز و بخشی از هزینه های جراحی و توانبخشی 

را تأمین کرده است.
فعالیت ۱۶ مرکز کاشت حلزون در کشور

اسلامی  شورای  مجلس  درمان  و  بهداشت  کمیسیون  رئیس 
در حال  اینکه  بیان  با  خیرین سلامت کشور  مجمع  و عضو 
ارائه  حلزون  کاشت  خدمات  کشور  در  مرکز   ۱۶ حاضر 
می دهند، افزود: کاشت حلزون در ایران پیشرفت چشمگیری 
داشته و با حمایت دولت و خیرین، بیماران ناشنوا می توانند 
به شنوایی دست یابند. با این حال، حمایت از تأمین قطعات 

و خدمات پس از کاشت ضروری است.
برای  مالی  منابع  تأمین  اهمیت  بر  نیز  شهریاری  حسینعلی 
ناشنوا  بیماران  از  از کاشت حلزون و حمایت  خدمات پس 
آموزش،  به  عمل  از  پس  بیماران  این  گفت:  و  کرد  تأکید 
توانبخشی، تعمیر و تعویض قطعات نیاز دارند که هزینه های 
آنها به شدت افزایش یافته و پیش از این، هزینه این خدمات 
۶ میلیون تومان بود اما اکنون به دلیل افزایش قیمت قطعات 

در بازار، این رقم چندین برابر شده است.
و  غربالگری  مجلس،  درمان  و  بهداشت  کمیسیون  رئیس 
کلیدی  عامل  را  کودکان  در  ناشنوایی  زودهنگام  تشخیص 
هرچه  کرد:  تصریح  و  دانست  حلزون  کاشت  موفقیت  در 
بهتری  نتیجه  باشد،  پایین تر  کاشت حلزون  هنگام  بیمار  سن 
حاصل خواهد شد. به همین دلیل، باید برنامه های غربالگری 
نعمت  از  تا هیچ کودکی  تقویت شود  تولد  بدو  شنوایی در 

شنوایی محروم نماند.

در حوزه سلامت،  ایران  پیشرفت های  به  اشاره  با  شهریاری 
نیز  در حوزه سلامت  دفاعی،  قدرت  بر  علاوه  ایران  افزود: 
و  متخصص  پزشکان  دارد.  جهان  در  برجسته ای  جایگاه 
توانمند کشور می توانند افتخارات بزرگی در این زمینه رقم 
بزنند و امیدواریم مسائل مالی مانعی برای ارائه این خدمات 

نباشد.
غربالگری شنوایی سالانه یک میلیون و ۱۵۰ هزار نوزاد 

در کشور
رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی نیز در این همایش 
هر  گفت:  نوزادان  شنوایی  غربالگری  اهمیت  بر  تاکید  با 
تحت  در کشور  نوزاد  هزار   ۱۵۰ و  میلیون  سال حدود یک 

غربالگری شنوایی قرار می گیرند.
علیرضا زالی افزود: با اجرای این طرح، قبل از یک ماهگی 
کشور،  درمانی  و  بهداشتی  مراکز  همه  در  تقریبا  نوزادان 
غربالگری مقدماتی انجام می شود و این امر بسیار مهم است، 
زیرا پس از سه ماهگی فرایند زبان آموزی شتابان کار خود را 
آغاز می کند.وی ادامه داد: تا ۶ و هفت ماهگی حتی کودکان 
کم شنوا نیز ممکن است اصواتی را ایجاد کنند که باعث  شود 
پیش بینی  و  نشوند  متوجه مشکل در شنوایی کودک  والدین 
تا  یک  بین  زنده  نوزاد  تولد  هزار  هر  از  کشور  در  می شود 
هستند  ناشنوایی  و  کم شنوایی  از  درجاتی  دچار  نوزاد  سه 
که اقداماتی همچون کاشت حلزون و توانبخشی به صورت 
پایدار  و  مستمر  معلولیت  خطر  یک  از  می تواند  زودرس 
بهشتی  شهید  پزشکی  علوم  دانشگاه  کند.رئیس  جلوگیری 
کشور،   ۲۲ بین  در  ایران  شرقی،  مدیترانه  منطقه  در  گفت: 
نوزادان  غربالگری  یافته  ادغام  برنامه  است که  تنها کشوری 

را اجرا می کند.

است  چندسالی  که  است  اقلام  همان  از  یکی  هم  سفر 
از  کلی  به طور  یا  کرده  محدود  را  آن  که  کسانی  تعداد 
جایی  تا  است.  شده  بیشتر  خط  زده اند،  هزینه هایشان  سبد 
راهکاری  ارائه  صرافت  به  سفر  خدمات  ارائه دهندگان  که 
و  خانگی  لوازم  از  که  مردمی  قسطی«  »سفرهای  افتاده اند: 
فرش تا اقلام روزمره و سوپرمارکتی و دارو و لوازم آرایشی 
با کمک  حالا  می خریدند،  قسطی  را  سبزیجاتشان  و  میوه  و 
بیلبوردها و آگهی های مکرر تبلیغاتی و پیامک های پشت سر 
هم  را  سفر  هزینه  که  می شوند  داده  سوق  مسیری  به  هم، 
سفرهای  که  سال هاست  کنند.   اضافه  ماهانه شان  اقساط  به 
می شود  محسوب  ایرانی ها  فرهنگ  از  مهمی  بخش  نوروزی 
تفریح  و  استراحت  برای  به دنبال فرصتی  مردم  از  بسیاری  و 
کنونی،  سخت  اقتصادی  شرایط  در  اما  هستند.  ایام  این  در 
عده ای  برای  تنها  که  شده اند  تبدیل  آرزویی  به  سفرها  این 
گردشگری  دیگر،  سوی  است.از  شده  دست یافتنی  خاص 
داخلی در سال های اخیر به گواه آمارها و نتایج پژوهش های 
معیشتی  وضعیت  از  متأثر  قابل توجهی  به میزان  انجام شده 
مجلس  پژوهش های  مرکز  امسال  است.فروردین  بوده  مردم 
در گزارشی که منتشر کرد، بر تأثیر تورم و مشکلات معیشتی 
از  بخشی  در  کرد،  تأکید  نوروز  به ویژه  داخلی  سفرهای  بر 
سال های  »در  است:  شده  اشاره  ویژه  به طور  گزارش  این 
مصرفی  سبد  در  سرگرمی  و  تفریح  هزینه های  سهم  اخیر، 
کاهش  است.این  یافته  کاهش  به شدت  شهری  خانوارهای 
هزینه های  کاهش  و  سفرها  کیفیت  بر  مستقیم  تأثیر  سهم، 
مرتبط  هزینه های  سایر  و  اقامت، حمل ونقل، خرید سوغاتی 
با سفر دارد. این موضوع به وضوح کاهش کیفیت گردشگری 
در  اخیر  سال های  در  تورم  نرخ  می دهد.«  نشان  را  داخلی 
ایران به شدت افزایش یافته است و طبق گزارش مرکز آمار 
بهمن ماه  در  کشور،  خانوارهای  نقطه  به  نقطه  تورم  ایران 
به طور  ایرانی ها  یعنی  رسیده،  درصد   ۳۵.۳ رقم  به   ۱۴۰۳
خرید  برای   ۱۴۰۲ بهمن ماه  از  بیشتر  درصد   ۳۵.۳ میانگین، 
کرده  اند.  هزینه  یکسان«  خدمات  و  کالاها  »مجموعه  یک 
براساس همین گزارش تورم نقطه به نقطه بهمن ماه ۱۴۰۳ در 
مقایسه با ماه قبل، ۳.۵ درصد افزایش داشته است. این تورم 
بالا، باعث کاهش شدید قدرت خرید مردم شده و سفرهای 
امری دست نیافتنی  به  از خانوارها  بسیاری  برای  را  نوروزی 

تبدیل کرده است.
با ارائه طرح  سفر قسطی   در این شرایط، بخش گردشگری 
تلاش کرده است راه حلی برای حل مشکل تأمین هزینه سفر 
ارائه کند. اما این طرح ها آیا واقعاً می توانند کمکی به مردم 
کنند یا فقط به نوعی مشکلات موجود را پنهان می کنند؟»ظرف 
هفت سال گذشته، حدود ۱۰ میلیون نفر از جمعیت کشور زیر 
این جمله عبدالناصر همتی که دیروز در  خط فقر رفته اند.« 
در جلسه استیضاحش عنوان کرد، نیازی به منبع رسمی برای 
اثبات ندارد، اما بسیاری از ما می دانیم که آمار کسانی که در 

چند سال اخیر فقیر و فقیرتر شده اند، بیشتر از این است که 
آقای وزیر اعلام کرده است. نه نیازی به پایش های گسترده 
سبد  به  اگر  ما  از  هرکدام  آماری،  پژوهش های  نه  و  است 
هزینه های خود نگاهی بیندازیم، متوجه تمام ماجرا می شویم. 
و  تفریحی  و  فرهنگی  اقلام  از  داریم  فهرستی  ما  از  هرکدام 
از سبد خریدمان  دیگری  از  را پس  یکی  که  حتی ضروری 
خط زده ایم.سفر هم یکی از همان اقلام است که چندسالی 
است تعداد کسانی که آن را محدود کرده یا به طور کلی از 
جایی  تا  است.  شده  بیشتر  خط  زده اند،  هزینه هایشان  سبد 
راهکاری  ارائه  صرافت  به  سفر  خدمات  ارائه دهندگان  که 
و  خانگی  لوازم  از  که  مردمی  قسطی«  »سفرهای  افتاده اند: 
فرش تا اقلام روزمره و سوپرمارکتی و دارو و لوازم آرایشی 
با کمک  حالا  می خریدند،  قسطی  را  سبزیجاتشان  و  میوه  و 
پشت  پیامک های  و  تبلیغاتی  مکرر  آگهی های  و  بیلبوردها 
را  سفر  هزینه  که  می شوند  داده  سوق  مسیری  به  هم،  سر 
جملات  این  مقصود  کنند.  اضافه  ماهانه شان  اقساط  به  هم 
قطعاً عموم جامعه و قشر متوسطی است که میزان درآمدش 
سال هاست از رشد تورم جا مانده است. در سال های اخیر، 
فشار  کاهش  برای  راه حلی  به عنوان  اقساطی  سفر  طرح های 
اقتصادی بر خانواده ها مطرح شده اند. این طرح ها به بسیاری 
به  را  داده اند که هزینه های سفر  را  امکان  این  از خانواده ها 
اقساط ماهانه تقسیم کنند. بااین حال، این راه حل نیز نتوانسته 
مشکل اصلی را حل کند؛ چراکه بسیاری از خانواده ها حتی 
سفرهای  علاوه براین،  ندارند.  نیز  را  اقساط  پرداخت  توان 
مالی  فشار  که  است  همراه  بالا  سودهای  با  اغلب  اقساطی 
و  تورم  که  شرایطی  در  می کند.  وارد  خانواده ها  به  بیشتری 
کاهش قدرت خرید، سفر را به کالایی لوکس تبدیل کرده، 
سفرهای قسطی به عنوان راه حلی برای خانواده های کم درآمد 
مطرح شده اند. اما این طرح ها که با وعده تسهیل سفر ارائه 
می شوند، در عمل می توانند به دامی برای افزایش بدهی های 
خانوار تبدیل شوند. بررسی ها نشان می دهد سفرهای قسطی 
فشار  بلکه  نمی کنند،  حل  را  معیشت  اصلی  مشکل  نه تنها 

اقتصادی بر خانواده ها را افزایش می دهند
تهیه یک کالای لوکس به صورت قسطی

»امیرپویان رفیعی شاد«، رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی دفاتر 
مسافرتی استان تهران، در گفت وگوی اخیرش با ایسنا ضمن 
با نگاه به نرخ و هزینه های سفر گفته  ارزیابی وضعیت سفر 
است: »سفر به کالایی لوکس تبدیل شده که فقط قشر متمول 

قادر به تأمین هزینه های آن هستند.
کنند،  پرداخت  یکجا  را  سفر  هزینه  نمی توانند  مردم  وقتی   
به سمت سفرهای اقساطی می روند و این نوع سفرها در حال 
مسافرتی  آژانس های  کرده اند.  پیدا  بیشتری  جذابیت  حاضر 
هم برای پاسخ به این تقاضا، بسته های سفر اقساطی طراحی 

کرده اند.«
و  می کند  اشاره  داخلی  سفرهای  چالش های  به  رفیعی شاد 

می گوید: »با وجود اینکه اعلام می شود قیمت بلیت پروازها 
فروش،  سیستم  داده های  طبق  اما  است،  نکرده  پیدا  افزایش 
این  داشته اند.  قیمت  افزایش  داخلی  مسیرهای  در  بلیت ها 
نمایان  بیشتر  تعطیل  روزهای  در  به ویژه  قیمت ها  افزایش 
کمبود  نمی شود.  مربوط  قیمت  به  تنها  مشکل  البته  می شود. 
است  مشکل آفرین  داخلی  سفرهای  در  نیز  هواپیماها  تعداد 
پیدا  کرده اند،  سفر  ایران  به  که  خارجی  گردشگران  برای  و 
کردن بلیت هواپیما به مقاصدی مانند شیراز و کرمان دشوار 
نوروزی  سفرهای  از  استقبال  وضعیت  درباره  است.«او 
پیدا می کند،  افزایش  می گوید: »وقتی قیمت کالا و خدمات 
سفر دیگر یک نیاز عادی نیست و به یک کالای لوکس تبدیل 
تومانی و هتل هایی که شبی ۲۰۰  ۹۰ هزار  با دلار  می شود. 
دلار هزینه دارند، تنها افراد متمول قادر به سفر کردن هستند. 
حتی  نمی شود.  خارجی  سفرهای  شامل  تنها  وضعیت  این 
سفرهای داخلی نیز تحت تأثیر قرار گرفته اند. برای مثال، یک 
خانواده پنج نفره برای سفر به جزایر قشم و کیش با بلیت های 
پروازی هفت میلیون تومانی مواجه است. این هزینه ها برای 
بسیاری از خانواده ها سنگین است؛ چراکه هزینه های دیگری 
به  او  شود.«  گرفته  نظر  در  باید  هم  خرید  و  خوراک  مانند 
وضعیت بازار نوروزی سفر هم اشاره می کند و می گوید: »در 
نوروزی  بازار سفرهای  بهمن،  ماه  آغاز  با  سال های گذشته، 
مشاهده  را  هیجان  و  شور  این  امسال  اما  می گرفت،  رونق 
گذشته  از  کمتر  بسیار  سفر  برای  تقاضا  میزان  و  نمی کنیم 
است. این شرایط بر نحوه کار دفاتر مسافرتی تأثیر گذاشته 
است. وقتی مردم نمی توانند هزینه سفر را یکجا بپردازند، به 
باید دقت  بااین حال، مسافران  سفرهای قسطی رو می آورند. 
کنند هنگام خرید اقساطی، از میزان سود و شرایط پرداخت 

مطلع شوند تا انتخاب های خود را محدود نکنند.«
ایجاد توهم دسترسی به سفر

افزایش پیدا می کند، سفر دیگر  وقتی قیمت کالا و خدمات 
یک نیاز عادی نیست و به یک کالای لوکس تبدیل می شود. 
با دلار ۹۰ هزار تومانی و هتل هایی که شبی ۲۰۰ دلار هزینه 
این  هستند.  کردن  سفر  به  قادر  متمول  افراد  تنها  دارند، 

وضعیت تنها شامل سفرهای خارجی نمی شود
ممکن  که  است  این  قسطی  سفرهای  منفی  اثرات  از  یکی 
بروند و  به سفر  به راحتی  است مردم تصور کنند توانسته اند 
درواقع  درحالی که  باشند،  داشته  را  نوروزی خود  تعطیلات 
جدید  بدهی های  ایجاد  به واسطه  تنها  سفر  به  دسترسی  این 
توهم  به نوعی  قسطی  سفرهای  درواقع،  است.  شده  ممکن 
دسترسی به رفاه و تفریح ایجاد می کنند که مردم را به انجام 
که  افرادی  از  بسیاری  می کند.  وادار  اشتباه  مالی  تصمیمات 
فشار  به دلیل  است  ممکن  هستند،  ناپایدار  مالی  در وضعیت 
روانی و نیاز به تفریح در تعطیلات نوروز، به این گزینه روی 
مالی سنگینی روبه رو شوند که در  بار  با  آورند و درنهایت 

آینده به معضلات بزرگتری تبدیل خواهد شد.
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پرداخت ۶ هزار و ۳۷۴ همت 
تسهیلات توسط شبکه بانکی

مبالغ  رویه و خروج  بی  واردات  نساجی گفت:  انجمن  دبیر 
و  قانونی  مبادی  از  پارچه  و  نخ  واردات  برای  ارز  هنگفت 
و  نظارت  عدم  از  بارزی  نمونه  اخیر  سالهای  در  غیرقانونی 

مدیریت بر کنترل منابع ارزی است.
سیدشجاع الدین امامی رئوف دبیر انجمن صنایع نساجی ایران 
در گفتگو با خبرنگار مهر درباره واردات بی رویه نخ و پارچه 
جمله  از  مختلف  دلایل  به  که  اخیر  سالهای  در  کرد:  اظهار 
به  ارزی  منابع  جدی  محدودیت های  و  کمبود  با  تحریم ها 
خصوص در بخش صنعت مواجهیم و هرسال وزرای صنعت 
به  تجارت  و  تولید  بخش  ارزی  افزایش سهمیه  برای  کشور 
چانه زنی با بانک مرکزی می پردازند و فعالین بخش صنعت 
مدیران  وعیدهای  و  وعده  به  دل  تجارت کشور  و  معادن  و 
بسیار  می سپارند  ارزها  تخصیص  در  مرکزی  بانک  و  صمت 
ضروری است که مدیریت منابع ارزی مورد توجه و تمرکز 
قرار  مدیریتی و سیاستگذاران کشور  اندرکاران  بیشتر دست 

گیرد.
وی افزود: اختلاف نرخ ارز نیما و بازار آزاد در گذشته که 
یافته  تغییر  آزاد  بازار  و  مبادله  بازار  نرخ  اختلاف  به  اکنون 
و  دیگر  از سوی  ارزی  منابع  محدودیت های  و  یک طرف  از 
و  اداری  غیرشفاف  سازوکارهای  و  طلایی  امضاهای  وجود 
از سوی دیگر سبب شده که فساد و رانت و سو  سامانه ای 

استفاده در دستورکار کاسبان این شرایط قرار گیرد.
رئوف ادامه داد: این افراد متأسفانه با رصد شرایط و شناسایی 
موقعیت های مختلف و با بهره گیری از منافذ قانونی و ضعف 
نهایت  و  شده  عمل  وارد  سامانه ها  ناکارآمدی  و  مدیریت ها 
خلاف  جهت  در  و  نامناسب  شرایط  این  از  را  استفاده  سو 

منافع ملی کشور می برند.
واردات  حجم  افزایش  کرد:  تصریح  نساجی  انجمن  دبیر 
ارزش  زنجیره  انتهای  به خصوص در بخش کالاهای  کشور 
بیانگر همین واقعیت است که حمایت های یارانه ارزی ناشی 
از اختلاف نرخ ارز دولتی و بازار آزاد و ضعف های قانونی 
و بخشنامه ای و ناکارآمدی مدیریت سامانه های دولتی و عدم 
نظارت کافی در ثبت سفارشات و تخصیص ارزها در مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی و بازارچه های مرزی و پیله وری و ته 
لنجی و عدم اجرای آئین نامه ها و قوانین و دستورالعمل های 
موجود در این مناطق شرایط دشواری را برای تولید کشور 

ایجاد کرده است.وی یادآور شد: نمونه بارز این شرایط در 
ملاحظه  قابل  وضوح  به  کشور  پوشاک  و  نساجی  صنعت 
مبالغ  خروج  و  رویه  بی  واردات  گفت:  رئوف  است.امامی 
و  قانونی  مبادی  از  پارچه  و  نخ  واردات  برای  ارز  هنگفت 
غیرقانونی در سالهای اخیر نمونه بارزی از این عدم نظارت 
نساجی  انجمن  است.دبیر  ارزی  منابع  کنترل  بر  مدیریت  و 
اضافه کرد: موضوعی که متأسفانه علیرغم پیگیری های متعدد 
تشکلهای بخش خصوصی به دلایل نامعلومی بی نتیجه مانده 
و نشان از حضور مافیاهای قدرتمندی در قاچاق و واردات 
نیز پس  اخیراً  داد:  ادامه  دارد.وی  به کشور  این محصولات 
از طرح موضوع لزوم مدیریت منابع ارزی در جهت حمایت 
دیدار  در  پارچه  واردات  جای  به  آلات  ماشین  واردات  از 
مقام معظم رهبری با فعالین اقتصادی به طور شگفت انگیزی 
به تکاپو افتاده تا مانع محدود سازی این روند رانتی اشتباه 

گردد.امامی رئوف تاکید کرد: بسیار ضروری است نیروهای 
مردمی و متدین، وطن پرست و ملی و دلسوزان این مرز و 
زیاده  این  با  مقابله  به  اقتصادی  جنگ  شرایط  درک  با  بوم 
از  حمایت  جهت  در  و  برخیزند  تحریم  کاسبان  و  خواهان 
به  کشور  اقتصادی  رشد  و  هموطنان  اشتغال  و  ملی  تولید 
محصول  فروش  و  تولید  برای  گذاری  سرمایه  از  حمایت 
ایرانی به جای کالای وارداتی خارجی همت گمارند و مرز 
را  تحریم  کاسبان  با  خود  ملی  و  ایدئولوژیکی  و  اعتقادی 
بخش  تردید  بدون  گفت:  نساجی  انجمن  کنند.دبیر  تفکیک 
قابل ملاحظه ای از منافع مادی و رانتی این حجم از قاچاق 
و واردات بی رویه پوشاک و منسوجات و نخ و پارچه تنها 
به جیب گروهی سودجو می رود که ازاین محل تریبون ها و 
در  دار  و خبرپراکنی های جهت  فضاسازی  با  هم  را  افرادی 

حمایت از واردات سرگرم می کنند.

یک  بر  بالغ  امسال  که  بود  کرده  بینی  پیش  گذاری  سیاست 
میلیون و ۵۰۰ هزار خودرو تولید شود اما تا پایان بهمن ماه 
طبق  تولید  دهد  می  نشان  که  تولید شده  هزار خودرو   ۸۱۰

اهداف صمت پیش نرفته است.
سیزدهم(  دولت  )در  سابق صمت  وزیر  آبادی  علی  عباس   
پایان  تا  تولید خودرو  میزان  که  بود  داده  وعده  امسال  بهار 
میلیون و ۵۰۰ هزار دستگاه می رسد؛  از یک  بیش  به  امسال 
البته با توجه به پایان عمر دولت سیزدهم و روی کار آمدن 
و  عدد  صمت  فعلی  وزیر  اتابک  محمد  چهاردهم،  دولت 
اما  نداد  جاری  سال  در  خودرو  تولید  خصوص  در  رقمی 
اعلام کرده بود که »ما باید با خودروسازها در مورد افزایش 
است.  انجام  حال  در  برنامه ریزی  که  کنیم  صحبت  تولید 
-خودروسازان- مقداری ارزبری دارند و باید ارز بدهیم که 

بتوانند افزایش تولید دهند.«
حال اگر هدف گذاری وزارت صمت برای تولید خودرو را 
همان یک میلیون و ۵۰۰ هزار دستگاهِ مدنظر علی آبادی قرار 
بینی  پیش  اهداف  از  کمتر  بسیار  تولید خودرو  میزان  دهیم، 

شده، بوده و نتوانسته هدف صمت را محقق کند.
روی  خودروسازان  سوی  از  شده  ارائه  اطلاعات  بررسی 
سامانه کدال نشان می دهد که طی ۱۱ ماهه امسال کل تولید 
)ایران  کشور  بزرگ  خودروساز  سه  سواری  محصولات 
دستگاه  هزار   ۸۱۰ حدود  خودرو(  پارس  و  سایپا  خودرو، 
بوده که در قیاس با تولید ۸۴۸ هزار دستگاه در مدت مشابه 

پارسال، بیانگر افت حدود ۵ درصدی است.
اگر قرار بود خودروساز هدف صمت را تحقق بخشد باید تا 
پایان بهمن ماه یک میلیون و ۳۷۵ هزار دستگاه خودرو تولید 
می کرد اما در این ۱۱ ماه در مجموع حدود ۸۱۰ هزار دستگاه 

خودروی سواری تولید شده است.
 ۳۰ در  است؛  یافته  افزایش  خودروسازان  ماهانه  تولید  البته 
تولید  سواری  محصول  دستگاه   ۹۱۳ و  هزار   ۸۹ بهمن  روز 
شده که در مقایسه با تولید ۸۲ هزار و ۷۹۷ دستگاهی دی ماه 

امسال، تولید خودرو ۸.۶ درصد رشد کرده است.
افت ۳ درصدی تولید در ایران خودرو

ایران خودرو در ۱۱ ماه امسال ۴۷۷ هزار و ۶۵۱ دستگاه انواع 
محصول سواری تولید کرده که در قیاس با تولید ۴۹۲ هزار 
 ۳ حدود  خودرو  ایران  گذشته،  سال  مشابه  مدت  دستگاهی 

درصد افت تولید را به خود می بیند.
در این مدت ۱۵۴ هزار و ۱۵۶ دستگاه پژو )فقط پژو ۲۰۷( 
تولید کرده است که در مقایسه با پارسال کاهش ۴۰ درصدی 
داشته است. پارسال خودروهای دیگری از جمله پژو پارس 
متوقف  آنها  تولید  امسال  که  می شد  تولید  گروه  این  در  نیز 

شده است.
۱۱۶ هزار و ۳۵۴ دستگاه از گروه سورن نیز تولید شده که در 
مقایسه با مدت مشابه پارسال تولید در این گروه ۱۰۶ درصد 

افزایش یافته است.
در ۱۱ ماه امسال ۸۳ هزار و ۱۶۵ دستگاه دنا تولید شده که 

نسبت به پارسال ۵.۶ درصد رشد کرده است.
تا پایان بهمن امسال ۱۵ هزار و ۸۳۳ دستگاه رانا تولید شده 
را  ۲۸.۵ درصد کاهش  پارسال  مشابه  با مدت  قیاس  در  که 

تجربه کرده است.
در ۱۱ ماه امسال ۱۴ هزار و ۸۰۸ دستگاه هایما مونتاژ شده 
که نسبت به مدت مشابه پارسال ۲۷ درصد افت کرده است.

تولید  تارا  دستگاه   ۲۶۴ و  هزار   ۶۴ مدت  این  در  همچنین 
شده که در قیاس با پارسال بالغ بر ۳۱ درصد رشد را نشان 

می دهد.
به  گزینه ای  ماهه شان   ۱۱ تولید  لیست  در  ایران خودرویی ها 
هزار   ۲۹ بر  بالغ  آن  تیراژ  که  دارند  محصولات«  »سایر  نام 
دستگاه اعلام شده است. نسبت به ۱۱ ماه سال گذشته، تیراژ 
ایران خودرو در این بخش بالغ بر ۶۱ درصد رشد را نشان 
 ۱۱ در  اعلام کرده  ایران خودرو  که  آنطور  می دهد.همچنین 
ماه امسال ۷ هزار و ۴۴۰ دستگاه محصول ناقص تولید در این 
شرکت تولید شده که به مرحله تجاری سازی نرسیده است.

البته این شرکت در ۳۰ روز بهمن ۵۷ هزار و ۲۱۴ دستگاه 
محصول سواری را تولید کرده که نسبت به دی ماه، رشد ۱۴ 

درصدی را نشان می دهد.
در ۱۱ ماهه امسال سایپا ۲۳۷ هزار و ۳۸۷ دستگاه محصول 
سواری )به جز وانت ۱۵۱( تولید کرده که با توجه به تولید 
۲۶۳ هزار دستگاهی در مدت مشابه پارسال، تولید در سایپا 

حدود ۱۰ درصد کاهش یافته است.

حضور مافیاهای قدرتمند در قاچاق و واردات نخ و پارچه

تولید خودرو با وعده ها پیش نرفت؛ کاهش ۵ درصدی تولید

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی اعلام کرد

هیچ گونه افزایش قیمت بلیت 
نداشته ایم هواپیما 

گونه  هیچ  گفت:  هواپیمایی  های  شرکت  انجمن  دبیر 
افزایش قیمتی در مدت اخیر در بلیت هواپیما اعمال نشده 
است و گلایه های روزهای گذشته وزیر راه و شهرسازی 
از افزایش قیمت بلیت هواپیما به دلیل اطلاعات نادرستی 

است که اطرافیانشان داده بودند.
شرکت  آیا  اینکه  به  پاسخ  در  سامانی  اسعدی  مقصود 
های هواپیمایی برای نرخ بلیت نوروز سقفی تعیین کرده 
برای  هواپیمایی  شرکت های  قبل  ها  مدت  از  گفت:  اند؟ 
که  اند  کرده  تعیین  سقفی  داخلی  پروازهای  بلیت  نرخ 
و  شده  بارگذاری  ها  شرکت  سایت  و  انجمن  سایت  در 
افزود:  کنند.وی  می  عرضه  بلیت  آن  براساس  ها  شرکت 
هیچ گونه افزایش قیمتی در مدت اخیر اعمال نشده است 
از  شهرسازی  و  راه  وزیر  گذشته  روزهای  های  گلایه  و 
نادرستی  اطلاعات  دلیل  به  هواپیما  بلیت  قیمت  افزایش 
های  شرکت  انجمن  دبیر  اند.  داده  اطرافیانشان  که  است 
هواپیمایی با انتقاد از اینکه شش ماه است وزیر با شرکت 
های هواپیمایی نشستی نگذاشته اند، افزود: بایستی وزیر 
با فعالان این صنعت جلساتی را برگزار و نظرات آنها را 
عنوان  همچنین  می شدند.سامانی  این خصوص جویا  در 
کرد: شرکت ها در این مدت هیچ افزایش بی ضابطه ای 
نداشته اند و قیمت بلیت در سقف تعیین شده به صورت 
روزهای  در  اینکه  بیان  با  شود.وی  می  عرضه  شناور 
در  مشهد  و  کیش  مانند  پرتردد  مسیرهای  برخی  گذشته 
رفته  به فروش  تعیین شده  نرخ  از  بازار ۵۰ درصد کمتر 
یک  روزها  برخی  در  ها  بلیت  حتی  کرد:  اظهار  است، 
در  است.وی  رسیده  فروش  به  شده  تعیین  سقف  چهارم 
پاسخ به اینکه وزیر در صحبت های اخیر خود اعلام کرده 
قیمت سوخت را برای جلوگیری از افزایش قیمت کنترل 
کرده ایم ولی شرکت ها قیمت ها را بالا برده اند، گفت: 
زیرا  نیست،  ها  سر شرکت  بر  منتی  قیمت سوخت  ثبات 
دولت پیش از این هم می خواست نرخ سوخت را تا پایان 
سال ثابت نگه دارد و وزارت راه در این خصوص اقدام 
خاصی انجام نداده است. از طرفی در قانون بودجه سال 
آینده نیز تعیین شده که قیمت سوخت هواپیما ۳۰ درصد 
قیمت پالایشگاه شود.دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی 
سوخت  به  حاضر  حال  در  که  ای  یارانه  کرد:  تصریح 
می  مسافران  به  دولت  که  است  یارانه ای  شود  می  داده 
دهد و منفعتی برای شرکت های هواپیمایی ندارد.وی در 
ادامه گفت: شرکت ها براساس نرخ سوخت ۶۰۰ تومانی 
قیمت بلیت هواپیما را تعیین می کنند.سامانی با اشاره به 
اینکه قیمت بلیت هواپیما برای ایام عید افزایشی نخواهد 
داشت، گفت: در صورت افزایش تقاضا، ظرفیت ها را نیز 
افزایش می دهیم و پروازهای فوق العاده نیز در نظر می 
فروند   ۱۵۰ نوروز  ایام  برای  کنیم  می  بینی  پیش  گیریم. 
به  توجه  با  البته  باشیم.  داشته  شبکه  در  فعال  هواپیمای 
کاهش  احتمال  مبارک  ماه  ایام  با  نوروز  تعطیلات  تقارن 
سفرها نسبت به سال قبل وجود دارد.دبیر انجمن شرکت 
پروازهای  بلیت  قیمت  گفت:  پایان  در  هواپیمایی  های 
خارجی براساس عرضه و تقاضا و نرخ ارز است و سقف 

قیمتی ندارد.

تسهیلات پرداختی بانک ها طی ۱۱ ماهه ابتدای سال ۱۴۰۳ 
با  مقایسه  در  که  است  ریال  میلیارد  هزار   ۶۳۷۴۳.۵ مبلغ 
ریال  میلیارد  هزار   ۱۴۶۱۷.۶ مبلغ  قبل  سال  مشابه  دوره 

)معادل ۲۹.۸ درصد( افزایش داشت.
 تسهیلات پرداختی بانک ها طی ۱۱ ماهه ابتدای سال ۱۴۰۳ 
با  مقایسه  در  که  است  ریال  میلیارد  هزار   ۶۳۷۴۳.۵ مبلغ 
ریال  میلیارد  هزار   ۱۴۶۱۷.۶ مبلغ  قبل  سال  مشابه  دوره 
)معادل ۲۹.۸ درصد( افزایش داشته است. از کل تسهیلات 
 ۷۶.۱ معادل  ریال  میلیارد  هزار   ۴۸۴۹۰.۶ مبلغ  پرداختی، 
غیرحقوقی(  و  )حقوقی  کار  و  کسب  صاحبان  به  درصد 
همراه  به  تسهیلات  این  از  ریال  میلیارد  هزار   ۱۵۲۵۲.۸ و 
معادل  اعتباری  کارت های  قالب  در  تسهیلات  از  بخشی 
۲۳.۹ درصد به مصرف کنندگان نهایی )خانوار( تعلق گرفته 

است.
گفتنی است تسهیلات پرداختی ۱۱ ماهه ابتدای سال ۱۴۰۲ 
مبلغ ۴۹۱۲۵.۹ هزار میلیارد ریال بوده است که با در نظر 
گرفتن تعدیلات صورت پذیرفته توسط شبکه بانکی به مبلغ 

۴۷۹۴۸.۰ هزار میلیارد ریال افزایش یافته است.
در  پرداختی  تسهیلات  دریافت  از  هدف  بیانگر   ۱ جدول 
بخش های اقتصادی طی ۱۱ ماهه ابتدای سال ۱۴۰۳ می باشد. 
در  گردش  در  سرمایه  قالب  در  پرداختی  تسهیلات  سهم 
ابتدای سال ۱۴۰۳  اقتصادی طی ۱۱ ماهه  کلیه بخش های 
میلیارد ریال معادل ۷۶.۷ درصد کل  مبلغ ۳۷۱۹۱.۰ هزار 
تسهیلات پرداختی به صاحبان کسب و کار است. همچنین 
ضروری  قرض الحسنه  قالب  در  پرداختی  تسهیلات  سهم 
هزار   ۵۷۰۷.۹ مبلغ  )خانوار(  نهایی  کننده  مصرف  توسط 
میلیارد ریال معادل ۳۷.۴ درصد از کل تسهیلات پرداختی 

به مصرف کنندگان نهایی )خانوار( می باشد.
گردش  در  سرمایه  تأمین  بابت  پرداختی  تسهیلات  سهم 
 ۱۴۰۳ سال  ابتدای  ماهه   ۱۱ در  معدن  و  صنعت  بخش 
معادل ۱۶۱۹۱.۷ هزار میلیارد ریال بوده است که حاکی از 
به سرمایه  یافته  منابع تخصیص  از  تخصیص ۴۳.۵ درصد 
هزار   ۳۷۱۹۱.۰ )مبلغ  اقتصادی  بخش های  کلیه  درگردش 
میلیارد ریال( می باشد. ملاحظه می شود از ۱۹۱۲۲.۰ هزار 
میلیارد ریال تسهیلات پرداختی در بخش صنعت و معدن 
معادل ۸۴.۷ درصد آن )مبلغ ۱۶۱۶۱.۷ هزار میلیارد ریال( 
در تأمین سرمایه در گردش پرداخت شده است که بیانگر 
توجه و اولویت دهی به تأمین منابع برای این بخش توسط 

بانک ها در سال ۱۴۰۳ می باشد.
تسهیلات خرد )کمتر از ۳,۰۰۰ میلیون ریال(

از کل تسهیلات پرداختی در دوره یاد شده، مبلغ ۱۵۴۳۶.۹ 
هزار میلیارد ریال معادل ۲۴.۲ درصد به صورت تسهیلات 
میلیارد  هزار   ۹۱۵.۷ مبلغ  همچنین  است.  شده  اعطا  خرد 
ریال نیز در قالب کارت های اعتباری انجام پذیرفته است، 
که با احتساب این مبلغ، کل تسهیلات پرداختی خرد )کمتر 
ریال  میلیارد  هزار   ۱۶۳۵۲.۶ مبلغ  به  ریال(  میلیارد  از سه 
معادل ۲۵.۳ درصد کل تسهیلات پرداختی را شامل می شود. 
پرداختی در  تسهیلات  اینکه  به  توجه  با  است  شایان ذکر 
قالب کارت های اعتباری نیز در بخش خانوار پرداخت شده 
است، با این اوصاف سهم بخش خانوار از ۲۳.۹ درصد در 
جدول  -۱، به ۲۵.۰ درصد کل تسهیلات پرداختی افزایش 
می یابد.بر این اساس همچنان باید در تداوم مسیر جاری، 
و  گرفت  نظر  در  نیز  را  تورم  کنترل  به  مربوط  ملاحظات 
همواره مراقب قدرت گرفتن پتانسیل تورمی ناشی از فشار 
تقاضای کل در اقتصاد نیز بود. بر این اساس ضروری است 
و  سرمایه  افزایش  طریق  از  بانک ها  مالی  توان  افزایش  به 
بهبود کفایت سرمایه بانک ها، کاهش تسهیلات غیرجاری و 
بازگرداندن آنها به مسیر صحیح اعتباردهی بانک ها، افزایش 
تولیدی،  گردش  در  سرمایه  تأمین  در  بانک ها  بهره وری 
ترغیب  و  بانک ها  دارایی  بر  مضاعف  فشارهای  از  پرهیز 
بنگاه های تولیدی به سمت بازار سرمایه به عنوان یک ابزار 
توجه  )ایجادی(  اقتصادی  طرح های  مالی  درتامین  مهم 

ویژه ای نمود.
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ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تكلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
فاقد سند رسمی

تكلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
رای  برابر   -  ۱ رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت 
موضوع  هیات   ۱40۳/۱0/۱9 مورخه   ۱40۳۶0۳0900۷00۸۳۷۶ شماره 
قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
بلا  مالكانه  تصرفات  زهرا  بویین  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر 
از  صادره   ۷ شناسنامه  شماره  به  لو  حسین  محمد  اعظم  متقاضی  معارض 
به  مزروعی  زمین  قطعه  یک  ششدانگ  در  اله  حجت  فرزند  زهرا  بویین 
از 5۳ اصلی واقع در بخش9  قزوین موسوم  متر مربع  مساحت 9۸4/۸5 
عبداله  آقای  مشاعی  و  رسمی  مالكیت  از  شده  خریداری  آباد  صادق  به 
محمد حسین لو موجب پرونده کلاسه ۱40۳۱۱440900۷0009۲۶ محرز 

گردیده است.
۲ برابر رای شماره ۱40۳۶0۳0900۷00۸۳۷۷ مورخه ۱40۳/۱0/۱9 هیات 
موضوع قانون تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بوئین زهرا تصرفات مالكانه 
بلا معارض متقاضی اعظم محمد حسین لو به شماره شناسنامه ۷ صادره از 
به  مزروعی  زمین  قطعه  یک  ششدانگ  در  اله  حجت  فرزند  زهرا  بویین 
مساحت ۷۱۶۱/0۲ متر مربع از 5۶ اصلی واقع در بخش 9 قزوین موسوم 
به قمچین آباد خریداری شده از مالكیت رسمی و مشاعی آقای عبداله 
محمد حسین لو موجب پرونده کلاسه ۱40۳۱۱440900۷0009۲۷ محرز 

گردیده است.
فاصله ۱0 روز آگهی  به  نوبت  مراتب در دو  اطلاع عموم  منظور  به  لذا 
متقاضی  مالكیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاص  که  صورتی  در  میشود 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و نیز املاک 
واقع در روستاها از تاریخ الصاق در محل به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و رسید اخذ نمایید و معترض باید ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
در  دهد  تحویل  املاک  و  اسناد  ثبت  اداره  به  را  آن  گواهی  و  نموده 
گواهی  معترض  یا  نگردد  واصل  قانونی  مهلت  در  اعتراض  که  صورتی 
نكند  ارائه  ثبت  اداره  به  را  محل  عمومی  دادگاه  به  دادخواست  تقدیم 
سند  صدور  و  مینماید  مالكیت  سند  صدور  به  مبادرت  محل  ثبت  اداره 

مالكیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نمی باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱40۳/۱۱/۲9
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱40۳/۱۲/۱5

شناسه ۱۸۸۲404
سیروس محمد بیگی-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بویین زهرا

*****
تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 

وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رأی شماره ۱40۳۶0۳۱۸0۲00۱50۱۸ مورخ ۱40۳/۱۱/۲ هیات اول 
فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تكلیف  تعیین  قانون  موضوع 
تصرفات  کلاچای  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند 
مالكانه بلامعارض متقاضی آقای پژمان غلامی فلاح فرزند محمد حسین 
ملی  شماره  به  رودسر  از  صادره   ۲۶۸0۱۶۶0۳5 شناسنامه  شماره  به 
مساحت  به  بربنا  مشتمل  زمین  قطعه  یک  ششدانگ  در   ۲۶۸0۱۶۶0۳5
قریه  در  واقع  اصلی   ۱45 از  فرعی   ۶50۱ پلاک  به  مربع  متر   ۱۶0/0۷
رسمی  مالک  نسق  مورد  از  شده  خریداری  گیلان   ۲9 بخش  کلاچای 
آقای محمد اسماعیل غلامی دافچاهی نسق زارعی شماره ۱5۷0 مورخ 

5۸/۱۱/۲9 دفترخانه ۸9 رودسر  محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی 

متقاضی  مالكیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاص  که  صورتی  در  میشود 
مدت  به  آگهی  اولین  انتشار  تاریخ  از  میتوانند  و  باشند  داشته  اعتراضی 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
. دادخواست خود را به مراجع  مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
و  مذکور  مدت  انقضای  صورت  در  است  بدیهی  نمایند.  تقدیم  قضایی 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱40۳/۱۱/۳0 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱40۳/۱۲/۱5

م الف ۲005
رئیس ثبت اسناد و املاک کلاچای-نادر عیوضی صالح 

***************
ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 

فاقد سند رسمی
تكلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 

وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمي
برابر رای شماره ۱40۲۶0۳۱۸0040۱۱9۱5 مورخ ۱40۲/۱0/۱۸ موضوع 
سند رسمی  فاقد  ساختمانهای  اراضی  ثبتی  تكلیف وضعیت  تعیین  قانون 
فرزند  گنجه  ابراهیمی  حسین  تصرفات  رودبار  ثبتی  واحد  در  مستقر 

ابراهیم مورد تایید قرار گرفت.
متر   5۳5/0۶ مساحت  به  احداثی  بنای  با  زمین  قطعه  یک  ششدانگ   -۱
مربع که مقدار 5۱۳/۸۱ متر مربع در حریم راه قرار دارد به شماره پلاک 
فرعی ۶95 مجزی از پلاک یک فرعی از اصلی ۱۷ واقع در گنجه بخش 
 - رودبار  شهرستان  آدرس  به  ابراهیمی  ابراهیم  مالكیت  از  گیلان   ۲0

گنجه محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یكماه از تاریخ تسلیم 
بدیهی  نمایند.  تقدیم  قضایی  مراجع  به  را  خود  دادخواست  ،اعتراض 
طبق  اعتراض  وصول  عدم  و  مذکور  مدت  انقضای  صورت  در  است 

مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱40۳/۱۱/۳0 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱40۳/۱۲/۱5

م الف ۲۶۲۷
رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار

انوش اکبری
*************************

ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات   
فاقد سند رسمی

تكلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱40۳۶0۳۱۸0۱۷0۱۱۷94 مورخ ۱40۳/۱۱/۱۳ هیات اول موضوع قانون 
تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
معارض  بلا  مالكانه  تصرفات  رضوانشهر  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در 
شناسنامه  بشماره  ایرج  فرزند  ناو   اژدانی  محراب  خانم  آقای  متقاضی 
۲۶۲00۳۱۷0۲ صادره از رشت در شش دانگ یک قطعه زمین به مساحت 
باب خانه و محوطه پلاک ۳۶۷ فرعی  بر یک  40۲/۱5 متر مربع مشتمل 
واقع  اصلی   49 از  فرعی   4 از پلاک  و مجزی شده  مفروز  اصلی   49 از 
آقای  رسمی  مالک  از  خریداری  گیلان   ۲۷ بخش  طارمسرا  قریه  در 
خانم امان الله ساسانی طالش محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
صورتی  در  میشود  آگهی  روز   ۱5 فاصله  به  نوبت  دو  در  مراتب  عموم 

که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
را  اعتراض خود  ماه  دو  به مدت  آگهی  اولین  انتشار  تاریخ  از  میتوانند 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسیده ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
نمایند.  تقدیم  قضایی  مراجع  به  را  خود  دادخواست  اعتراض  تسلیم 
اعتراض  وصول  عدم  و  مذکور  مدت  انقضای  صورت  در  است  بدیهی 

طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد.
 : دوم  نوبت  انتشار  تاریخ   ۱40۳/۱۱/۳0  : اول  نوبت  انتشار  تاریخ 

۱40۳/۱۲/۱5
م الف 9۱۳/۱۳۳0رئیس ثبت اسناد و املاک -کیانوش کیانی نژادشناسه 

۱۸۸45۲4
***********************

ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
فاقد سند رسمی

تكلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱40۳۶0۳۱۸0۱۷0۱۱۷9۶ مورخ ۱40۳/۱۱/۱۳ هیات اول موضوع قانون 
تعیین تكلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
معارض  بلا  مالكانه  تصرفات  رضوانشهر  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در 
بشماره  اله  مسیح  فرزند  چمگردانی  کرمی  کورش  خانم  آقای  متقاضی 
به  زمین  قطعه  یک  دانگ  شش  در  چمگردان  از  صادره   ۱۷۶ شناسنامه 
مساحت ۳9۸/۲۲ متر مربع مشتمل بر یک باب خانه و محوطه پلاک ۳۶۸ 
فرعی از 49 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 4 فرعی از 49 اصلی 
واقع در قریه طارمسرا بخش ۱۷ گیلان خریداری از مالک رسمی آقای 
خانم امان الله ساسانی طالش محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
صورتی  در  میشود  آگهی  روز   ۱5 فاصله  به  نوبت  دو  در  مراتب  عموم 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
را  اعتراض خود  ماه  دو  به مدت  آگهی  اولین  انتشار  تاریخ  از  میتوانند 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسیده ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
نمایند.  تقدیم  قضایی  مراجع  به  را  خود  دادخواست  اعتراض  تسلیم 
اعتراض  وصول  عدم  و  مذکور  مدت  انقضای  صورت  در  است  بدیهی 

طبق مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد.
 : دوم  نوبت  انتشار  تاریخ   ۱40۳/۱۱/۳0  : اول  نوبت  انتشار  تاریخ 
-کیانوش  املاک  و  اسناد  ثبت  9۱۳/۱۳۲۸رئیس  الف  ۱40۳/۱۲/۱5م 

کیانی نژادشناسه ۱۸۸45۱۷
***********************

تكلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

هیات   ۱40۳/۱0/۱0 مورخه   ۱40۳۶0۳۱۸0۱۱0۲۱949 شماره  رای  برابر 
فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تكلیف  تعیین  قانون  موضوع 
بلا  مالكانه  تصرفات  سرا  صومعه  ملک  ثبت  واحد  در  مستقر  رسمی  سند 
شماره  به  احمد  فرزند  پارسی  صغری  فاطمه  آقای  متقاضی  معارض 
شناسنامه ۳۶4 صادره از رشت به عنوان ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل 
برخانه قدیمی بمساحت ۲۸0/5۳ متر مربع پلاک ۳5۳ فرعی از ۲۳ اصلی 
سنگ  تولم  صیقلان  قریه  در  واقع   ۲۳0 پلاک  از  شده  مجزی  و  مفروز 
۲۳ گیلان خریداری از مالكیت رضا باقری محرز گردیده است. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی میشود 
مذکور  بشرح  متقاضی  مالكیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاصی  چنانچه 
ماه   ۲ بمدت  انتشار آگهی  اولین  تاریخ  از  میتوانند  باشد  اعتراض داشته 
مدت  ظرف  رسید  اخذ  از  پس  و  تسلیم  اداره  این  به  را  خود  اعتراض 
به مراجع قضایی  اعتراض دادخواست خود را  تسلیم  تاریخ  از  ماه  یک 
و  مذکور  انقضای مدت  رسید در صورت  و  است  بدیهی  نمایند.  تقدیم 

صادر  مالكیت  سند  مقررات  طبق  مذکور  مدت  اعتراض  وصول  عدم 
خواهد شد

 : دوم  نوبت  انتشار  تاریخ   ۱40۳/۱۱/۳0  : اول  نوبت  انتشار  تاریخ 
۱40۳/۱۲/۱5

م الف 9۱0/۲۱5۲  رئیس ثبت اسناد و املاک -کیانوش کیانی نژاد
شناسه ۱۸۸۳9۲۶

*******************
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی
تكلیف  تعیین  قانون  نامه  امین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 

وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمي
برابر رای شماره ۱40۳۶0۳۱۸0040۱۲094 مورخه ۱40۳/۱0/۲۷ موضوع 
رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  اراضی  ثبتی  وضعیت  تكلیف  تعیین  قانون 
فرزند  توتكابنی  یعقوبی  آسیه  تصرفات  رودبار  ثبتی  واحد  در  مستقر 

فریدون مورد تایید قرار گرفت.
ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر اعیان احداثی به مساحت ۳45/59 متر 
مربع به شماره پلاک فرعی ۷۶۸ مجزی از پلاک ۱۳۱ فرعی از اصلی 4۳ 
واقع در توتكابن بخش ۱۸ گیلان از مالكیت نقی ذوقی و غیره به آدرس 

شهرستان رودبار -توتكابن -گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشود در صورتی 
باشند  اعتراضی داشته  متقاضی  مالكیت  به صدور سند  نسبت  که اشخاص 
میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
تسلیم  تاریخ  از  یكماه  اخذ رسید ظرف مدت  از  و پس  تسلیم  اداره  این 
،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالكیت صادر خواهد شدتاریخ انتشار نوبت اول ۱40۳/۱۲/۱
تاریخ انتشار نوبت دوم ۱40۳/۱۲/۱5

م الف ۲۶49رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار-انوش اکبری
*****

ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
فاقد سند رسمی

تكلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  الهي 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمي

برابر رای شماره ۱40۳۶0۳۱۸0040۱۲094 مورخه ۱40۳/۱0/۲۷ موضوع 
سند رسمی  فاقد  ساختمانهای  اراضی  ثبتی  تكلیف وضعیت  تعیین  قانون 
فرزند  توتكابنی   یعقوبی  آسیه  تصرفات  رودبار  ثبتی  واحد  در  مستقر 

فریدون مورد تایید قرار گرفت.
مساحت  به  احداثی  اعیان  بر  مشتمل  زمین  قطعه  یک  ششدانگ   -۱
۳45/59 متر مربع/به شماره پلاک فرعی ۷۶۸ مجزی از پلاک ۱۳۱ فرعی 
از اصلی 4۳ واقع در توتكابن بخش ۱۸ گیلان از مالكیت نقی ذوقی و 

غیره   به آدرس شهرستان رودبار - توتكابن  - محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالكیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یكماه از تاریخ تسلیم 
بدیهی  نمایند.  تقدیم  قضایی  مراجع  به  را  خود  دادخواست  اعتراض 
طبق  اعتراض  وصول  عدم  و  مذکور  مدت  انقضای  صورت  در  است 

مقررات سند مالكیت صادر خواهد شد.
رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار-انوش اکبری 
م الف  ۲۶49تاریخ انتشار نوبت اول ۱40۳/۱۲/۱

تاریخ انتشار نوبت دوم ۱40۳/۱۲/۱5

مورخه   ۸۱ شماره  صورتجلسه  استناد  به  نظردارد  در  شهرداري 
۱40۳/۱0/۱۲شوراي محترم اسلامي شهر نسبت به فروش دو دستگاه 
از ماشین آلات شهرداری از طریق مزایده حضوري ) حراج ( اقدام 
اطلاعـات  تمایل جهت کسب  متقاضیان در صورت  لذا کلیه  نماید. 
مـورخه  چهارشنبه  روز  آگهی  انتشار  ازتـاریخ  توانید  مي  بیشتر 
۱40۳/۱۲/۱5 ساعت 9صبح همه روزه تا وقت اداری بجز ایام تعطیل 
به واحد اموال شهرداری مراجعه نمایید و با قیمت پایه و شرایط ذیل 

در مزایده شرکت نمایید:
قیمت پایه:۱-یک دستگاه خودرو بشماره انتظامی 5۶- ۸9۲ د ۲۱ – 
نوع :کامیونت ون  ، سیستم : نیسان  ، تیپ ۲400  ،  مدل  ۱۳۸۱  ، 
شماره موتور: ۱۷09۶0، شماره شاسی : C ۷0۷۸9 ، رنگ آبی- روغنی  
به قیمت پایه   ۷۷9/950/000  ریال .۲-یک دستگاه  خودرو بشماره 
انتظامی  5۶- ۸۸۷ د ۲۱ – نوع :کامیونت ون ، سیستم: نیسان ، تیپ:   
 C ۷5۶۶9 : ۲400، مدل: ۱۳۸۱ ، شماره موتور: ۱۷۶۱۶0 ، شماره شاسی

رنگ: آبی –روغنی به قیمت پایه    ۷۷9/950/000  ریال
سپرده  ارائه  باید جهت  متقاضیان    -۱   : مزایده   شرایط شرکت در 
را  نظر  پایه دستگاه مورد  قیمت  مبلغ ۱0 درصد  مزایده  شرکت در 
بصورت واریزی نقدی به شماره حساب  0۱۱۶9۸۲۶5500۶ نزد بانک 
ملی شعبه شهرداری بنام تمرکز وجوه سپرده شهرداری واریز و با در 

دست داشتن فیش مربوطه در محل مزایده حضور یابند .
۲-  مزایده راس ساعت ۱۱ ظهر روز دو شنبه مورخه ۱40۳/۱۲/۲۷ 
باحضور  هواشناسی  جنب  شهرداری  آسفالت  کارخانه  محل  در 
اعضاءکمیسیون مـالي شروع خواهـد شد و متقاضیان بایـد ۳-برنده 
موظف است پس از اعلام نتیجه مزایده طی پنج روز اداری نسبت به 
واریز مبلغ پیشنهادی بحساب درآمد عمومی شهرداری اقدام نماید. 
بر عهده  افزوده  ارزش  مالیات  و  و آگهی  انتقال  و  نقل  هزینه های 

برنده مزایده می باشد.
4-سپرده نفرات دوم وسوم تا انجام معامله با نفر اول مسترد نخواهد 
شد ودر صورتیكه برنده اول طي مدت پنج روز نسبت به واریز مبلغ 
پیشنهادي اقدام نكند سپرده وي ضبط و با نفرات دوم وسوم به ترتیب 
یا قبول پیشنهادات ارائه شده   عمل خواهدشد. 5-شهرداري در رد 

مختار خواهد بود. 

الوان پور
شهردار بندر مرزي آستارا  

آگهي مزایده  حضوری )حراج( 

دو دستگاه خودروهای فرسوده  

شهرداری آستارا ) نوبت دوم(
نوبت اول
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استان هااستان ها
قصه پر غصه هامون؛ سال ها 

انتظار برای جرعه ای آب
 هامون، نگین فیروزه ای خاک خورده شرق ایران، سال هاست 
چشم انتظار جاری شدن حقابه از رودخانه هیرمند است اما 
بد عهدی های کشور افغانستان و خشکسالی بی امان، دست به 
دست هم داده اند تا این نگین فیروزه ای جنوب شرق کشور به 

خاطره ای محو تبدیل شود.
جمله  از  اقلیمی  بد  شرایط  دلیل  به  بلوچستان  و  سیستان   
مواجه  آب  کمبود  اساسی  چالش  با  پیاپی  خشکسالی های 
بوده است. در دهه گذشته ۲ میلیارد و ۱۰۰ میلیون مترمکعب 
آب به صورت سالانه در شاخه رودخانه سیستان از هیرمند 
به  بسیار  کاهش  با  عدد  این  مرور  به  اما  شد،  می  دریافت 
۹۰۰ میلیون مترمکعب رسید و در نهایت با ساخت و افتتاح 
بند کمال خان در فروردین ۱۴۰۰ واقع در ۱۲۰ کیلومتری 
مرز با ایران سبب شد جریان آب رودخانه هیرمند به منطقه 
»گودزره« در خاک کشور خودش منتقل و سیستان صد در 

صد دچار خشکسالی شود.
سازه هایی  هیرمند  رودخانه  روی  بر  افغانستان  آنکه  از  بعد 
ایجاد کرد و سهم آب ما از این رودخانه کم و حتی قطع و 
در نهایت به خشک شدن تالاب بین المللی هامون منجر شد، 
این تالاب که روزی فرصتی ارزشمند در جهت ایجاد اشتغال 
بومیان منطقه بود را به کانون بحران گرد و غبار تبدیل کند. 
به طوری که بعد از خشک شدن تالاب بین المللی هامون با 
ریزگردهایی  دریاچه،  از  عبور  و  بادهای ۱۲۰ روزه  وزیدن 
منطقه سیستان می شود که خروجی آن  پنج شهرستان  وارد 
در بعضی از روزها به بالاتر از ۱۰۰ برابر حد مجاز می رسد.

کاهش ریزش های جوی، برداشت های بی رویه از منابع آبی 
در بالادست به ویژه افغانستان و توسعه سازه های آبی در 
بالادست، از عوامل اساسی خشکی تالاب بین المللی هامون 

است
مردم سیستان در سه ماه تابستان یعنی از خردادماه تا پایان 
شهریور پیوسته در طول ۱۲۰ روز با پدیده ریزگردها مواجه 
هستند و کسی نمی تواند جلوی این بادها را بگیرد، بادهایی 
که روزی فرصتی برای تلطیف هوا بود امروز به تهدیدی برای 

مردم تبدیل شده است.
از  جلوگیری  و  هامون  المللی  بین  تالاب  خشکی  کنترل 
این  به حقابه  فعالیت های کشاورزی دشت سیستان  نابودی 
منطقه از رودخانه هیرمند نیاز دارد. کاهش ریزش های جوی، 
ویژه  به  بالادست  در  آبی  منابع  از  رویه  بی  برداشت های 
از عوامل  بالادست،  آبی در  توسعه سازه های  افغانستان و 
تامین  منبع  تنها  واقع  در  است.  منطقه  این  خشکی  اساسی 
کننده آب دشت سیستان، رودخانه هیرمند بود که از افغانستان 

سرچشمه می گرفت.
حوضه آبریز رودخانه هیرمند ۲۹۷ هزار کیلومتر مربع است 
که ۱۵ هزار کیلومترمربع آن در ایران واقع شده و فعالیت های 
از  برداری  بهره  توسعه  هدف  با  افغانستان،  در  شده  انجام 
آب هیرمند بوده که همین مساله سبب شده تا فعالیت های 
کشاورزی در این کشور افزایش و در منطقه سیستان ایران 
از  ایران  به  افغانستان  کشور  از  دشتمال  یابد.ورود  کاهش 
طریق ۲ مسیر »جاریکه« و »فراه رود«، باعث شد تا مقداری 
آب به بستر خشک پهنه های آبی سیستان  و بلوچستان، همچون 
مجموعه تالاب های بین المللی هامون سابوری وارد شود اما 
محسوب  ایران  حقابه  سیلاب  این  که  گرفت  نظر  در  باید 
با  مشترک  رودخانه های  از  ایران  طبیعی  سهم  و  نمی شود 
جز  نمی توان  را  سیلاب  این  دلیل  به همین  است  افغانستان 

تعهدات کشور افغانستان به ایران در نظر گرفت.
با ورود آب به سیستان و مرطوب شدن زمین با وجودی که 
توفان و گرد و غبار از سوی اداره کل هواشناسی سیستان 
و بلوچستان در این منطقه پیش بینی شده بود اما برخلاف 
روزهای دیگر هوای سیستان در روزهای گذشته بسیار مطبوع 

گزارش شد
خشکی هامون درد بی پایان سیستان

بیابانی  به  را  هامون  المللی  بین  تالاب  خشکسالی طولانی، 
خشک و بی روح تبدیل کرده و زندگی مردم سیستان را با 
چالش های جدی مواجه ساخته است؛ مردم سیستان همچنان 
چشم امید به رحمت الهی و سخاوت همسایه دوخته اند تا 
شاید بار دیگر، آب حیات در رگ های خشکیده هامون جاری 
شود و زندگی به این دیار بازگردد. تا چند روز آینده بادهای 
۱۲۰ روزه سیستان، این بار به جای خنکای نسیم، خاکستر 
روزگاری  که  تالابی  می پاشند،  هامون  چهره  بر  را  ناامیدی 
مامن پرندگان مهاجر و منبع رزق و روزی مردم بود، اکنون 
حقابه  است،  تبدیل شده  ترک خورده  و  پهنه ای خشک  به 
ابهام و وعده های  از  هاله ای  در  هیرمند، همچنان  از  هامون 
بی فرجام گرفتار است و مردم سیستان با چشمانی نگران، به 
آسمان چشم دوخته اند. هامون، تالابی که روزگاری قلب تپنده 
سیستان بود، اکنون به نمادی از درد و رنج مردم این منطقه 
تبدیل شده، حقابه هامون از هیرمند، به رویایی دست نیافتنی 
برای مردم سیستان تبدیل شده اما هنوز امید به بارش باران 
رحمت و جاری شدن آب حیات در رگ های خشکیده هامون 
در دل مردم این منطقه زنده است.ریگ های روان، جای پای 
آب را در هامون محو کرده  و حقابه، واژه ای ست که در میان 
از  مردم  غبار، سهم  و  تنها گرد  و  پوچ گم شده  وعده های 
رودخانه هیرمند است. باد نیز مرثیه ای غمگین بر ماسه های 
بر  همیشه  از  عمیق تر  خشکسالی،  پای  رد  و  می نوازد  داغ 
قرارداد سال  با  بسته است.کابل مطابق  نقش  چهره سیستان 
۱۳۵۱ خورشیدی که به امضای افغانستان و ایران رسیده می 
متر مکعب آب رودخانه هلمند  میلیون  بایست سالانه ۸۵۰ 
را اندازه گیری و آن را به رودخانه هیرمند و دریاچه هامون 
در ایران سرازیر کند که این حقابه ایران برای چند سال از 
سوی دولت افغانستان به دشت سیستان جاری نشد و اکنون 
شاهد ورود آب و آبگیری بخشی از تالاب بین المللی هامون 
)هامون سابوری( ناشی از بارندگی های افغانستان به دشت 
حتی  آن  خشکیده  رگ های  شده  سبب  که  هستیم  سیستان 
برای کوتاه مدت جان دوباره بگیرد.مدیرکل حفاظت محیط 
فراه  از  دشتمال  آب  ورود  از  بلوچستان  و  سیستان  زیست 
خبر  هامون  المللی  بین  تالاب  به  افغانستان  هاروت  و  رود 
اخیر  بارش های  پیرو  کرد:  بیان  علیمردادی  داد.محمدرضا 
آب  ورودی  جریان  افزایش  و  افغانستان  کشور  غرب  در 
جمعه  روز  بامداد  از  هاروت،  و  رود  فراه  رودخانه های  به 
منطقه  مرز شمالی  از  ماه ۱۴۰۳، آب دشتمالی،  اسفند  دهم 
سیستان وارد ایران و پهنه خشکیده تالاب بین المللی هامون 
)هامون سابوری( شد.این تالاب، هفتمین تالاب بین المللی، 
پناهگاه حیات وحش  دوازدهمین ذخیره گاه زیست کره و 
پوزک، سابوری  نام های  به  اصلی  بوده و شامل سه گودال 
و هیرمند است.شینا انصاری معاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست پس از ورود آب »دشتمال« 
سیلاب  ورود  است:  آورده  یادداشتی  در  هامون  تالاب  به 
از کشور افغانستان به ایران از طریق دو مسیر »جاریکه« و 
»فراه رود«، باعث شد تا مقداری آب به بستر خشک پهنه های 
آبی استان سیستان  و بلوچستان، همچون مجموعه تالاب های 
این خصوص هامون صابوری( وارد  بین المللی هامون )در 

شود.

تلاش شهرداری کرج برای احیای 
هویت تاریخی و فرهنگی شهر

احیای  هدف  با  که  درکرج،  عباسی  شاه  راه  پیاده  پروژه 
با  اجراست،  این شهر در حال  فرهنگی  و  تاریخی  هویت 
استقبال و حمایت بسیاری از سوی شهروندان و مسئولان 
برنامه  در  کرج،  شهردار  کیانی،  است.مهرداد  شده  روبرو 
»البرز من سلام« در خصوص پیاده راه شاه عباسی گفت: 
حال  در  عباسی  شاه  میدان  حوالی  در  که  پروژه  این 
و  روی  پیاده  برای  مناسب  فضایی  ایجاد  با  اجراست، 
شهر  اصلی  های  جاذبه  از  یکی  به  تواند  می  گردشگری، 
کرج تبدیل شود.شهردارکرج در ادامه این برنامه رادیویی 
عباسی،  شاه  میدان  فرهنگی  و  تاریخی  براهمیت  تاکید  با 
و  است  تاریخی  و  بااصالت  شهر  یک  کرج  شهر  گفت: 
قدمت  با  عباسی  شاه  کاروانسرای  و  عباسی  شاه  میدان 
چند صد ساله می تواند به یک جاذبه فرهنگی و تاریخی 
پروژه  این  ازاجرای  هدف  گفت:  شود.کیانی  تبدیل  شهر 
در  فرهنگی  ثقل  نقطه  یک  به  عباسی  شاه  میدان  تبدیل 
پیاده  امکان  ایجاد  بر  علاوه  که  فضایی  است.  کرج  شهر 
روی و گردشگری برای شهروندان، بتواند به احیای هویت 
تاریخی و فرهنگی شهر نیز کمک کند.شهردارکرج ضمن 
عذرخواهی از کسبه و اهالی محل به خاطر مشکلاتی که 
برای آنها در اجرای پروژه ایجاد شده، افزود: قطعا اجرای 
از جذابیتهای شهر کرج  تواند یکی  پروژه ها می  اینگونه 
تلاش  در  کرج  شهری  مدیریت  و  شود  نزدیک  آینده  در 
است تا به جد پروژه های عمرانی را در زمان خود و به 
مند  بهره  آن  مزایای  از  شهروندان  تا  کند  تکمیل  سرعت 
شوند.وی در پایان ابرازامیدواری کرد، با اجرای کامل این 
پروژه و همکاری هرچه بیشتر شهروندان ومسئولان، پیاده 
تبدیل  شهرکرج  عطف  نقاط  از  یکی  به  عباسی  شاه  راه 
شود و بتواند نقش مهمی در توسعه فرهنگی و گردشگری 

این شهر ایفا کند.
خبرنگار البرز

برگزاری چهارمین جلسه توسعه 
انرژی های خورشیدی استان گلستان 

با حضور فرمانداران گنبد و آق قلا
تامین  و  خورشیدی  انرژی های  توسعه  جلسه  چهارمین 
هماهنگی  معاون  ریاست  به  گلستان  استان  پایدار  انرژی 
حضور  با  و  استانداری  سرمایه گذاری  و  اقتصادی  امور 
نیروی  توزیع  شرکت  محل  در  آق قلا  و  گنبد  فرمانداران 

برق استان برگزار شد.
در  شده  انجام  اقدامات  بررسی  ضمن  نشست  این  در 
از  گزارش هایی  قبلی،  جلسات  مصوبات  خصوص 

فعالیت های دستگاه های مرتبط ارائه شد.
همکاری  با  گردید  مقرر  جلسه،  این  تصمیمات  اساس  بر 
جهت  مناسب  و  مستعد  اراضی  فرمانداران،  مساعدت  و 
و  دولتی  بخش های  به  خورشیدی  نیروگاه های  احداث 

خصوصی واگذار شود.
ضمن  جلسه،  پایان  در  گلستان  استاندار  اقتصادی  معاون 
شرکت  مدیرعامل  موسوی،  مجدانه  پیگیری های  از  تقدیر 
نشست  از  گزارشی  گلستان،  استان  برق  نیروی  توزیع 
سازمان  رئیس  و  نیرو  وزیر  معاون  با  خود  مشترک 
احداث  در  تسریع  برای  پیگیری ها  از  و  داد  ارائه  ساتبا 
نیروگاه های خورشیدی در ساختگاه های تحویل داده شده 

به شرکت توزیع خبر داد.
با خرید  نیرو  وزیر  »معاون  کرد:  اعلام  همچنین  کیان مهر، 
تضمینی انرژی خورشیدی تولید شده توسط سرمایه گذاران 
در استان گلستان با نرخی ۲۰ درصد بالاتر از سایر نقاط 

کشور موافقت کرده است.«
گنبد کاووس – خبرنگار روزنامه  نسیم

غربالگری چاقی برای
 ۷۳۳ هزار نفر در البرز

رییس دانشگاه علوم پزشکی استان البرز اعلام کرد: امسال 
چاقی  غربالگری  ها  بیماری  کنترل  و  پیشگیری  هدف  با 

برای ۷۳۳ هزار نفر در این استان انجام شده است.
روز  مناسبت  به  شنبه  سه  روز   « صیادی  »شهرام  دکتر   ،
اضافه  افزود:  خبرنگاران  با  وگو  گفت  در  چاقی  جهانی 
وزن و چاقی به علت تغییر در سبک زندگی به یک بحران 
جهانی تبدیل شده است و شیوع آن در دنیا و کشور در 
سازمان  آمار  اساس  بر  داد:  ادامه  است.وی  افزایش  حال 
جهانی بهداشت از هر هشت نفر در دنیا یک نفر با چاقی 
گفت:  البرز  پزشکی  علوم  دانشگاه  کند.رییس  می  زندگی 
قند  و  چربی  مصرف  محدودیت  چاقی  از  پیشگیری  برای 
ضروری است ضمن آنکه مصرف میوه، سبزی، حبوبات و 

غلات کامل را باید افزایش داد.
صیادی تاکید کرد: فعالیت بدنی منظم و ورزش از راههای 
پیشگیری از چاقی و افزایش ضریب سلامتی بدن است که 

باید همگان به آن توجه کنند.

بازچرخانی؛ راهکار رفع چالش آب در شهرک های صنعتی آذربایجان شرقی

 مشکل کمبود منابع آبی و بحران آب پیش رو به علت بروز 
به  بخش ها  سایر  بر  علاوه  اقلیمی  و  هوایی  و  آب  شرایط 
چالشی برای واحدهای تولیدی و صنعتی شهرک های صنعتی 
تنها  به عقیده کارشناسان  تبدیل شده و  نیز  آذربایجان شرقی 
این بخش  بازچرخانی آب در  این چالش  برای رفع  راهکار 

است.
خشکسالی، کاهش بارش و مصرف بی رویه و سوء مدیریت 
در  اخیر  های  سال  در  آبی  تنش  بروز  موجب  آبی  منابع 
آذربایجان شرقی شده و حوزه های  تبع آن در  به  کشور و 
قرار  تاثیر  را تحت  استان  این  کشاورزی، خانگی و صنعتی 
داده و عدم مدیریت این وضعیت موجب می شود تا در آینده 

با بحران جدی کمبود آب در این بخش ها مواجه شویم.
استفاده بی رویه و بهینه استفاده نکردن از منابع آبی و عدم 
و خانگی  در مصارف کشاورزی، صنعتی  استاندارد  رعایت 
با  و  است  ها  حوزه  این  در  آبی  تنش  بروز  دلایل  دیگر  از 
شامل  صنعت  بخش  در  آب  مصرف  بالای  حجم  به  توجه 
می  نظر  به  معادن،  و  تولیدی  های  کارگاه  و  کارخانجات 
رسد تنها راهکار برای رفع این چالش در این حوزه، استفاده 
مجدد آب  برگرداندن  و  تصفیه  و  بازچرخانی آب  از روش 
به چرخه  های خاکستری و فاضلاب های شهری و صنعتی 

تولید است.
بازچرخانی آب، مجموعه ای از فرآیندهاست که از طریق آن 
مواد آلاینده و معلق در آب جداسازی و جمع آوری می شود 
و با بکارگیری روش های تصفیه، کیفیت آن برای استفاده در 

مصارف صنعتی افزایش می یابد.
در  آب  بحران  و  چالش  با  درگیر  های  حوزه  کارشناسان 
مجدد  استفاده  و  بازچرخانی  هستند  معتقد  آذربایجان شرقی 
رفع  برای  محیطی  زیست  الزام  صنعتی  واحدهای  در  آب 
می  روش  این  و  است  بخش صنعت  در  آب  کمبود  چالش 
تواند علاوه بر تامین آب مورد نیاز این حوزه، از هدررفت و 

مصرف بی رویه آب نیز جلوگیری کند.
مصارف  در  آب  بازچرخانی  روش  از  استفاده  ضرورت   

صنعتی آذربایجان شرقی
شرقی  آذربایجان  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
با اشاره به تغییرات جوی، شرایط اقلیمی و کاهش بارندگی 
ها در سال های اخیر در این استان، گفت: برای برون رفت 
از بحران پیش روی آب در استان، باید نحوه استفاده از این 
شرب  و  صنعتی  کشاورزی،  های  حوزه  در  خدادادی  منابع 

مدیریت شود.
ظفر محمدی، افزود: بر اساس آمار کارشناسان ذیربط، حدود 
صنعت  بخش  در  استان  آب  منابع  مصارف  از  درصد  پنج 
استفاده می شود و استفاده از روش بازچرخانی آب در این 

آب  از  بهینه  استفاده  و  هدررفت  از  جلوگیری  برای  بخش 
ضروری است.

وی با تاکید بر اینکه بدون آب امکان زندگی و حیات نیست، 
های  بخش  در  آب  از  درست  و  بهینه  استفاده  کرد:  اظهار 
و  سازی  فرهنگ  باید  و صنعتی  خانگی  کشاورزی،  مختلف 

گسترش یابد.
مختلف  های  بخش  در  آب  از  صحیح  و  بهینه  استفاده 
باید فرهنگ سازی و گسترش  کشاورزی، خانگی و صنعتی 

یابد.
هوشمندسازی  و  جدید  های  فناوری  از  استفاده  محمدی، 
در مدیریت منابع آبی استان را ضروری دانست و خواستار 
های  دستگاه  و  نهادها  از سوی  لازم  های  زیرساخت  ایجاد 

ذیربط در این زمینه شد.
به  مربوط  های  طرح  ارایه  به  ملزم  صنعتی  واحدهای 

ارزیابی بازچرخانی آب هستند
در  نیز  شرقی  آذربایجان  زیست  محیط  حفاظت  سرپرست 
تمام  در  آب  بازچرخانی  اینکه  بیان  با  ایرنا  با  گو  و  گفت 
محیطی  زیست  الزامات  جزو  صنعتی  و  تولیدی  واحدهای 
که  صنعتی  واحد  هر  موجود  قوانین  اساس  بر  گفت:  است، 
ملزم  اخذ کرده،  برداری  بهره  برای  کافی  و  مجوزهای لازم 

به ارایه طرح های مربوط به ارزیابی بازچرخانی آب است.
برای  آب  بازچرخانی  افزود:  زاده،  حسن  محمدحسین 
از  بهینه  و  مناسب  برداری  بهره  و  زیست  محیط  از  حفاظت 
منابع آبی استان مهم است و بی توجهی به آن علاوه بر آثار 
تخریبی به محیط زیست، از لحاظ قانونی نیز برای واحدهای 

تولیدی و صنعتی دارای تبعات منفی است.
بی توجهی به بازچرخانی آب علاوه بر آثار تخریبی به محیط 
زیست، از لحاظ قانونی نیز برای واحدهای تولیدی و صنعتی 

دارای تبعات منفی است.
وی با تاکید بر اینکه این اداره کل اهتمام جدی برای رعایت 
و  دارد  استان  در صنایع  بازچرخانی آب  به  مربوط  الزامات 
گیرد،  می  قرار  پایش  و  رصد  مورد  دقت  به  موضوع  این 
برای  مهم  دلایل  از  استان  آبی  منابع  محدودیت  کرد:  اظهار 
و  تولیدی  واحدهای  در  آب  بازچرخانی  روش  از  استفاده 

صنعتی است.
گفت:  شرقی  آذربایجان  زیست  محیط  حفاظت  سرپرست 
آن  هدف  که  فرآیندهاست  از  ای  مجموعه  آب  بازچرخانی 
در آب مصرفی  معلق  و  آلاینده  مواد  آوری  و جمع  کاهش 

واحدهای صنعتی و تولیدی است.
مهم  بسیار  های  طرح  از  بازچرخانی  داد:  ادامه  زاده،  حسن 
زیست محیطی است که آب مصرفی واحدهای صنعتی برای 
اهداف مفیدی مانند کشاورزی، صنعتی و آبیاری فضای سبز، 

تصفیه و مجدد استفاده می  شود.
شهرک های  در  آب  چالش  رفع  راهکار  بازچرخانی؛ 

آذربایجان شرقی صنعتی 
مدیر مطالعات پایه منابع آب شرکت آب منطقه ای آذربایجان 
تجدیدپذیر  آب  مجموع  ایرنا  با  گو  و  گفت  در  نیز  شرقی 
و  کرد  اعلام  مکعب  متر  میلیون   ۱۹ و  هزار  سه  را  استان 
گفت: ۶۲ درصد آن معادل یک هزار و ۸۸۵ میلیون مترمکعب 
مربوط به بخش آب های سطحی و ۳۸ درصد معادل یک هزار 
به بخش آب های زیرزمینی  میلیون مترمکعب مربوط  و ۱۳۴ 

است.
محمدعلی حسن پور اقدم، افزود: میزان کل مصرف آب در 
بخش های مختلف خانگی، صنعت، کشاورزی و فضای سبز 
استان حدود ۲ هزار و ۱۴۲ میلیون مترمکعب در سال است.

وی اظهار کرد: بر اساس آمارهای به دست آمده، از مجموع 
مصارف منابع آب استان، یک هزار و ۷۰۱ میلیون مترمکعب 
میلیون   ۳۲۱ کشاورزی،  بخش  سهم  درصد  معادل۷۹.۴ 
مترمکعب معادل ۱۵ درصد سهم بخش خانگی، ۱۰۲ میلیون 
مترمکعب معادل ۴.۸ درصد سهم بخش صنایع و ۱۸ میلیون 
مصرف  سبز  فضای  بخش  در  درصد   ۰.۸ معادل  مترمکعب 

می شود.
در  آب  مصرف  مدیریت  لزوم  بر  تاکید  با  اقدم،  پور  حسن 
فرهنگ  گسترش  برای  فرهنگی  اقدامات  داد:  ادامه  استان، 
مصرف بهینه و صرفه جویی آب در جامعه به خاطر کم رنگ 
و  نبوده  پاسخگو  تاکنون  موضوع  این  در  مردم  نقش  شدن 

مردم باید در این زمینه نقش موثری ایفا کنند.
با  صنعتی  های  شهرک  در  آب  کمبود  چالش  رفع 

بازچرخانی آب و تخصیص حق آبه
نیز  آذربایجان شرقی  صنعتی  شهرک های  شرکت  معاون 
صنعتی  شهرک های  در  آب  کمبود  مشکل  به  اشاره  با 
اجرای طرح  با  رو  پیش  و چالش  مشکل  این  گفت:  استان، 
بازچرخانی آب در واحدهای صنعتی و تولیدی و تخصیص 

حق آبه این شهرک قابل رفع است.
محمدعلی گندمی، با تاکید بر اینکه اغلب شهرک های صنعتی 
استان با تنش آبی مواجه هستند، افزود: تخصیص بخشی از 
پساب تصفیه خانه، حفر چاه های آب جدید، بازچرخانی آب 
و انتقال آب از رودخانه ارس و سد کلقان از جمله راهکارها 

برای حل مشکل آبی شهرک های صنعتی است.
رتبه  بارش در کشور،  نظر کاهش  از  آذربایجان شرقی 

نهم را دارد
با  گو  و  گفت  در  نیز  آذربایجان شرقی  هواشناسی  مدیرکل 
ایرنا با بیان اینکه متوسط بارش سال آبی جاری تا دهم اسفند 
به مدت مشابه سال گذشته حدود ۵۲ درصد کاهش  نسبت 
یافته است، گفت: میزان بارش استان در این بازه زمانی ۵۱.۳ 
میلیمتر ثبت شده که این میزان در مقایسه با مدت مشابه سال 

آبی گذشته حدود ۵۵ میلیمتر کاهش یافته است.
حبیب عبدلی، متوسط بارش در مدت مشابه سال آبی گذشته 
بارش در  مییزان  افزود:  میلیمتر اعلام کرد و  را حدود ۱۰۶ 
سال آبی جاری نسبت به بلند مدت نیز ۶۰.۵ درصد معادل 
بازه  در  که  طوری  به  دهد  می  نشان  کاهش  میلیمتر   ۷۸.۷
بلند مدت ۱۳۰ میلیمتر بارش در استان  زمانی مذکور و در 

روی داده بود.
استان  آبی  کامل  سال  یک  بارش  متوسط  کرد:  اظهار  وی 
۳۱۱.۳ میلیمتر است و تاکنون حدود ۱۶.۵ درصد از متوسط 

بارش سال آبی استان تامین شده است.
متوسط بارش یک سال کامل آبی استان ۳۱۱.۳ میلیمتر است 
و تاکنون حدود ۱۶.۵ درصد از متوسط بارش سال آبی استان 

تامین شده است.
سال  در  استان  بارش  مجموع  اختلاف  به  اشاره  با  عبدلی، 
آبی جاری نسبت به بلندمدت و سال آبی گذشته، ادامه داد: 
رتبه  در  کشور،  در  بارش  کاهش  نظر  از  شرقی  آذربایجان 
در  آبی  بحران  از  عبور  برای  بنابراین  است  گرفته  قرار  نهم 
آینده و رفع کمبود منابع آبی باید از روش های مختلف از 
جمله مدیریت منابع آبی، استفاده از روش های تجدیدپذیر 
و بازچرخانی آب در بخش های مختلف خانگی، کشاورزی 

و صنعتی ضروری است.

بدينوسیله به اطلاع سهامدارن شرکتچاي سازي سبزينه املش   )سهامی خاص( میرساند 
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4496134431 حضور بهم رسانید.
دستور جلسه :

1-انتخاب اعضای اصلی هیات مديره
2-انتخاب بازرس اصلی و بازرس علی البدل 

3-انتخاب روزنامه جهت درج آگهی های شرکت 

هیات مدیره شرکت 

آگهی دعوت مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده شرکت  چاي سازي

 سبزینه املش  )سهامی خاص( ثبت شده12۳  به شماره شناسه ملی 10۷2002۳1۳9

واحد دوم نیروگاه سد درودزن بازآماده شد 
آب  شرکت  آبی  تاسیسات  از  نگه داری  و  بهره برداری  مدیر 
)اورهال(  بازآماده  اجرایی  عملیات  گفت:  فارس  منطقه ای 

واحد دوم نیروگاه سد درودزن با موفقیت انجام شد. 
از ۲ واحد  نیروگاه برق سد درودزن،   وحید صالحی گفت: 
نیروگاهی با توان اسمی ۵.۸ مگاوات، تشکیل شده است که 

واحد دوم آن با مشکلات فنی روبه رو بود.
او ادامه داد: از حدود ۱۵ سال قبل تاکنون به دلیل بروز مشکل 
امکان   ،۲ شماره  واحد  توربین  )دریچه(  قطعات  از  یکی  در 
استفاده کامل از ظرفیت اسمی این نیروگاه وجود نداشت. با 
با  نیروگاهی  لزوم وارد مدار شدن همه ظرفیت های  به  توجه 
هدف کمک به تامین برق مطمئن و پایدار، تعمیرات اساسی 

این واحد نیروگاهی در دستور کار قرار گرفت.
نماینده مجری طرح مرمت و بازسازی تاسیسات آبی شرکت 
اداری اجرای  از طی مراحل  آب منطقه ای فارس گفت: پس 
برنامه تعمیرات توربین واحد دوم نیروگاه سد درودزن، فرآیند 

مناقصه برگزار و پروژه برون سپاری شد.

موظف  پیمانکار  قرارداد،  براساس  اینکه  یادآوری  با  او 
کارگاه  ایجاد  زمان  از  ماه   ۴ مدت  طی  تعمیرات  اجرای  به 
با تاکیدات و هدایت های مدیرعامل شرکت آب  بود، افزود: 
منطقه ای فارس و پیگیری معاونت حفاظت و بهره برداری این 
شرکت و همکاری و تلاش پیمانکار، این پروژه ظرف مدت 

۵۲ روز عملیاتی و انجام شد.
توربین  از  مهندسی  و  فنی  تست های  اینکه  بیان  با  صالحی 
مورد نظر انجام شده است، گفت: با توجه به مثبت بودن همه 
تست های فنی، واحد دوم نیروگاهی سد درودزن آماده تولید 
انرژی برق با ظرفیت اسمی به میزان ۵.۸ مگاوات، شده است.

واحد   ۲ شامل  درودزن  سد  برق  نیروگاه  شد:  یادآور  او 
نیروگاهی با ظرفیت اسمی هرکدام ۵.۸ مگاوات تولید انرژی 
برق است. این نیروگاه به شبکه سراسری متصل بوده و انرژی 

برق تولیدی را به این شبکه تزریق می کند.
آب  شرکت  آبی  تاسیسات  از  نگه داری  و  بهره برداری  مدیر 
در  درودزن،  سد  برق  نیروگاه  کرد:  بیان  فارس  منطقه ای 
هماهنگی  با  نیاز،  اعلام  اساس  بر  و  خوب  بارش های  زمان 

دیسپاچینگ وزارت نیرو، اقدام به تولید انرژی برق می کند.
آماده  هم اینک  درودزن،  سد  نیروگاه  کرد:  تصریح  صالحی 
است با فراهم شدن شرایط، با تمام توان نسبت به تولید انرژی 

برق اقدام کند.
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بوژوویچ:
 النصر کمی بهتر بود اما تساوی 

عادلانه بود
 تلاش کردم بازیکنان را به خودشان 

برگردانم

مسلمان: 
الان بودم باشگاهی نمی توانست 

مرا بخرد!

اقبالی: 

»تاج« عملکرد گذشته  را جبران کند؛ 
ضرورت تغییرات در تیم ملی

رئیس  که  مسیری  است  معتقد  کشورمان  فوتبال  کارشناس 
فدراسیون فوتبال در چهار سال پیش رو دارد، بسیار سخت 
است چرا که اوباید عملکرد چهار سال گذشته که قابل قبول 

نبود را جبران کند.
 سی و دومین مجمع انتخاباتی فدراسیون فوتبال روز شنبه ۱۱ 
اسفند برگزار و اعضای مجمع با رأی قاطع خود مهدی تاج 
فوتبال  فدراسیون  رئیس  عنوان  به  دیگر  سال  چهار  برای  را 
انتخاب کردند.همچنین هیئت رئیسه جدید فدراسیون فوتبال 
)نایب  محمدنبی  مهدی  آن،  اساس  بر  که  شد  مشخص  هم 
بهاروند )نایب رئیس دوم(: ۷۷  رئیس اول(: ۴۴ رأی، حیدر 
رأی، فریده شجاعی )نایب رئیس سوم )بانوان(: ۷۱ رأی، علی 
طاهری )نماینده هیأت های استان(: ۳۳ رأی، طهمورث حیدری 
)نماینده  خطیر  علی  رأی،   ۳۷ استان(:  هیأت های  )نماینده 
مدیران عامل باشگاه ها(: ۳۹ رأی، محمد اسفندیارپور )نماینده 
مدیران عامل باشگاه ها(: ۳۱ رأی، فرزین دبیری )کارشناس(: 
۲۸ رأی، محمد رحمان سالاری )کارشناس(: ۲۱ رأی و حجت 
را  رئیسه  هیئت  اعضای جدید  )کارشناس(: ۲۳ رأی  کریمی 

برای چهار سال تشکیل دادند.
انتخاب تاج قابل پیش بینی بود

مسعود اقبالی کارشناس فوتبال در گفتگو با خبرنگار مهر در 
رابطه با انتخاب مجدد مهدی تاج به عنوان رئیس فدراسیون 
فوتبال اظهار داشت: قبل از هر چیز باید بگویم که این انتخاب 
قابل پیش بینی بود. با توجه به شرایطی که در قبل از انتخابات 
فوتبال  فدراسیون  رئیس  به عنوان  دیگر  بار  تاج  آقای  دیدیم، 
تا  کند  تلاش  باید  سال  چهار  این  در  او  حالا  شد.  انتخاب 
کاستی های گذشته را جبران کند چرا که عملکرد دوره قبلی 

او قابل قبول نبوده است.

مسیری که تاج در پیش دارد سخت است
مورد  باید  که  مسئله ای  مهم ترین  حال،  هر  به  داد:  ادامه  او 
توجه قرار گیرد، حضور افراد متخصص در کمیته های مختلف 
این  است.  فوتبال  ارکان  تمام  بر  دقیق  نظارت  و  فدراسیون 
باشد.  ایران  فوتبال  پیشرفت  و  توسعه  باید در جهت  نظارت 
متخصص،  کاملًا  افرادی  فدراسیون  اعضای  داشتیم  انتظار  ما 
شناخته شده و آگاه به مسائل فوتبال باشند، اما با نیروهایی که 
در حال حاضر در اختیار دارند، مسیر سختی پیش رو خواهند 
داشت. یکی از مسائل بسیار مهمی که در حال حاضر مطرح 
است، وضعیت تیم ملی ایران در مسیر صعود به جام جهانی 
است. به نظر من، باید توجه بیشتری به بازی های تدارکاتی تیم 
ملی شود. همچنین، با توجه به کادر فنی فعلی، فکر می کنم که 
تغییراتی در این بخش ضروری است. اگر سرمربی حفظ شود، 
فوتبال  روز  مسائل  با  تا  شود  تقویت  فنی  کادر  باید  حداقل 
آشنایی بیشتری پیدا کنند و بتوانند عملکرد بهتری داشته باشند.

تیم ملی نیاز به جوان سازی دارد
او در پاسخ به این سوال که آیا باید یک مربی جدید دیگر 
می کنم  فکر  بله،  کرد:  تاکید  خیر  یا  شود  اضافه  ملی  تیم  به 
تغییراتی در کادر فنی ضروری است. اگر بتوانند سرمربی را 
ملی  تیم  کنند.  تقویت  را  او  فنی  تیم  حتماً  باید  کنند،  حفظ 
ایران نیاز به جوان سازی دارد. در حال حاضر، تیم ملی ما از 
تقریباً هشت  که  شده  تشکیل  بالا  سنی  میانگین  با  بازیکنانی 
سال است در تیم ملی حضور دارند و در دو جام جهانی بازی 
کرده اند. این بازیکنان دیگر انگیزه لازم را ندارند. من معتقدم 
که در لیگ برتر ایران بازیکنان جوان و مستعدی حضور دارند 
پیدا کنند.  تیم ملی  برای حضور در  بیشتری  باید فرصت  که 
برای  تیم ملی در جام جهانی ۲۰۲۶ شانس زیادی  اگر  حتی 

از جوانان،  استفاده  با  می توان  باشد، حداقل  نداشته  موفقیت 
پشتوانه ای قوی برای آینده ساخت.

دوستان  برخی  با  را  موضوع  این  من  کرد:  تصریح  اقبالی 
بتواند  تاج  آقای  اگر  که  داده ام  پیشنهاد  و  کرده ام  مطرح  هم 
بازیکن زیر ۲۳ سال یا  باشگاه ها را موظف کند حداقل پنج 
زیر ۲۰ سال را از ابتدا در ترکیب اصلی خود قرار دهند، این 
و  برسند  تاکتیکی لازم  بلوغ  به  تدریج  به  بازیکنان می توانند 
اما متأسفانه مافیای  در آینده برای تیم ملی مفید واقع شوند. 
فوتبال و لابی گری هایی که در این حوزه وجود دارد، اجازه 
نمی دهد که بازیکنان جوان جایگزین بازیکنان باتجربه اما پا 
فوتبال  اساسی  مشکلات  از  یکی  این  شوند.  گذاشته  سن  به 

ملی ماست.
برخی از کمیته ها نیاز به بازنگری دارند

او افزود: پیشرفت در کمیته آموزش، که من نیز در آن حضور 
که  مدرسانی  از  بسیاری  است.  بازنگری جدی  نیازمند  دارم، 
در حال حاضر فعالیت دارند، باید مورد ارزیابی قرار گیرند. 
مدرسان  گزینش  فرایند  بر  باید  دقیق تری  کنترل  و  نظارت 
نباید به راحتی در اختیار  صورت بگیرد، چرا که این جایگاه 
هر کسی قرار بگیرد. همچنین، مدیر فنی فدراسیون )تکنیکال 
باشد.  داشته  را  لازم  استانداردهای  و  شرایط  باید  دایرکتور( 
کسی که در این جایگاه قرار می گیرد، باید حداقل به یک زبان 
خارجی مسلط باشد، تمام دوره های مربیگری را تدریس کرده 
باشد و با قوانین و مقررات آشنایی کاملی داشته باشد. طرح 
متخصص  نیروی  نیازمند  ارائه شده،  که  فوتبال  توسعه  جامع 
برای عملیاتی شدن است، اما در حال حاضر چنین پشتوانه ای 

وجود ندارد.
رضایت  اخیر  سال های  در  فوتبال  فدراسیون  عملکرد 

بخش نبوده است
اینکه محبوبیت  به  با توجه  این سوال که  به  اقبالی در پاسخ 
مردمی مهدی تاج چندان بالا نیست، آیا این مسئله به کار او در 
چهار سال آینده لطمه نخواهد زد؟ پاسخ داد: البته این انتخاب 
برگزاری  از  قبل  باید  آن  بر  کنترل  و  نظارت  و  شده  انجام 
انتخابات صورت می گرفت. حالا که به هر دلیلی او انتخاب 
شده است، در این چهار سال باید تمام نقاط ضعف مدیریتی، 
اجرایی و تشکیلاتی گذشته را برطرف کند. هیئت های فوتبال 
به  با فدراسیون هماهنگ شوند و  باید  نیز  استان های مختلف 
رفع نقاط ضعف کمک کنند. در مجموع، عملکرد فدراسیون 
فوتبال در سال های اخیر چندان رضایت بخش نبوده است، و 
هم مردم و هم کارشناسان به این موضوع واقف هستند. حالا 
امیدواریم که آقای تاج و هیئت رئیسه جدید بتوانند از نیروهای 
به  تا  کنند  استفاده  فدراسیون  بخش های  تمام  در  متخصص 

تدریج مشکلات برطرف شود.

آینده  سال های  در  نجومی  هزینه هایی  با  استادیوم  سوپر   ۱۰
فوتبال  دنیای  ورزشگاه های  جذاب ترین  و  تکمیل  می شوند 

خواهند بود.  ۱۰ سوپر استادیوم با هزینه های نجومی
 در سال های آینده شاهد ورود چند استادیوم  خارق العاده به 
دنیای فوتبال خواهیم بود. پروژه هایی میلیارد دلاری که  توسط 
باشگاه هایی مثل منچستریونایتد، فلامنگو، رم و در کشورهایی 
است.  احداث  دست  در  سعودی  عربستان  و  آمریکا   مثل 
 استادیوم هایی با ظرفیت های ۱۱5 هزار نفری که هزینه ساخت 

برخی  از آنها به ۸ میلیارد دلار بالغ می شود.  
ورزشگاه های  ساخت  برنابئو،  مدرن سازی  و  نوسازی  از  بعد 
بازسازی  عملیات  و  اورتون  و  توسط  تاتنهام  جدید 
ساخت  برای  بزرگی  بیشتری  برنامه های  باشگاه های  برنابئو 
استادیوم های خارق العاده دارند. هدف  این است که علاوه بر 
در اختیار گذاشتن تجربه ای بهتر برای هواداران،  این استادیوم ها 
درآمد باشگاه ها را هم افزایش بدهند.  منچستریونایتد، فلامنگو 
و رم باشگاه های بزرگی هستند که  برنامه های بلندمدت برای 
ورزشگاه های جدید دارند اما در فهرست این  سوپراستادیوم ها 

چند نام غیرمنتظره هم دیده می شود. 
 10. استادیوم ملی صربستان

صربستان قصد دارد برای تیم ملی این کشور ورزشگاهی ملی 
بسازد  که هزینه ساخت آن به بیش از یک میلیارد دلار خواهد 
تاریخ  در  سرمایه گذاری  بزرگترین  شک  این  بدون  رسید. 
که  نفری  5۲هزار  استادیومی  خواهد  بود.  صربستان  ورزش 
قرار است به یکی از زیباترین و  مدرن ترین ورزشگاه های دنیا 
تبدیل شود. پروژه از سال ۲۰۱۹ آغاز شد  ولی پاندمی کرونا 
انتظار  دارد  صربستان  بیفتد.  تعویق  به  کار  روند  شد  باعث 
استادیومش را در پایان ۲۰۲۶ افتتاح کند. الکساندر ووچیچ، 
-۲۸ اروپا  لیگ  فینال  و  کرد  فاش  کشور  این   رئیس جمهور 

۲۰۲۷ در این  استادیوم برگزار می شود.  
 9. استادویم رم

رم که در حال حاضر به صورت مشترک با لاتزیو از استادیو 
اختصاصی  ورزشگاه  دارد  قصد  می کند  الیمپیکو  استفاده 
خودش را بسازد:  استادیو دلا رما. ورزشگاهی 5۶هزار نفری 
با هزینه ۱.۱ میلیارد یورویی.  قرار بود این استادیوم همزمان 

ولی  افتتاح شود  در   ۲۰۲۷  باشگاه  سالگی  با جشن های صد 
مقامات رم اعلام کردند به دلیل برخی  مشکلات، افتتاحیه تا 

۲۰۲۸ به تعویق افتاده است.  
 8. استادیوم آینده )جکسون ویل جگوارز( 

آمریکایی  فوتبال  تیم  خانه  که  نفری  ۶۳هزار  استادیوم 
 ۱.5 باشگاه  این  استادیوم  بود.  جکسون ویل  جگوارز خواهد 
را  پروژه  باشگاه  مالکان  داشت.  هزینه  خواهد  یورو  میلیارد 
از سال ۲۰۲۴ کلید زدند و قرار  بود از سال جاری به آن نقل 
افتاده  تعویق  ۲۰۲۷  به  تا  ورزشگاه  افتتاحیه  ولی  کنند  مکان  

است.  
 7. برنام پارک )شیکاگو بیرز( 

ورزشگاه جدید یک تیم فوتبال آمریکایی دیگر که با ظرفیت 
هفتاد  داشت.  خواهد  هزینه  یورو  میلیارد   ۲.5 ۶۳هزار  نفر 
درصد هزینه از  طرف شهر شیکاگو پرداخت می شود، چرا که 
مقامات شهر معتقدند  این استادیوم به احیای اقتصاد شیکاگو 
کمک خواهد کرد. برنام پارک  فناوری های خنک کننده ویژه ای 
خواهد داشت که تابستان ها می تواند  دمای استادیوم را تا ۱5 

درجه کاهش دهد. 
 6. استادیوم بانک آف آمریکا )کارولاینا پنترز( 

تیم فوتبال آمریکایی کارولاینا پنترز هم استادیوم جدیدی با 
دارد.  یورو هزینه  میلیارد   ۲ نفر می سازد که  ظرفیت   ۷5هزار 
اسپانسر این  ورزشگاه بانک آمریکا است. ورزشگاه جدید در 
تیم  این  که  پنترز ساخته می شود  استادیوم  سابق  همان محل 

سی سال است بازی هایش را  در آن انجام می دهد.  
 5. کاتدرال )ورزشگاه مشترک اینتر و میلان( 

دو رقیب همشهری در حال حاضر مشترکا از سن سیرو استفاده 

 می کنند و قرار است با همدیگر یک استادیوم مدرن بسازند: 
نفری سن سیرو کاملا تخریب  کاتدرال.  ورزشگاهی ۷۰ هزار 
شده و استادیوم  جدید به جای آن ساخته خواهد شد. هزینه 
پروژه ۱.۳ میلیارد یورو  برآورد می شود. زمان افتتاح کاتدرال 

۲۰۲۹ یا ۲۰۳۰ خواهد بود.  
 4.استادیوم فلامنگو 

تنها باشگاه آمریکای جنوبی در این فهرست که قرار است از 
نقل مکان کند. فلامنگو سال هاست  ماراکانا  استادیوم  تاریخی 
استفاده می کند. ورزشگاه  ماراکانا  از  با  فلومیننزه  که مشترکا 
می رود  انتظار  بود.  خواهد  نفری  باشگاه   ۷۸هزار  اختصاصی 
گزارش  به  هزینه ها  شود.  ۲۰۲۹  کامل  تا  فلامنگو  استادیوم 

گلوبو اسپورته حدود یک میلیارد یورو  خواهد بود.  
 3.استادیوم ملک سلمان )عربستان سعودی( 

این پروژه بدون شک پرهزینه ترین پروژه ساخت استادیوم در 
ملک  ورزشگاه  ساخت  نهایی  هزینه  می شود  گفته  ست.  دنیا 
از  بخشی  استادیوم  این  بود.  خواهد  یورو  ۸  میلیون  سلمان 
برنامه بزرگ  عربستان برای میزبانی جام جهانی ۲۰۳۴ است. 
هزار   ۹۲ استادیوم  و  شده  انجام  تا   ۲۰۲۹  ورزشگاه  ساخت 
نفر ظرفیت دارد. استادیوم  ملک سلمان خانه تیم ملی عربستان 

سعودی شده و فینال جام  جهانی هم در آن برگزار می شود. 
 2. اولدترافورد آینده )منچستریونایتد( 

کردن  جایگزین  برای  بلندپروازانه ای  برنامه  منچستریونایتد 
یورو  میلیون   ۲ پروژه  این  هزینه  دارد.  اولدترافورد  تاریخی 
حدود  پروژه شان  که  هستند  یونایتدها  مدعی  اما  بود  خواهد 
انگلیس  کمک خوهد کرد. یونایتد  اقتصاد  به  میلیون یورو   ۷

می خواهد استادیومی ۱۰۰هزار نفری بسازد.  
 1.   استادیوم حسن دوم )مراکش( 

مراکش در بلندپروازنه ترین پروژه تاریخ این کشور می خواهد 
را  دنیا  استادیوم های  بزرگ ترین  و  از  خارق العاده ترین  یکی 
بسازد. ورزشگاهی   ۱۱5هزار نفری در نزدیکی شهر کازابلانکا. 
این  هزینه  می گوید  دولت  مراکش  که  است  اینجا  جالب 
استادیوم بیشتر از ۷۰۰ میلیون یورو  نخواهد شد. مراکش هدف 
از ساخت این استادیوم را برگزاری  فینال جام جهانی ۲۰۳۰ 

عنوان کرده است.  

10 سوپر استادیوم با هزینه های نجومی

با تصمیمات خاص خود سهم  مهندس پرسپولیسی ها شاید 
بزرگی از سوختن ستاره ای داشت که قطعا اگر امروز در لیگ 
فعال بود، برایش قیمت گذاشتن سخت می شد.مسلمان: الان 

بودم باشگاهی نمی توانست مرا بخرد!
فوتبال  دوست داشتنی  ستاره  برای  عجیب  اتفاقات  از  یکی 
ایران خداحافظی زودهنگام از بازی در سطح حرفه ای بود، 
بازیکنی که قطعا در صورت باقی ماندن در شرایط مناسب 

خواهان زیادی داشت.
ایران  لیگ  در  را  پرماجرایی  و  عجیب  روزهای  مسلمان 
خرید  عنوان  به  که  دورانی  چه  است.  گذاشته  سر  پشت 
بدخلقی  با  و  گرفت  جا  سرخ ها  جمع  در  پرسپولیس  آخر 
مواجه  تیمش  وقت  سرمربی  عنوان  به  ایوانکوویچ  برانکو 
با سماجت خاصی  اما  تیم جدا شود  از  بود  نزدیک  و  شد 
دست  بالا  محبوبیتی  به  تیم  این  ستاره  عنوان  به  نهایت  در 
یافت و مهندس سرخ ها لقب گرفت. اما مسلما آرزوی تمامی 
ابتدای  سماجت  او  کاش  که  بود  این  پرسپولیس  هواداران 
دوران همکاری اش با برانکو ایوانکوویچ برای اثبات استعداد 

بزرگش را همچنان دنبال می کرد.
دوری اش  سال  چهارمین  سالگی   ۳۴ در  اکنون  اما  مسلمان 
برای  ماجرا  این  شنیدن  شاید  می کند.  دنبال  را  فوتبال  از 
فوتبالدوستان کاملا عجیب باشد و بار دیگر به دنبال یادآوری 
او  جادویی  نمایش  و  باشند  فوتبال  در  روزهای حضورش 

باشند.
جمع  در  نیز  هم اکنون  که  روزهایی  در  اما  سرخ ها  هافبک 
نفرات زیادی هم سن و سال او و حتی بزرگتر  پرسپولیس 
از او حضور دارند و چشم هواداران این تیم به نمایش آنها 
دوخته شده، ستاره تیمش در جمع پیشکسوتان لقب گرفته 
دیدنی اش  پاس های  و  تکنیکی  جادویی  قدرت  با  و  است 
تمجید هم تیمی های کنونی اش را به همراه دارد. اما چه فایده 

و چه حیف!
برتر  لیگ  در  گل  پاسور  برترین  روزگاری  که  مسلمان 
به  مربوط  حاشیه های  می شد  گفته  و  بود  گرفته  لقب  ایران 
مقطع  آن  در  نیمکت نشینی هایش  و  تیم  این  قهرمانی  جشن 
لایو  در  که  حاشیه ای  و  پایانی  بازی  در  او  نمایش  با  که 
اینستاگرامی با مترجم وقت برانکو ایوانکوویچ شکل گرفت، 
در جدایی اش از این تیم و در ادامه پایان دوران فوتبالی اش 
البته در آن  اما نظر متفاوتی دارد. مسلمان که  سهم داشت، 
لایو اینستاگرامی پاسخی به مترجم وقت برانکو ایوانکوویچ 
نداشت و تنها شنونده صحبت عجیب وی بود، در نهایت در 

لیست تمدید سرمربی کروات قرار نگرفت.
اتفاقی که مسیر او را از پرسپولیس به سمت اصفهان به عنوان 
جایی که نام او را برای اولین بار در فوتبال ایران مطرح کرد، 
تغییر داد. نمایش موفق در اولین فصل حضورش در ذوب 
اوج گیری  دنبال  به  دیگر  بار  سپاهان  با  تا  شد  باعث  آهن 
باشد. اتفاقی که در ۲۸ سالگی نمی توانست چندان دور از 
انتظار باشد. اما دلتنگی بزرگ مهندس برای قرار گرفتن در 
رفته  رفته  را  او  پرسپولیس  در  طلایی  دوران  و  توجه  بطن 

دلسرد کرد.
حضور  فوتبال  اول  سطح  در  امروز  اگر  قطعا  که  ستاره ای 
داشت و نمایشی حتی چند درصد پایین تر از دوران اوجش 
با  قرارداد  عقد  برای  گذاشتن  قیمت  داشت،  اختیار  در  را 
بود. محسن مسلمان، ستاره ای  برانگیز  وی سخت و چالش 
که برخلاف صحبت های فوتبالی ها، مدعی است پشت پرده 
در  او  محبوبیت  تا  شد  این  از  مانع  تصمیم گیران  و  فوتبال 

پرسپولیس ابدی شود.
تیم پیشکسوتان و ستاره های  او در ترکیب  تماشای نمایش 
اسبق فوتبال که هر کدام از آنها نزدیک به یک دهه بزرگتر 
از وی بودند، اما حسرتی بزرگ برای فوتبال ایران به همراه 
دارد. حسرتی که چرا ستاره ها قدر خود نمی دانند و به این 
در  هم  آن  هستیم،  شاهد  را  زودهنگامی  خداحافظی  شکل 
معرفی  حیث  از  گذشته  برخلاف  ایران  فوتبال  که  دورانی 

ستاره ها با کیفیتی خاص، در فقر بزرگی به سر می برد.

سرمربی استقلال پس از بازی برابر النصر بیان کرد: خوشحالم 
که نباختیم اگرچه که برای برد آمده بودیم.

یک  مرحله  رقابت های  چارچوب  در  استقلال  فوتبال  تیم 
میزبان  آزادی  ورزشگاه  در  آسیا  نخبگان  لیگ  نهایی  هشتم 
النصر عربستان بود که در نهایت این دیدار با نتیجه صفر بر 

صفر به پایان رسید.
میودراگ بوژوویچ، سرمربی استقلال در نشست خبری پس 
از بازی اظهار کرد: این یک مسابقه سختی برای ما بود آن 
هم برابر تیمی که از نظر انفرادی بازیکنان به مراتب بهتری 
نسبت به ما داشت. لحظاتی در بازی بود که آن ها بهتر بازی 
می کردند. لحظاتی هم بود که ما بهتر بازی کردیم و شانس 
گل ایجاد کردیم. به نظرم آن ها مقداری بهتر از ما بودند ولی 
این نتیجه عادلانه بود. با نحوه کار بازیکنان هواداران راضی 
بودند. خوشحالم که نباختیم اگرچه که برای برد آمده بودیم. 

وقتی دروازه بان ما بهترین بازیکن شد دیگر حرفی نیست.
سرمربی استقلال درباره اینکه چه اتفاقی افتاد که این تحول 
قبل هر  بیان کرد:  بازیکنان مشاهده شد،  بزرگ در عملکرد 
چیزی معتقدیم که این تیم کیفیت واقعی دارد و فقط اعتماد 
به نفس کم دارد. بیشترین کاری که کردم این بود که آن ها 
را به خودشان برگرداندم. این تیم مراتب بهتر می تواند بازی 

کند و روزهای بهتری را باید منتظر باشیم.
که  بگیریم  نظر  در  بخواهیم  فقط  اگر  کرد:  اضافه  بوژوویچ 
مهاجمان سرمایه گذاری کرده،  پول روی  تیم حریف چقدر 
باشیم.  ناراضی  خود  بازیکنان  از  نمی توانیم  دیگر  وقت  آن 
این  و حتما  کنیم  کار  تیم  گلزنی  نحوه  روی  می کنیم  سعی 

را بهتر می کنیم.
سرمربی استقلال درباره بازی برگشت عنوان کرد: ۲۲ اکتبر 
سال گذشته با آن ها مسابقه بود که النصر با ارنج خود ظاهر 
ناسزاوارانه  کاملا  استقلال  که  بودند  بازیکنان  همه  و  شد 
بازی را واگذار کرد. در مرحله اول تلاش می کنیم از لحاظ 
زیادی  زمان  که  آن جایی  از  و  بیاوریم  بالا  را  تیم  جسمانی 
نداریم این تنها بخشی است که می توانیم روی آن کار کنیم.

بوژوویچ درباره سابقه مربیان کروات در ایران گفت: کروات 
یوگسلاو  فوتبال  مکتب  که  چرا  یوگسلاوی،  مربیان  نه 
نتایج  تمام تلاش خود را می کنم که  بوده است.  فوق العاده 
خود را به آثار خوب آن ها نزدیک کنم. شغل مربیگری دشوار 

است.
برگشت  بازی  در  مدافعان  سخت  کار  درباره  پایان  در  او 
گفت: اگر دفاع دچار اشتباهات نمی شد دروازه بان هم تحت 
نمی شود.  تقسیم  حمله  و  دفاع  به  تیم  اما  نمی رفت  فشار 
وقتی صحبت از مشکل دفاعی می کنیم یعنی کل تیم در این 
موضوع مساله دارند. اصلا نیازی به این نیست که فکر کنیم 

کسانی که مدافع هستند در این موضوع نقش دارند.

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال می گوید این تیم استراتژی 
اجرا  عربستان  النصر  برابر  به خوبی  را  و ضد حمله  دفاع 

کرد.
برابر  استقلال  گل  بدون  تساوی  درباره  ورمزیار  صادق 
النصر عربستان در دیدار رفت مرحله یک هشتم نهایی لیگ 
بود  خوبی  خیلی  بازی  شرایط  کرد:  اظهار  آسیا،  نخبگان 
استقلال  بازی  فنی  نظر  از  خورد.  رقم  هم  خوبی  نتیجه  و 
قابل قبول بود. زمانی که بازی شروع شد شاید بازیکنان ما 
ترس و استرس داشتند اما با گذشت زمان استراتژی خود 
را در زمین پیاده کردند و سعی داشتند با دفاع مستحکم و 
در ادامه ضد حملات خطرناک روی دروازه حریف خطر 
ایجاد کنند که در این کار موفق بودند. به نظر من هرچه از 
زمان بازی گذشت استرس بازیکان کم شد و بازی بهتری 

گذاشتند. نمایش  به 
کوشکی  خوب  بازی  از  نباید  بین  این  در  افزود:  وی 
بگذریم که در طول بازی باعث شد تیم ما اعتماد به نفس 
پیدا کند و النصر عقب بنشیند. استقلال در نیمه اول هنوز 
در  اما  نداشت  را  گلزنی  فرصت  ایجاد  برای  لازم  جرات 
اضافه شدن جوکو سعی  با  و  کرد  تغییر  دوم شرایط  نیمه 
داشتند بیشتر توپ را در اختیار داشته باشند و روی دروازه 
هم  روی ضدحملات  کنند.  ایجاد   گلزنی  فرصت  حریف 
مهران احمدی هم رامین رضاییان و هم کوشکی به خوبی 
حمل توپ می کردند و فرصت ایجاد می کردند و خطراتی 
کار  این  دوم  نیمه  طول  در  من  نظر  به  شد.  ایجاد  هم 
ادامه دار بود اما در برخی مواقع فاصله خط دفاع و هافبک 
النصر  شد  باعث  و  بود  خطرناک  این  که  می شد  زیاد  ما 

چند فرصت روی دروازه استقلال ایجاد کند.
وی درباره عملکرد سید حسین حسینی هم گفت: او بهترین 
در  گرفت.  از حریف  فرصت  و چندین  بود  زمین  بازیکن 
اما  است  کرده  کمک  خیلی  استقلال  به  فصل حسینی  این 
می کردند  انتقاد  او  از  دوستان  فصل  مواقع  از  برخی  در 
برمی گشت.  تیمی  دفاع  به  موضوع  این  می کنم  فکر  که 
به  خوب  خیلی  حسینی  که  است  بازی  چند  مجموع  در 
به  البته  می دهد.  آرامش  تیم  به  و  می کند  کمک  استقلال 
بیاید  بیرون  خود  آرامی  لاک  از  کمی  اگر  حسینی  نظرم 
دروازه بان  می تواند  کند  خود صحبت  مدافعان  با  بیشتر  و 

اول تیم ملی باشد.
را  این شانس  استقلال  آیا  که  این سوال  به  پاسخ  در  وی 
دور  به  و  بدهد  شکست  را  النصر  عربستان  در  که  دارد 
بعدی صعود کند هم گفت: روی کاغذ قبل از این بازی ما 
برای خود شاید شانسی قائل نبودیم اما فوتبال همین است 
پیش  در  سختی  بازی  نظرم  به  کرد.  پیش بینی  نمی شود  و 
کامل تر می شود  النصر  تیم  رونالدو  برگشتن  با  است چون 
به  می تواند  و  کار می کند  بهتر  از خانه  بیرون  استقلال  اما 

دور از استرس با استراتژی درست نتیجه بگیرد.
است  مربی ای  او  گفت:  هم  بوژوویچ  عملکرد  درباره  وی 
روی  و  است  بلد  به خوبی  را  و ضد حمله  دفاع  کار  که 
برابر  خوزستان  استقلال  با  همراه  لیگ  در  هم  کار  همین 
بازی  در  امیدوارم  گرفت.  امتیاز  استقلال  و   پرسپولیس 
برگشت هم این استراتژی را به خوبی به کار بگیرد و برای 

بیاورد. به ارمغان  استقلال موفقیت 

ورمزیار: 
استقلال برابر النصر به خوبی دفاع 

کرد و ضد حمله زد

سیدحسین حسینی در مصاف با النصر مرد اول میدان بود و 
بارها تیمش را نجات داد و برای سومین مرتبه در لیگ نخبگان 
کلین شیت کرد. دور رفت مرحله یک هشتم نهایی رقابت های 
لیگ نخبگان آسیا با دیدار دو تیم استقلال و النصر آغاز شد. 
جدالی جذاب که گلی در پی نداشت و با نتیجه مساوی بدون 
گل خاتمه یافت. سیدحسین حسینی مرد اول این میدان بود و 

بارها با واکنش های عالی خود مانع از دریافت گل شد.
سومین کلین شیت برای سیدحسین

استقلال در مصاف با النصر نمایش قابل قبولی در فاز تدافعی 
نمایش  بازیکنان  دیگر  سهرابیان،  آرمین  جز  به  و  داشت 
النصر  این وجود ستاره های  با  ارائه دادند.  از خود  کم نقصی 
چند مرتبه در هر دو نیمه از کمند مدافعان عبور کردند و به 
دروازه آبی ها رسیدند اما سد محکمی به نام سیدحسین حسینی 
برابر آن ها ایستادگی کرد و توانست سومین کلین شیت خود 
به ثبت برساند و برای دومین دیدار متوالی  در این فصل را 
با واکنش هایش، دروازه استقلال را در لیگ نخبگان بسته نگه 
دارد. ناگفته نماند که سنگربان تیم ایرانی باید از روزبه چشمی 

تشکر ویژه ای بابت نجات دروازه عجیبش داشته باشد.
مقابل  و  اول  هفته  در  آبی ها  گلر ۳۱ساله  کلین شیت  نخستین 
الغرافه بود که چندان برایش به زحمت نیفتاد. او دومین مرتبه 
چند  الریان  مقابل  و  کرد  تکرار  را  کار  این  هشتم  هفته  در 
واکنش عالی داشت و حالا شاهد باشکوه ترین پرفورمنس این 
گلر باتجربه بودیم. سیدحسین هم در نیمه اول و هم در ۴5 
دقیقه دوم بارها مهاجمان النصر، از جمله جان دوران و سادیو 
مانه را ناکام گذاشت و سومین کلین شیت را به ثبت رساند. او 
اعتمادبه نفس  با  گذشته،  تلخ  روزهای  کردن  فراموش  ضمن 

فراوان وظیفه خود را به بهترین شکل ممکن انجام داد.
حسینی همچنان صدرنشین تعداد سیوها

سنگربان سالیان اخیر استقلال در این فصل از مسابقات لیگ 
با  و  بود  داده  اختصاص  خود  به  را  مهار  بیش ترین  نخبگان 
تعداد  به  توجه  با  می رسد  نظر  به  بود.  نفر  بالاترین  سیو   ۳۴
مهارهایی که حسینی در بازی امشب از خود به منصه ظهور 
گذاشت، همچنان این جایگاه برای او حفظ شود. گلر تیم ملی 
در جام جهانی ۲۰۲۲ در پایان دور گروهی دومین دروازه بان 

برتر هم بود و حالا بعید نیست با این نمایش بتواند به صدر 
جدول راه پیدا کند و جای دروازه بان یوکوهاما را بگیرد.

قدرنادیده مثل کاپیتان استقلال
هفته  چند  طی  و  نکرد  شروع  خوب  را  فصل  این  حسینی، 
نخست اشتباهات زیادی داشت. البته که در همان دیدارهایی 
را  تیمش  بار  چندین  هم  می شد  بزرگ  مرتکب خطاهای  که 
نجات می داد. او هفته هاست اشتباه قابل توجهی نداشته و در 
چند دیدار تیمش را یک تنه در بازی های داخلی و بین المللی 
نگه داشته است. با این وجود همچنان انتقادهایی که نسبت به 
بین  او در  از تحسین ها است.  بیش تر  بسیار  حسینی می شود، 
گلرهای داخلی روند بسیار خوبی داشته و چندین بار طی این 
فصل به معنای واقعی کلمه بهترین بازیکن میدان بوده است. 
سیدحسین پس از نمایش اخیر، مجددا محبوب سکوها شده 
اما به نظر می رسد به محض دریافت اولین گل، مجددا موج 
دید  باید  روانه شود.  او  به سمت  بی رحمانه،  بعضا  انتقاداتِ 
سیدحسین در مسابقه برگشت و در جدال با رونالدو و یارانش 

در عربستان چه کار خواهد کرد. 

نمایش قهرمانانه سید؛ قدرنادیده مثل حسینی

وویچک شزنی در گفت وگو با رسانه باشگاه  بارسلونا درباره 
چند ماهی که از حضورش در بارسا می گذرد صحبت  کرد. 
چه  شدن  بارسایی  از  پیش  که  بود  این  او  از  سوال  اولین 

خاطره ای  از باشگاه کاتالان دارد. 
چمپیونزلیگ  در  بارسلونا  مقابل  بازی اش  اولین  به  شزنی 
من  بازی  اولین  بود.  »فصل ۲۰۱۰-۱۱  و  گفت:  کرد  اشاره 
در لیگ قهرمانان که بارسا را   ۲-۱ بردیم. البته که در بازی 

برگشت بارسا ۳-۱ برنده شد و حذفمان  کرد«. 
به  گواردیولا  »بارسای  گفت:  ادامه  در  لهستانی  دروازه بان 
نظرم بهترین  تیم تاریخ فوتبال است. من بازیهای مهم زیادی 
مقابل تیمهای بزرگ  انجام داده اند ولی بازی مقابل بارسای 
گواردیولا یک چیز دیگر بود.  آنقدر سریع حرکت می کردند 

که واقعا نمی توانستم بفهمم در زمین  چه دارد می گذرد«.  
گفت:  مسی  لیونل  پنالتی  گرفتن  و  بازی  آن  درباره  شزنی 
مسی  گذشته،  شوخی  از  )خنده(  من  می ترسید  از  »مسی 
بهترین بازیکنی بود که  جلویش بازی کرده بودم. به خودم 
از داخل  باید  را  از مسی  بترسی توپ  لحظه هم  گفتم یک 

دروازه جمع کنی. نترسیدم و توانستم  پنالتی را بگیرم«.  
او درباره کنار گذاشتن بازنشستگی و پیوستن به بارسا گفت: 
»حوصله   همسرم از من در خانه سر رفته بود. سرزنشش هم 
مطمئن  و  بگویم  نه  داشتم  قصد  اول  در  روزهای  نمی کنم. 
نبودم برای این چالش  دشوار آماده ام. اگر همسرم هم مردد 
بود حتما نه می گفتم ولی وقتی  دیدم او دوست دارد به بارسا 

بروم جواب مبثت دادم«.  
زیادی  او کمک  به  تراشتگن مصدوم  ادامه گفت  در  شزنی 
کرده است: » مارک خیلی به من کمک می کند. حتی قبل از 
اینکه امضا کنم پیام داد  و گفت هر کمکی بخواهم می توانم 
او تماس بگیرم. خوشحالم که  ریکاوری اش خوب پیش  با 
می رود. ما رابطه عالی داریم و هیچ رقابتی در  کار نیست. 
البته الان که اصلا امکانش هم نیست )خنده(. امیدوارم  مارک 

هر چه زودتر به تیم برگردد«.  

شزنی: 
از مسی نترسیدم و پنالتی اش را گرفتم! 



وزیر نفت: 

ناترازی انرژی از دولت سیزدهم ایجاد شده است

وزیر نفت با بیان این که ناترازی انرژی از دولت سیزدهم ایجاد 
شده است، گفت: رشد ۸ درصدی مصرف خانگی از دیگر علل 
گاز  کاهش  جبران  برای  راستا  این  در  است،  انرژی  ناترازی 
درستی  به  نیروگاهی  سوخت  سبد  باید  نیروگاه ها  به  تحویلی 
مدیریت شود. محسن پاک نژاد در جلسه  دیروز مجلس شورای 
قم،  نماینده  رئیسی  محمدمنان  ملی  سوال  به  پاسخ  در  اسلامی 
کهک و جعفرآباد و ۵۹ نفر از نمایندگان درباره علت اهمال و 
داشت:  اظهار  ها  نیروگاه  سوخت  سازی  ذخیره  و  توجهی  بی 
ناترازی حامل های انرژی دستاورد سه ماهه، سه ساله و ۶ سال 
است  تصمیماتی  و  عملکرد  دستاورد  مشکل  این  و  نیست  قبل 
که حدود سه دهه دستگاه های ذی ربط در حوزه انرژی داشتند.

چالش های  با  مرتبط  ساختارهای  و  محدودیت ها  نفت،  وزیر 
ماه   ۱۰ افزود:  و  دانست  مشکلات  این  دلیل  جمله  از  را  نفت 
پیش در اردیبهشت ۱۴۰۳، وزیر وقت نفت جناب آقای اوجی 
خطاب به دبیر عالی شورای امنیت ملی نکاتی درباره وضعیت 
به  نامه  این  همه  کرد،  مطرح  جاری  سال  در  رسانی  سوخت 
اما در بخشی از این  بیان نیست،  دلیل طبقه بندی حفاظتی قابل 
نامه آقای وزیر اعلام می کند با توجه به اینکه تامین نفت، گاز 
وجود  جبران  برای  گذشته،  سال  عملکرد  از  بیش  )گازوئیل( 
ندارد، ضروری است جبران کسری گاز از طریق مصرف نفت 
ارائه  اساس جدول  همین  بر  کرد:  اضافه  انجام شود.وی  کوره 
می کنند و از دبیر شورای امنیت ملی تقاضا می کنند که موضوع 
شود. داده  قرار  نظر  مورد  نیروگاه ها  در  کوره  نفت  استفاده 

کلیدی  و  مهم  نکته  دو  نامه حاوی  این  اینکه  بیان  با  نژاد  پاک 
که  می دهد  نشان  رویه  این  اینکه  نخست  کرد:  تصریح  است، 
کمبود منابع گازی از ابتدای سال در کشور کاملًا مشخص بوده 
را  موضوع  این  سیزدهم،  دولت  نفت  بخش  در  ما  عزیزان  و 
دادند. ارائه  راهکار  آن  برای  و  پرداخته اند  آن  به  و  کرده  بیان 

در  که  چرا  است،  روشن  هم  آن  دلیل  کرد:  اضافه  نفت  وزیر 

بود،  قطع  ترکیه  به  گاز  صادرات  ماه،   ۴ مدت  به   ۱۴۰۲ سال 
شبکه  اختیار  در  بیشتری  گاز  مکعب،  میلیارد   ۳.۶ حدود  یعنی 
به بخش های  را  بتواند آن  تا  بود  ایران  گاز جمهوری اسلامی 
نکته  کرد:  اضافه  دهد.وی  تحویل  ها  نیروگاه  از جمله  مختلف 
دوم اینکه در سال ۱۴۰۳ نسبت به سال ۱۴۰۲، حدود ۸ درصد 
رشد مصرف در بخش تجاری، خانگی و صنایع مواجه بوده ایم.

تصریح  موضوع  این  برای  شده  ارائه  راهکار  درباره  نژاد  پاک 
سبد  باید  نیروگاه ها  به  تحویلی  گاز  کاهش  جبران  برای  کرد: 
به درستی مدیریت شود و در سبد سوخت  نیروگاهی  سوخت 
تا  کوره  نفت  از  است،  گاز  و  کوره  نفت  شامل  که  نیروگاهی 
سقف مشخصی که در ابلاغیه دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی 

به آن پرداخته شده، استفاده شود.
از ابتدای سال ۱۴۰۳ مخازن نفت و گاز خالی بود 

خالی  مخازن  با   ۱۴۰۳ سال  ابتدای  از  اینکه  بیان  با  نفت  وزیر 
کار را آغاز کردیم، گفت: حدود ۲۹۰ میلیون لیتر در فروردین 
وزیر  ادامه هم  در  بود،  ما  نیروگاهی  نفت  موجودی ذخایر  ماه 
قبل  روز  دو  حتی  و  داشتند  امنیت  شورای  با  مکاتباتی  وقت 
نفت  نوشتند که چرا  نامه  دلیل دغدغه مندی  به  به جایی  از جا 
کوره مطابق با برنامه ریزی سوزانده نمی شود، اما این سیاست 
در مرداد، شهریور، مهر و آبان اجرا نشد و تنها از اواخر آذرماه 
عملیاتی شد.وی افزود: ۲۹ مردادماه ۱۴۰۲، در یکی از مکاتبات 
رسمی، هشدار داده شده بود که در صورت عدم مصرف نفت 
کوره مطابق ابلاغیه شورای عالی امنیت ملی، محدودیت مصرف 
گاز در سایر نیروگاه ها اعمال خواهد شد و تبعات آن بر عهده 
وزارت نفت نخواهد بود. همکاران ما در دولت سیزدهم، شرایط 
و  بودند  کرده  درک  کاملًا  را  گاز  نفت  و  گاز  تأمین  بحرانی 
نیروگاه های  در  کوره  نفت  از  استفاده  یعنی  مناسب،  راهکار 
اجرا  مقرر  زمان  در  این سیاست  اما  ارائه شد،  به موقع  بخاری، 
کوره  نفت  باید  تابستان  اواسط  از  کرد:  تصریح  نژاد  نشد.پاک 

سوزی انجام می شد که آنی کار صورت گرفته و از اواخر آذر 
ماه تحت تأثیر شرایط اقدام شد. اما باید دو ماه زودتر ابلاغیه 

دبیر شورای امنیت مورد عمل قرار می گرفت.
افزایش ۳۶ میلیون مترمکعبی تولید گاز خام انجام شد

و محدودیت های موجود، وزارت  تمام چالش ها  با  افزود:  وی 
تأمین  برای  گسترده ای  اقدامات  اخیر  ماه  شش  در  نفت 
 ۳۶ افزایش  جمله،  از  است،  داده  انجام  نیروگاه ها  سوخت 
نیم  و  یک  معادل  روز،  در  خام  گاز  تولید  مترمکعبی  میلیون 
فاز پارس جنوبی انجام شد. همچنین در بهمن ماه ۱۴۰۲، میزان 
در  مترمکعب  میلیون   ۸۷۰ به  سراسری  شبکه  به  تحویلی  گاز 
روز رسید، که رکوردی بی سابقه در تاریخ صنعت نفت کشور 
محسوب می شود.وزیر نفت تاکید کرد: افزایش تولید نفت گاز 
لیتر در روز در شش ماه گذشته، که  میلیون  به طور متوسط ۸ 
تولید  مدت،  این  در  شد.  واردات  به  وابستگی  کاهش  موجب 
لیتر  میلیون   ۱۴ لیتر رسید، که  میلیون   ۱۲۲ به  گاز  نفت  روزانه 
بیش از بهمن سال گذشته بوده است. در حوزه واردات گسترده 
و  بنزین  لیتر  میلیارد  یک   ،۱۴۰۲ بهمن  و  دی  در  نیز  سوخت 
نفت گاز وارد کشور شد که با قیمت ۶۰ سنت به ازای هر لیتر، 
معادل ۶۰۰ میلیون دلار از منابع ارزی کشور صرف آن شد.وی 
با اشاره به مصرف بالای سوخت در نیروگاه ها و راندمان پایین 
آن ها، اظهار داشت: نفت گازی که با قیمت ۶۰ سنت خریداری 
می شود، به نیروگاه هایی تحویل داده می شود که تنها ۳۰ درصد 
آن را به برق تبدیل می کنند و ۷۰ درصد آن به هدر می رود. این 
بهینه سازی مصرف سوخت  در  مدیریت جدی  نیازمند  موضوع 
در نیروگاه ها است.پاک نژاد در بخش دوم سخنان خود با اشاره 
به آمار و ارقام سازمان هواشناسی گفت: بر اساس آمار و ارقام، 
مشابه  مدت  به  نسبت  امسال  دما  درجه  درجه   ۴ تا   ۳ متوسط 
در سال گذشته پایین تر بود ویک درجه کاهش دما، به اندازه 
ایجاد  افزایش مصرف در بخش خانگی  پارس جنوبی  فاز  یک 

می کند.
خط قرمز من توجه به مصرف خانگی، تجاری و صنایع جزء 

است 
وی با بیان اینکه سبد سوخت نیروگاه ها، گاز، گازوئیل و نفت 
کوره است، تصریح کرد: خط قرمزم توجه به مصرف خانگی، 
تجاری و صنایع جز است. وقتی مصرف در این بخش ها بیشتر 
مصرف  اسفندماه  در  مترمکعب  میلیون   ۷۰۳ از  بیش  و  می شود 
محدویت هایی  ایجاد  سبب  که  است  خانگی  بخش  در  روزانه 
تحت  را  نیروگاه ها  و  صنایع  محدویت ها،  این  قطعا  و  می شود 
شرایطی  چنین  در  کرد:  اضافه  نفت  می دهد.وزیر  قرار  تاثیر 
مصرف  و  کنند  مدیریت  را  معادن  سوخت  باید  نیروگاه ها 
اساس  بر  کوره  نفت  روز،  در  لیتر  میلیون   ۴۵ معادن  سوخت 
ابلاغیه دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی مصرف می کردند که 
این اتفاق تا پایان آذرماه رخ نداد. در حالی که اگر این رویه 
انجام می شد، ذخایر نفت و گاز دچار کاهش نمی شد. چرا که 
این نیروگاه ها به جای نفت کوره، نفت گاز استفاده کرده بودند.

مهاجرانی:

 استیضاح و استعفا، دولت را از وفاق خارج نخواهد کرد

شتاب در دیوارکشی مرزها

 رادان: امنیت بیشتر در راه است 

اژه ای:
 فساد مسری است؛ برخورد قاطع با مظاهر فساد ضروری است 

دیوارکشی  روند  تسریع  از  کشور  انتظامی  کل  فرمانده 
مرزها خبر داد و گفت: با تکمیل موانع فیزیکی، امنیت در 

مناطق مرزی افزایش خواهد یافت. 
کشور  انتظامی  کل  فرمانده  رادان،  احمدرضا  سردار 
کشور  مرزهای  در  دیوارکشی  وضعیت  آخرین  درباره 
مسئولیت  که  واحدهایی  حرکت  الحمدالله  داشت:  اظهار 
است  امید  و  گرفته  بیشتری  داشتند، سرعت  را  دیوارکشی 
که ان شاءالله این روند به زودی به تکمیل موانع موردنظر در 

مرزها منجر شود.
وی با تأکید بر اهمیت تقویت زیرساخت های مرزی افزود: 
با این ترتیب، در آینده ای بسیار نزدیک، مرزهایی ایمن تر، 
خواهیم  پایدارتر  امنیتی  ان شاءالله  و  آماده تر  مرزبانانی 

داشت.
برنامه های  به  با اشاره  انتظامی کشور همچنین  فرمانده کل 
از  استفاده  کرد:  تصریح  مرزها  مؤثرتر  کنترل  برای  فراجا 
همکاری های  و  الکترونیکی  پایش  هوشمند،  تجهیزات 
دیوارکشی  کنار  در  که  است  اقداماتی  دیگر  از  منطقه ای 

مرزها دنبال می شود.
شامل  مرزها  تقویت  پروژه  موجود،  اطلاعات  اساس  بر 

نوین  فناوری های  از  استفاده  فیزیکی،  موانع  احداث 
افزایش  همچنین  و  حرارتی  دوربین های  و  پهپادها  مانند 
گشت های مرزبانی است که به ارتقای امنیت مرزها کمک 

شایانی خواهد کرد.
اقدامات  اخیر  ماه های  در  فراجا  مرزبانی  است،  گفتنی 
گسترده ای برای جلوگیری از ورود غیرمجاز، قاچاق کالا و 
تحرکات غیرقانونی در مناطق مرزی انجام داده که بخشی 
در  فیزیکی  موانع  تقویت  و  دیوارکشی  اقدامات،  این  از 

نقاط حساس مرزی است.

امنیت  کمیسیون  اعضای  با  نشست  در  قضاییه  قوه  رییس 
حمایت  فساد،  با  قاطع  برخورد  لزوم  بر  مجلس،  ملی 
معیشت  بهبود  برای  تلاش  و  مشروع  سرمایه گذاری  از 
ادامه  در  محسنی اژه ای  حجت الاسلام  کرد.  تأکید  مردم 
اعضای  با  خود  هم اندیشی  نشست  های  و  جلسات  سلسله 
با  اسلامی  شورای  مجلس  فراکسیون های  و  کمیسیون ها 
مجلس  خارجی«  سیاست  و  ملی  »امنیت  کمیسیون  اعضای 
شورای اسلامی با اشاره به مباحث مطروحه از ناحیه اعضای 
بیان  مجلس،  خارجی«  سیاست  و  ملی  »امنیت  کمیسیون 
نمایندگان  ناحیه شما  از  مباحث مطرح شده  و  مطالب  کرد: 
مردم در مجلس شورای اسلامی را دغدغه مندانه و دلسوزانه 
می دانم؛ ما در قوه قضاییه به هیچ وجه مدعی نیستیم که بدون 
مصروف  را  خود  همت  تمام  ما  می باشیم؛  اشکال  و  عیب 
داشته ایم که نقاط ضعف و کاستی را اصلاح کنیم و در این 
مسیر، نقطه نظرات و انتقادات همه دلسوزان و دغدغه مندان 
مسائل  برخی  در  قضاییه  قوه  که  معتقدیم  ما  می پذیریم.  را 
می تواند بهتر و بیشتر کار کند و در همین راستا، متمرکز و 
معطوف هستیم.رییس دستگاه قضا ابراز کرد: البته باید توجه 
داشت که گاهی فردی از جایگاهی که در آن قرار دارد به 
انتقاد و گلایه پیرامون مبحث و مقوله ای می پردازد؛ اما وقتی 
جایگاه این فرد عوض می شود، موضعش نیز در قبال همان 
مبحث و مقوله واحد تغییر می کند؛ ما نمونه های کثیری از 
نظر خاصی را  بودند و  افراد را داشتیم که در قوه قضاییه 
در قبال موضوعی داشتند اما وقتی به سایر دستگاه ها رفتند 
نظرات شان نیز در قبال آن موضوعات تغییر کرد.رییس عدلیه 
تصریح کرد: در برهه ای از زمان، در جریان جلسه ای در یکی 
از مجامع مهم، شخصیت هایی که در مقاطعی، مسئولیت هایی 

در  نحوه حکمرانی  از  و گلایه  انتقاد  به  داشتند،  در کشور 
کشور پرداختند؛ من خطاب به آنها ابراز داشتم؛ »مگر خودِ 
نبوده اید، پس  این کشور صاحب مسئولیت  آقایان در  شما 
چرا در دوره مسئولیت خودتان، نسبت به رفع مقولاتی که 
آنها را تعبیر به »حکمرانی بد« می کنید، اقدام اصلاحی انجام 
ندادید؟«، به قول معروف ما باید یک سوزن به خودمان بزنیم 
من  کرد:  اظهار  دیگران.قاضی القضات  به  جوالدوز  یک  و 
در تمامی دانشگاه هایی که حضور می یابم تا با دانشجویان 
از  »اگر  می کنم؛  تأکید  آنها  به  خطاب  باشم،  داشته  گفتگو 
نحوه اقدامات مسئولان گلایه دارید، این گلایه ها را احصاء 
کنید که وقتی به مسئولیت و منصبی رسیدید، به همان صراط 
ناصواب نروید«. در مقطعی در یکی از دانشگاه ها در تهران 
حضور یافتم و با انبوهی از سخنان انتقادی و البته در بسیاری 
از موارد حق دانشجویان حاضر در جلسه مواجه شدم، سپس 
از حضار پرسیدم؛ »چند تن از فارغ التحصیلان این دانشگاه، 
در زمان حاضر در کشور دارای مسئولیت هستند؟«، آنها در 
پاسخ، عدد قابل توجهی را ذکر کردند؛ من فی المجلس به آن 
احتمال مسئولیت تان  منتقد گفتم؛ »پس شما که  دانشجویان 
در آینده وجود دارد، همین انتقادات را احصاء کنید و در 
می شود  مردم  گلایه  سبب  که  کاری  از  مسئولیت تان  دوره 

دوری کنید«.
برای  قضا  دستگاه  جزم  عزم  به  اشاره  با  ادامه  در  اژه ای 
بیان کرد:  فساد  مظاهر مختلف  با  قاطعانه  و  عالمانه  مبارزه 
خود،  به دنبال  مالی،  فساد  گاهی  است؛  مسری  امری  فساد 
فسادهای سیاسی و فرهنگی را نیز می آورد. ما در قوه قضاییه 
بر برخورد عالمانه و قاطعانه با مظاهر مختلف فساد، تأکید 

داریم و در این راستا، مسامحه ای نخواهیم داشت.

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: ابراهیم بهمنی جلالی
لیتوگرافی و چاپ شاخه سبز قم		
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سخنگوی دولت با تاکید بر اینکه دولت، وفاق را نه تنها به عنوان 
یک شعار بلکه به عنوان راهبرد خود برگزیده است، گفت: وفاق به 
صورت مومنانه در دولت چهاردهم دنبال می شود و لذا استیضاح و 

استعفا، دولت را از وفاق خارج نخواهد کرد. 
 »فاطمه مهاجرانی« در نشست خبری هفتگی خود ضمن تبریک ماه 
مبارک رمضان درخصوص استیضاح وزیر امور اقتصاد و دارایی، 
اظهار کرد: برای هیچ دولتی از دست دادن یکی از اعضای کابینه 
مطلوب نیست، اما مجلس شورای اسلامی در راستای هدف نظارتی 
خود این حق را دارد و هیچکس در این زمینه خرده ای بر دل ندارد.

سخنگوی دولت افزود: باید به این نکته توجه داشته باشیم، انباشت 
مسائل چهل و چند ساله در طول ۶ ماه قابل حل نیست و البته در 
طول ۶ ماه نیز ایجاد نشده است؛ امیدواریم این اقدام مجلس بتواند 
موجب ثبات شود که البته شاخص بورس دیروز چیز دیگری را 
به عنوان  بلکه  به عنوان شعار  تنها  نه  را  نشان داد. دولت، وفاق 
مشکلات  و  مسائل  وفاق حل  از  ما  است،  برگزیده  راهبرد خود 
کشور و مردم و نه تنها یک پوسته را می خواهیم.مهاجرانی تصریح 
تنها  و  می شود  دنبال  چهاردهم  دولت  در  مومنانه  وفاقِ  کرد: 
کند.  مردم کمک  مشکلات  به حل  می تواند  که  است  رویکردی 

ما با انباشتی از مسائل روبرو هستیم و این میزان از ناترازی این 
موضوع را نشان می دهد؛ استیضاح و استعفا ما را از وفاق خارج 
نخواهد کرد. ما مومن به وفاق و حل مسائل مردم هستیم. هدف 
ما بهبود وضعیت جامعه و بهبود وضعیت اقتصاد و حل مشکلات 
مردم است.وی در خصوص میزان وام های اختصاص یافته برای 
طرح جوانی جمعیت، اظهار کرد: در بودجه، اختصاص ۱۹۰ هزار 
میلیارد تومان پیش بینی شده بود اما به اذعان بانک مرکزی ۲۴۶ 
میلیارد تومان به متقاضیان وام پرداخت شده است که این موضوع 

نشان از توجه دولت به این طرح است.
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